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روزنامه صبح ایران
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر بخواهیم تمامی 
سلایق و همه ملت را به پای صندوق های رای بکشانیم، باید اجازه 
دهند نمایندگانی از تمامی سلایق در انتخابات شرکت داشته باشند 
و هر فرد ایده هایش را بیان کند تا روند مشارکت هم افزایش پیدا کند.
مسعود پزشکیان اظهار کرد: ملت اگر کسی را شناخته و رفتار او 
را بداند، به او رای خواهد داد، در غیر این صورت مردم به کسی اعم 
از چپ و راست، رای نمی دهند.  وی با بیان اینکه انقلاب فرهنگی را 

ما از تبریز و دانشکده پزشکی شروع کردیم

بساماندهی میدان مطهری قم به عنوان یکی از طرح های پر چالش شهری به صورت رسمی در دستور کار 
مسئولان استان قرارگرفته است.  میدان مطهری یک مکان هویت بخش جمعی در قم بوده و مردم این شهر از 
دهه های گذشته بسیاری از اتفاقات و خاطرات تلخ و شیرین خود را در این میدان تجربه کرده اند. در تمام اتفاقات 
و مناسبت های ملی- مذهبی اولین نقطه ای که مردم خود را به آن می رسانند این میدان هویت بخش و خاطره 
آمیز است، میدانی که در سال های گذشته با توسعه روزافزون شهرنشینی و افزایش آمدوشد خودروهای شخصی 
به یکی از نقاط کور و پر غصه قم تبدیل شده است. صدای ممتد بوق خودروها، کلافگی و سردرگمی عابران پیاده 
و رانندگان سرتاپای میدان مطهری را تسخیر کرده است، صف طولانی از خودروهای شخصی و اتوبوس های 
درون شهری تا نزدیک حرم مطهر، پشت به پشت یکدیگر قرارگرفته اند. بعضی از رانندگان سر خود را از شیشه 
خودرو بیرون می آورند تا پیش بینی کنند چند ساعت دیگر نیز باید عمر خود را تا باز شدن گره های کور و ناتمام 
در این نقطه از شهر سپری کنند. ترافیک داستان تکراری میدان مطهری است، میدانی که دیگر امروز به صورت 

کامل در تصرف خودروهای سواری بوده و عناصر هویت بخش جمعی هرروز در آن کم رنگ تر شده است. 

نایب رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
»عده ای مشغول پرونده سازی علیه اصلاح طلبان هستند«، از شورای 
نگهبان خواست در بررسی صلاحیت ها قانون را ملاک عمل قرار 
دهد و تحت تاثیر فشارهای فراقانونی قرار نگیرد. محمدرضا تابش 
با رد برخی اظهارات مبنی بر اعمال فشار اصلاح طلبان به شورای 
نگهبان در مورد بررسی صلاحیت ها در انتخابات آینده مجلس، گفت: 
اصلاح طلبان همیشه قانون را مبنای کار خود قرار داده و شورای 

نگهبان را از اقدامات فراقانونی و سلیقه ای پرهیز داده اند. 

مدیر روابط عمومی شرکت برق استان قم گفت: خاموشی هایی که تابستان امسال در این استان اعمال شد، 
نسبت به خاموشی های سال گذشته ۹۸ درصد کاهش یافته است.

سهیل کیانی پور فزود: سال گذشته به دلیل نبود بارندگی و مصرف بالای برق، خاموشی ها بدون برنامه ریزی 
قبلی در استان اعمال شد.

وی اضافه کرد: امسال با تفاهم نامه های منعقد شده با کشاورزان و بخش های صنعتی، سهمیه بندی و 
مدیریت درستی برای مصرف برق صورت گرفت. وی ادامه داد: از سوی دیگر برق اداره هایی که حد مجاز 
مصرف را رعایت نکردند، قطع شد و همین مساله نیز باعث ترغیب دستگاه ها به صرفه جویی در مصرف برق 
شده است. به گفته کیانی پور، امسال با بیش از سه هزار و ۱۰۰ مشترک صنعتی و کشاورزی قرارداد منعقد 

شد تا در ساعات پیک مصرف نسبت به کاهش در مصارف صنعتی و خاموش کردن چاه های آب اقدام کنند.
وی ادامه داد: از مشترکان اداری و عمومی نیز درخواست شده تا از ساعت ۱۱ تا ۱۵ کاهش مصرف داشته 

باشند و در ساعات پیک از دیزل ژنراتور استفاده کنند.

مسعود پزشکیان:

اجازه داده شود تمام سلایق در 
انتخابات شرکت کنند

اد موافق ساماندهی میدان مطهری قم به حرکت درآمد

آیا کلاف سردرگم میدان مطهری قم بازخواهد شد؟

محمدرضا تابش:  در بررسی صلاحیت ها

  شورای نگهبان تحت تاثیر فشارهای
 فراقانونی قرار نگیرد

مدیرروابط عمومی شرکت برق  استان قم:

خاموشی های قم ۹۸ درصد کاهش یافته است

از خانه های حیاط  دار تا آپارتمان های چند طبقه

همه آنچه باید درباره قوانین شارژ
 آپارتمان بدانید 

سیاوش فلاح پور علل چرخش امارات را تشریح کرد

تغییر رفتار امارات؛ تاکتیک یا استراتژی؟

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

انتظار واشنگتن برای تماس ایران بیهوده است

طبابت پسر فاقد تخصص بجای پدرپزشک !

 معاون اول رییس جمهوری با بیان این که ثبات و امنیت آبراه های بین الملی و سواحل شمال و جنوب و تنگه هرمز خط 
قرمز ایران است، گفت: حضور نیروهای خارجی در خلیج فارس عامل بی ثباتی و افزایش تنش است.  اسحاق جهانگیری 
صبح روز دوشنبه در نخستین مجمع اقتصادی خزر که در ترکمنستان برگزار شد، پس شرکت در مراسم عکس یادگاری با 
رییس جمهوری ترکمنستان و مقامات شرکت کننده، اظهار داشت: دولت آمریکا با خروج غیرمنطقی و غیرقانونی از برجام 

که دستاوردی بزرگ برای دیپلماسی جهان به حساب می آید، نشان داد که به توافقات بین المللی پایبند نیست.

جهانگیری در نخستین مجمع اقتصادی خزر:

ثبات و امنیت تنگه هرمز 
خط قرمز ایران است

آپارتمان نشینی قانون دارد و قانون گذار موارد مربوط 
به زندگی در آپارتمان را در قانون دیده و به آن پرداخته 
است، حتی آیین نامه تخصصی تملک آپارتمان ها وجود 
دارد که در آن دقیقاً مسائل قانونی و حقوق شهروندی در 

زمینه آپارتمان نشینی دیده شده است. 

»مزاحم  بود. گفت  مدیر ساختمان  باز کردم.  را  در 
تشریف  شما  بود  ساختمون  جلسه   دیروز  شدم. 
نداشتین. چون آقای طاهری واحد ۶، پنج ماهه شارژ 
پرداخت نکرده، تصمیم جمعی بر این شد که کوتاه مدت 

یکی از بچه هاشون رو گروگان بگیریم تا پول رو بدن. 
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در واکنش به چند دستگی میان اصولگرایان؛
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مصباحی مقدم:
 قوم من همه رئیس هستند



 

اخبار 2

دخالت دولت به بازار مسکن 
آرامش می دهد؟

بازار مسکن در طول یک سال گذشته روزهای پرالتهاب 
تجربه کرده است. جهش شدید قیمت  را  و کم سابقه ای 

مسکن به ویژه در کلانشهرها بر اثر نوسانات ارزی و هجوم نقدینگی به سمت این بازار باعث 
شده تا نگرانی ها نسبت به تامین نیاز مسکن جامعه بیشتر از هر زمان دیگری دامن زده 

شود.
بازار مسکن همواره یکی از پیچیده ترین و تاثیرگذارترین بازارها در اقتصاد ایران بوده و 
فاکتورهای موثر بر آن در سطوح خرد و کلان بسیارند. بازار مذکور با مشخص پس لرزه های 
تورمی، با افت شدید معاملات در یکی دو ماه گذشته روبه رو شده و به بازاری با وضعیت 

خاص تبدیل شده که تا پیش از این نمونه آن را نداشته ایم.
درک پیچیدگی سیستم های اقتصادی – اجتماعی که روز به روز هم افزایش می یابد، 
ضرورتی اجتناب ناپذیر است. اگرچه بروز چنین شرایطی در بازار مسکن تنها معلول شوک 
سرازیر شدن سیلاب نقدینگی نبوده، بلکه سیاست های کلان اقتصادی دولت نیز در این 
زمینه نقش داشته است. در چنین آشفته بازاری، سیاست گذار بخش مسکن به دنبال اجرا 
طرح ها و سیاست هایی است که به این بازار سامان بخشد. ظواهر امر نیز گویای این است 
که نسخه درمانی جدیدی هم در کار نیست و قرار است با همان نسخه های نخ نما شده و 

شکست خورده گذشته به طور موقت مرهمی بر دردها آن بگذارند.
متاسفانه گستردکی موضوعات اقتصادی – اجتماعی جامعه از یک سو و انتظار معجزه از 
دولتمردان که ریشه در رویکردهای تاریخی و رفتارهای گذشته مسوولان بدون توجه به قید 
و محدودیت های خارج از سیاست گذاری دارد از سوی دیگر، دولتمردان را وادار به اتخاذ 

تصمیمات کارشناسی نشده یا کم مطالعه کشانده است.
کمبود مسکن با وجود دخالت دولت های نهم و دهم که قرار بود هر خانوار صاحب یک 

واحد مسکونی شود، روز به روز در حال افزایش بیشتری است.
دولت حسن روحانی انتظارات تندی به دولت قبل در خصوص مقوله مسکن مهر و افزایش 
نقدینگی داشت. به همین جهت از ترس این که مبادا خود متهم به این موضوعا شود، 
سیاست هایی در دوره اول خود در پیش گرفت که از این ترس فرار کند. تلاش های بسیار 
برای تک رقمی کردن نرخ تورم و بیکاری و رونق اشتغال در کوتاه مدت بدون حل ریشه ای 
مشکلات و برطرف کردن موانع تولید و بهبود فضای کسب وکار. هر چند تلاش های دولت 
روحانی در آن روزها تا اندازه ای جواب داد، ولی با ورود ترامپ به کاخ سفید و برهم زدن بازی 

برجام همه چیز به ناگهان دود و به هوا رفت.
چند ماهی است که دوباره بحث دخالت دولت در بازار مسکن از بازار ساخت و ساز تا 
اجاره زیاد شنیده می شود. این مداخله در حالی دوباره رسانه ای شده که دولت اول حسن 
روحانی به شدت مخالف مسکن مهر و دخالت دولت در بازار مسکن بود. به همین دلیل 

است که این چرخش ناگهانی دولت سوالات بسیاری را به وجود آورده است.
تجربه های سایر کشورها بارها و بارها نشان داده که حضور فیزیک دولت در بخش اجرایی 
همچون قیمت گذاری یا تولید مسکن نتیجه خوشایندی نداشته است. باید پذیرفت که 
حضور و دخالت دولت در بخش اجرایی و ساخت وساز حرکتی بیهوده و شکست خورده 
است و نه تنها منافع انتظاری را به دنبال ندارد، بلکه باعث برهم زدن تعادل در این بازار 
تاییدکننده این  البته تنها مطالعه تجربه کشورهای خارجی  کلیدی اقتصاد می شود. 
واقعیت نیست، بلکه در کشورمان در ۴۰ سال گذشته با مرور تجربه های متفاوت دخالت 
در بازار مسکن می توانیم پی ببریم که هر وقت دولت به مداخله مستقیم و فیزیکی رو آورده، 
نتیجه ای به جز ناکارایی، التهاب بازار و نزول کیفیت عرضه مسکن نداشته است. یکی از این 
تجارت تلخ »مسکن مهر« بود که محمود احمدی نژاد وعده ساخت میلیون ها واحد مسکونی 
را به مردم داد. در آخر نیز نه تنها دولت نتوانست به وعده خود به طور کامل عمل کند، بلکه 
رشد شدید پایه پولی و تورم بالا را در دولت دهم به همراه آورد. اگر تجربه چند دهه گذشته را 
نگاهی بیاندازیم، به این نتیجه می رسیم که هر گاه دولت ها صاحب دلارهای نفتی بیشتری 
افتاده اند.  توسط دولت  با ساخت وساز  به فکر حل مشکل مسکن  بلافاصله  شده اند، 
متاسفانه بخش خصوصی و دولت بالقوه برای پوشش نیاز بازارها به ویژه بازار مهم مسکن 
به عنوان رقیب همدیدگر قلمداد می شوند. به طور کلی یک قانون نانوشته وجود دارد با 
این مضمون که سیاست گذار به محض این که نتواند سیاست های اصلح را از سیاست های 
مغلول جدا کند، استراتژی مداخله را در پیش می گیرد. در شرایط فعلی با توجه به ضعف 
منابع دولت و تحریم های موجود، سناریوی مداخله وسیع دولت حسن روحانی در بازار 
مسکن بسیار ضعیف است. این مداخله حتی اگر عملیاتی هم شود، در مقایسه بسیار 
کوچک خواهد بود که حاصل آن چیزی به جز اتلاف منابع و وقت دولت نخواهد بود. دولت 
دوازدهم منابع مالی لازم را در اختیار ندارد و بسیار بعید به نظر می رسد که بخواهد وعده 
ساخت میلیون ها مسکن را به مردم بدهد. به نظر می رسد سیاست گذاران بخش مسکن 
به جای اتلاف منابع و زمان، باید به فکر توسعه تقویت بخش خصوصی و انبوه سازان برای 
حضور جدی در بازار مسکن باشند. در پیش گرفتن چنین استراتژی می تواند در بلندمدت 
مشکلات کمبود مسکن را حل و فصل کند. دوره تجارت قبلی نشان می دهد که دولت ها 
حتی در شرایط اقتصادی باثبات تر و ثروتمندتر نیز تجربه موفقی در مقوله مداخله در بازار 
مسکن نداشته اند و به طور قطع هر گونه دخالت دوباره دولت در این بازار نیز در آینده 
خسارات سنگینی را به بار خواهد آورد. تجربه ثابت کرده که تعیین سقف قیمتی در همه 
بازارها به ویژه در بازار مسکن جواب گو نیست و نتیجه آن نیز عدم شفافیت و ایجاد بازار سیاه 
خواهد بود. دولت باید سیاست های ضدانحصاری و مقابله کننده با رانت منفی را در دستور 
کار قرار دهد. توجه به تبعات بلندمدت سیاست گذاری ها در بازار مسکن اهمیت بسیاری 
دارد. تولید مسکن زمان بر است و در نتیجه بخشی از تبعات سیاست گذاری ها به زودی خود 
را نشان نمی دهد و در آخر این که دولت باید از سیاست گذاری های »همه گیر« خودداری 
کند. تمرکززدایی از سیاست گذاری در این بخش ضروری است. سیاست گذاری های کلان 

باید صرفا در راستای تسهیل فرآیندهای عملکرد بازار تمرکز پیدا کند.
* تحلیلگر اقتصادی

کی عصر » خدم و حشم«
 به پایان می رسد؟ 

به برخی  تهران بدون »خدم و حشم«  حناچی شهردار 
رفت.  ایران  و  همشهری  جوان،  روزنامه  مثل  رسانه ها  از 
مسئولان این رسانه ها هم از این رفتار جناب شهردار ذوق 

کردند و در توییتر که فیلتر است نوشتند » بازدید سرزده یعنی این. بدون عکاس، بدون 
راننده و محافظ.« بله، رفتار شهردار تهران در بازدید سرزده از رسانه ها بسیاری پسندیده و 
بی سابقه بود که همه را سر ذوق آورد اما در بسیاری از کشورهای جهان حضور مسؤولان 
کشور بدون محافظ و راننده یک امر عادی است اما در ایران عده از مدیران و مسؤولان آنقدر 
این پست خود را جدی گرفته اند که حتی مهمانی های خود را هم با محافظ می روند. حتما 
بسیاری از شما میله های فلزی را که در بسیاری از مراسم عمومی بین مردم و مسوؤلان 
کشیده شده است دیده اید. میله هایی که نشان می دهد بین مردم عادی و مسؤولان فاصله 
و تفاوت وجود دارد. نماز جمعه که مردمی ترین مراسم این کشور در بسیاری از سال ها 
بوده است هم دچار این نرده زدگی شده بود. البته برخی از ائمه جمعه، به برداشتن برخی 
از  میله ها در نماز جمعه  دستور داده اند. واقعا این چه رسمی است که مردم برای ورود به 
جلسه های عمومی با هزار سختی مواجه بشوند و مسؤولان بزرگ و کوچک، با ماشین های 
خود به راحتی وارد جلسه  شوند. چرا؟ چون مسؤول هستند! در سال های نه چندان دور 
روحانیون از بزرگ و نامی تا طلبه های ساده در میان مردم بودند و با آنها زندگی می کردند 
بدون اینکه کسی بخواهد میان آنها و مردم فاصله ایجاد کند. گویی بسیاری از آقایان و 
خانم ها از اینکه کسی برای آنها در را باز کند و افرادی پشت سر آنها قدم بزنند لذت می برند. 
وگرنه چه اشکالی دارد آنها حداقل در هفته یک یا دو روز را در میان مردم باشند با آنها حرف 
بزنند و گفت وگو کنند. تنها فرق آنها با مردم عادی مسؤولیت آنهاست. می بینیم که حتی 
در بسیاری از شهرها کسانی که عضو شورای شهر هم هستند سعی می کنند برای خود 
دم و دستگاه همراهان ایجاد کنند. تصویر مدیران ایرانی برای مردم یک آدم کت وشلواری، 
عصا قورت داده است که سعی می کند لفظ قلم صحبت کند.    بسیاری از ما عکس های 
روسای جمهوری دیگر کشورها را در حال ورزش، شنا و تفریح دیده ایم. نمونه اش پوتین 
اما تصویرهایی چنینی برای ما غریب است. آخرین آن مربوط به حسن روحانی در حال 
تماشای جام جهانی یا وزیر جوان ارتباطات است. بله، یک مدیر در ایران نباید رفتاری خارج 
از شان یک مدیر انجام دهد. اصلا مگر می شود یک وزیر لباس ورزشی بپوشد و با اعضای 
فامیل خود فوتبال بازی کند. یا مگر می شود مدیری را در شهربازی در حال بازی کردن 
با بچه هایش دید. مدیر ایرانی باید روی صندلی عقب بنشیند، کت و شلوار تیره بپوشد، 
انگشتری به دست کند و منتظر بایستد تا کسی در خودرو را برایش باز کند. ما نباید از رفتار 
شهردار تهران تعجب کنیم بلکه باید از رفتار دیگران مدیران کشور انگشت به دهان بمانیم که 

چطور شغل و پست خود را اینگونه جدی گرفته اند.

عضو فراکسیون امید: 

زور فراکسیون امید به سایر فراکسیون ها نمی رسد
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: باید حقیقت را پذیرفت و اذعان کرد 
که زور فراکسیون امید به سایر فراکسیون های مجلس نمی رسد. محمد فیضی در جمع 
خبرنگاران در اردبیل اظهار کرد: زمانی که مجلس دهم شکل گرفت با لیست امید ۱۶۰ 
نماینده به مجلس راه یافتند ولی در نهایت فراکسیون امید با ۱۰۰ نفر در مجلس تشکیل 
شد تا در کنار فراکسیون مستقلین و ولایی فعالیت خود را انجام دهد.وی خاطرنشان کرد: 
اصلاح طلبانی که به عارف خرده می گیرند باید اول خودشان را نقد کنند که تفاوت لیست 
امید با فراکسیون امید در چیست و چگونه ۶۰ نفر اصلاح طلب با نام امید وارد مجلس 
شده اما در این فراکسیون قرار نگرفتند. نماینده مردم اردبیل در مجلس گفت: هر چند 
فراکسیون امید بزرگترین فراکسیون مجلس است اما در مقاطعی شاهد اجماع مستقلین 
و اصلاح طلبان هستیم اما در مقاطع حساس به ویژه انتخاب ریاست مجلس فراکسیون 
مستقلین با فراکسیون ولایی هماهنگ شده و به نوعی زور فراکسیون امید به آنها نمی رسد.

ابوترابی فرد در خطبه های نماز عید قربان:

رژیم صهیونیستی و آل سعود محکوم به 
شکست هستند

امام جمعه موقت تهران گفت: رژیم های صهیونیستی، آل سعود و آل خلیفه بر سر نیزه 
نشسته اند و قطعا محکوم به شکست و نابودی هستند. 

صبح   که  قربان  عید  نماز  خطبه های  در  ابوترابی فرد  حسن  محمد  الاسلام  حجت 
روزدوشنبه درمصلی تهران برگزار شد با تاکید بر اینکه اقتدار ملت ایران در این هفته های 
اخیر به نمایش گذاشته شد، گفت: سپاه پاسداران پهپاد آمریکا را سرنگون نکرد بلکه 
شخصیت پوشالی آمریکا را مورد هدف قرار داد و ابهت آمریکا را فروریخت. ابوترابی فرد 
خاطر نشان کرد: رژیم صهیونیستی، آل سعود و رژیم آل خلیفه بر سر نیزه نشسته اند و 
قطعا محکوم به شکست و نابودی هستند. وی تاکید کرد: این جان کلام رهبری که جان 
کلام قرآن است، اینکه ملت اسلام، ملت عزیز، مستقل، شجاع و مقتدر سوریه، عراق، 
حزب الله مقاوم لبنان و دلیرمردان یمن شما در راه ابراهیم خلیل الرحمان گام بر می 
دارید. اتکای به خدای متعال و ایستادگی در برابر این بت ها و مجسمه های بی روح و 
بی جان. ابوترابی فرد تصریح کرد: شما اقتدار ملت ایران در هفته های اخیر را مشاهده 
کردید که چگونه به نمایش گذاشته شد. این سبزپوشان مقتدر، پهپاد رادار گریز آمریکا را 
مورد هدف قرار ندادند، بلکه شخصیت پوشالی آنها را هدف قرار دادند و ابهت آمریکا را فرو 
ریختند. وی گفت: این کشتی انگلیسی نبود، این بریتانیای کبیر بود که برابر قدرت ملت 
بزرگ ایران احساس ضعف کرد، این راه ابراهیم و قدرت ابراهیمی است که دسیسه ها را به 
نردبانی برای قدرت و عزت ملت ایران تبدیل و آتش را گلستان می کند. این راهبرد قطعی 
جمهوری اسلامی ایران است که چهار دهه است در دنیای اسلام نهادینه شده است. 
خطیب موقت نماز جمعه تهران افزود: مقابله سازمان یافته و گسترده با منافع نامشروع و 
زیاده خواهی های آمریکا و نظام سطله ایستادگی در برابر رژیم صهیونیستی که نمایندگی 
نظام سلطه در منطقه جنوب غرب آسیا را برعهده دارد و دستش به خون جوانان، زنان، 
مردان و کودکان فلسطینی آلوده است. ابوترابی فرد اظهار داشت: ایستادگی برابر این 
جریان مفسد و فاسد الهام از مدرسه ابرهیمی است. خلق قدرت و استفاده بهینه از قدرت، 
برای ارتقای جایگاه امت اسلام، به استقبال خطر رفتن با آرمان های بلند و مبانی مستحکم 
مبتنی بر دانش، اینها راهبرد ایران است. وی با بیان اینکه ما در سالگرد پیروزی حزب الله 
لبنان در جنگ ۳۳ روزه قرار داریم، خاطر نشان کرد: میشل عون رئیس جمهوری لبنان 
در سالگرد جشن آزادی سرزمین های اشغالی لبنان اینگونه گفت درود بر آنها که صبر 
و ایستادگی داشتند و خون هایشان خاکمان را آبیاری کرد. ابوترابی فرد تاکید کرد: این 
رزمندگان شجاع، این سربازان پر توان انقلاب، شاگردان مدرسه حضرت ابراهیم خلیل 

الرحمان هستند که این راه را آغاز کردند و با قدرت هم تداوم می بخشند.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش :

رتبه های برتر کنکور به عملکرد مدارس 
ارتباطی ندارد

سرپرست وزارت آموزش و پرورش از اعمال سیاست اصلاحی برای کاهش تنوع مدارس 
خبر داد و گفت: طرح مدارس، مناطق، استان ها و دانش آموزان لازم التوجه را با توزیع 
ترجیحی بودجه در دستور کار داریم.سید جواد حسینی در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
پرسشی درباره راهکارهای تحقق عدالت آموزشی و جاماندن دانش آموزان مدارس دولتی 
عادی از گردونه رقابت نفرات برتر کنکور سراسری ۹۸ گفت: ۱۰۷ مدرسه در کشور داریم 
که به ۲۴ نوع مدرسه تقسیم می شود. وی افزود: یکی از مواردی که به سمت اصلاح آن 
حرکت می کنیم تنوع مدارس و تلاش برای کاهش آن است که هم اقدامی بهره ورانه است 

و هم عدالت آموزشی را در پی دارد و عملکرد تحصیلی را ارتقاء می دهد.
سرپرست وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه تحلیل وضعیت مدارس از روی آمار 
رتبه های دهگانه اول کنکور در پنج رشته، تحلیل درستی نیست گفت: رتبه های اول 
کنکور به عملکرد مدارس و مدیران آموزش و پرورش ارتباطی ندارد بلکه به استعداد 
شخصی و تلاش خود دانش آموزان مربوط است. بیش از ۲۰ سال است که یزد میانگین 
رتبه قبولی هایش در کنکور بالاتر و در جایگاه اول است اما مثلا امسال دو دانش آموز در 
نفرات برتر داشت. حسینی ادامه داد: اگر بخواهیم عملکرد مناطق را بررسی کنیم باید 
به میانگین قبولی در کنکور توجه کنیم، هرچند همین شاخص هم تنها شاخص جدی 
و واقعی برای سنجش عملکرد تحصیلی مدارس نیست. وی با بیان اینکه طرح مدارس، 
مناطق، استان ها و دانش آموزان لازم التوجه را با توزیع ترجیحی بودجه در دستور کار داریم 
گفت: به عنوان مثال بودجه دانش آموزان عشایری سه برابر دانش آموزان عادی است و 
باید مناطق لازم التوجه بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرند. همچنین امکان دسترسی به 
بسترهای دیجیتالی آموزش باید فراهم شود. سرپرست وزارت آموزش و پرورش افزود: با 
وزیر ارتباطات تفاهم نامه ای در راستای هوشمندسازی مدارس بویژه در مناطق روستایی و 
شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت منعقد کردیم که می تواند در جهت عدالت آموزشی به ما 
کمک کند. وی اضافه کرد: در مناطق شهری به ازای هر ۱۰۰ دانش آموز، هفت کامپیوتر و 
در مناطق نابرخوردار نیم کامپیوتر وجود دارد. اخیرا کمیته ای برای شناسایی محرومترین 

مناطق و کمک به آنها تشکیل شده است.

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

انتظار واشنگتن برای تماس ایران بیهوده است
سخنگوی وزارت خارجه گفت: انتظار آمریکایی ها برای تماس تلفنی مقامات ایرانی با 

آنها، انتظار بیهوده ای است.
سیدعباس موسوی در رابطه با اینکه مقامات آمریکایی اعلام کرده اند که ترامپ همچنان 
منتظر تماس تلفنی مقامات ایران است، اظهار کرد: آنها مدت هاست که از جمهوری 
اسلامی ایران چنین انتظاری دارند ولی این انتظار بیهوده است چرا که ایران هیچ گاه 

در مذاکره ای پیشقدم نخواهد شد که در آن حقوق و قواعد بین المللی رعایت نمی شود.
وی با اشاره به فشار و تروریسم اقتصادی آمریکا علیه ایران خاطرنشان کرد: هیچ آدم 
عاقلی وقتی در فشار است و اسلحه به سمتش گرفته شده، مذاکره نمی کند. موسوی 
با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران، دولت و ملت بااقتداری است و  با اقتدار مواضع و 
دیدگاه های خود را بیان کند، ادامه داد: آمریکایی ها نشان دادند که در بیان صحبت ها و 
اظهارات خود صداقت ندارند. آنها همزمان فشار را بر مردم ایران زیاد کرده اند. از اعمال هر 
گونه فشار و تهدیدی ابا ندارند و تلاش دارند با این گونه فشارها ملت  ما را به زانو دربیاورند 
ولی همزمان دم از مذاکره می زنند. وی ادامه داد: آنها از یک طرف رهبر نظام را تحریم 
می کنند، فرمانده دیپلماسی کشور را تحریم می کنند ولی صحبت از مذاکره  نیز می کنند. 
موسوی با بیان اینکه یک نوع سردرگمی  وسرگشتگی در سیاست خارجی آمریکا را شاهد 
هستیم، افزود: اینها همه نشان می دهد که آمریکایی ها بر اعلام مواضع خود صداقت 

ندارند و ایران نیز اعتنایی برای این حرف ها نمی کند.

ظریف دردیدار سخنگوی انصارالله یمن:

ایران همواره از انجام گفتگوهای
 یمنی- یمنی حمایت می کند

محمد عبدالسلام سخنگوی انصارالله یمن دیروز با محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران دیدار و گفت وگو کرد.

محمد عبدالسلام سخنگوی انصارالله دیروز  با محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
ممهوری اسلامی ایران دیدار و گفت وگو کرد.  ظریف در این دیدار با ابراز تاسف از کشتار 
مردم مظلوم یمن و محاصره پنج ساله این کشور خواستار توقف هر چه سریع تر جنگ و  
رفع محاصره یمن شد. وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر اینکه راهکار حل بحران یمن 
سیاسی است افزود: جمهوری اسلامی ایران همواره از انجام گفتگوهای یمنی- یمنی و 
اجرای کامل توافقات استکهلم حمایت می کند. ظریف با اظهار تاسف از وضعیت وخیم 
انسانی در یمن بر آمادگی کشورمان برای ارسال کمک های انسانی به ان کشور تاکید کرد. 
در این دیدار محمدعبدالسلام ضمن ابلاغ سپاس و تشکر سید عبدالملک الحوثی رهبر 
انصارالله از  پیام تسلیت وزیر امور خارجه کشورمان به مناسبت شهادت ابراهیم بدرالدین 
الحوثی برادر رهبر انصارالله، از حمایت های جمهوری اسلامی ایران از مردم یمن تشکر 
و قدردانی کرد و گزارشی از آخرین تحولات میدانی و سیاسی یمن و چشم انداز راه حل 

سیاسی و همچنین آخرین وضعیت انسانی یمن به وزیر امور خارجه کشورمان ارائه داد.
 

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

سازمان های نظارتی در پرونده فساد در حوزه 
دارو ورود کنند

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: قوه قضائیه چند نفر از افراد را 
در موضوع فساد در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی دستگیر کرده و نیروهای امنیتی هم 

ورود کرده اند.
اکبر ترکی در توضیح آخرین وضعیت پیگیری ها درباره فساد در حوزه دارو و تجهیزات 
پزشکی اظهار کرد: هنوز ابعاد موضوع روشن نشده و بررسی ها در حال انجام است. طبق 
توضیحات اصل مفسده، سوء استفاده و رانت رخ داده اما این که چه قدر و چه میزان بوده 
نیاز به بررسی های بیشتر دارد. وی گفت که قوه قضاییه چند نفر از افراد را دستگیر کرده 

و نیروهای امنیتی هم ورود پیدا کردند که فساد شامل دارو و تجهیزات پزشکی می شود.
به گفته ترکی، این افراد ارز دولتی گرفته و دارو و تجهیزات پزشکی وارد کردند اما گران تر 
فروخته اند یا اینکه اساساً دارو و تجهیزات در ازای ارز دولتی وارد نکرده و جنس دیگری را 
به کشور آوردند و یا به نحو دیگری هزینه کرده اند. وی با بیان اینکه پرونده فساد در حوزه 
دارو و تجهیزات پزشکی به زمان تعیین ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی برمی گردد، افزود: وزارت 
بهداشت و درمان در حال پیگیری است؛ تاکید ما این است که از این به بعد با اتخاذ 
تمهیداتی، ساز و کارها شفاف باشد و سازمان های نظارتی نیز به بهترین نحو ورود پیدا 

کنند، موضوعی که به اصلاح فرآیندها نیاز دارد.

 معاون اول رییس جمهوری با بیان این که ثبات و 
امنیت آبراه های بین الملی و سواحل شمال و جنوب 
حضور  گفت:  است،  ایران  قرمز  خط  هرمز  تنگه  و 
نیروهای خارجی در خلیج فارس عامل بی ثباتی و 

افزایش تنش است. 
اسحاق جهانگیری صبح روز دوشنبه در نخستین 
مجمع اقتصادی خزر که در ترکمنستان برگزار شد، 
رییس  با  یادگاری  عکس  مراسم  در  شرکت  پس 
جمهوری ترکمنستان و مقامات شرکت کننده، اظهار 
داشت: دولت آمریکا با خروج غیرمنطقی و غیرقانونی 
از برجام که دستاوردی بزرگ برای دیپلماسی جهان به 
حساب می آید، نشان داد که به توافقات بین المللی 

پایبند نیست.
جهانگیری افزود: در حالی که آژانس بین المللی 
اعلام  را  برجام  به  ایران  پایبندی  بارها  اتمی  انرژی 
کرده است اما آمریکا با اعمال تحریم های نامشروع، 
ظالمانه و غیرانسانی علیه ایران و حضور تحریک آمیز 
در خلیج فارس به دنبال بی ثبات سازی و ایجاد ناامنی 

در منطقه است.
*سیاست نخ نمای ایران هراسی آمریکا 

دیگررنگ باخته است 
ایران  نخ نمای  سیاست  اگرچه  داد:  ادامه  وی 
هراسی آمریکا به دلیل ایفای نقش سازنده جمهوری 
اسلامی ایران در تحولات منطقه و مبارزه با تروریسم 
رنگ باخته است اما ایجاد ناامنی برای فروش امنیت، 

همچنان استراتژی فریبکارانه آمریکایی هاست
می  مغتنم  را  فرصت  کرد:  تاکید  جهانگیری 
از دولت و مردم ترکمنستان برای میزبانی  و  شمارم 
زیبای  منطقه  در  خزر  اقتصادی  همایش  اولین 
گردشگری آوازه در کنار پهنه آبی دریای خزر صمیمانه 

سپاسگزاری می کنم.
فرصتی  همایش  این  برگزاری  کرد:  تصریح  وی 
روابط  در  گشایی  افق  و  وگو  گفت  برای  مناسب 
باشکوه  اجلاس  این  در  کننده  شرکت  کشورهای 
است که جا دارد از ابتکار جناب آقای قربانقلی بِردی 
محمدوف رییس جمهور ترکمنستان در برگزاری آن 

تشکر و قدردانی کنم.
معاون اول رییس جمهوری خاطر نشان کرد: ۲۱ 
برای کشورهای ساحلی  آگوست  با ۱۲  برابر  مرداد 
دریاری خزر یادآور تحولات بزرگ و امید بخش است. 
سال  در  تهران  کنوانسیون  که  بود  روزی  چنین  در 
۲۰۰۶ لازم الاجرا شد و در سال ۲۰۱۸ نیز کنوانسیون 
وضعیت حقوقی دریای خزر به امضاء رسید. به این 
اعتبار امروز، »روز خزر« نامگذاری شده و نقطه عطفی 

است در روابط و همکاری های پنج جانبه کشورهای 
ساحلی دریای خزر که باید آن را گرامی بداریم و از این 

فرصت برای بسط هر چه بیشتر روابط استفاده کنیم.
*حجم مبادلات تجاری بین کشورهای ساحلی 

دریای خزر باید افزایش یابد
امضای  از  پس  و  اکنون  داد:  ادامه  جهانگیری 
کنوانسیون وضعیت حقوقی دریای خزر، اولین اولویت 
بازرگانی  و  اقتصادی  همکاری های  توسعه  باید  ما 
بویژه از طریق برقراری ارتباط موثر میان بخش های 

خصوصی و دولتی در حوزه خزر باشد.
وی گفت: اولویت مهم دیگری که نیازمند همکاری 
مشترک و تلاش جمعی کشورهای حوزه خزر است، 
حفاظت از محیط زیست این دریا، به عنوان میراث 
مشترک است. معتقدیم هرگونه برنامه توسعه ای باید 
همراه با سرعت بخشیدن به اجرایی شدن کنوانسیون 

تهران و پروتکل های آن باشد.
معاون اول رییس جمهوری افزود: اگرچه حجم 
مبادلات تجاری بین کشورهای ساحلی دریای خزر 
روندی رو به رشد دارد اما متناسب با روابط سیاسی ما 
نیست. اهتمام دولت ها در بسترسازی و فعال کردن 
بخش های خصوصی، تسهیل روادید تجاری و کاهش 
و به صفر رساندن تعرفه های تجارت ترجیحی در قالب 
دو یا پنج جانبه می تواند باعث افزایش حجم روابط 

اقتصادی حوزه خزر شود.
گسترش  برای  فرصت  امروز  داد:  ادامه  وی 
همکاری ما در بخش های اقتصادی، گردشگری، 
گمرکی، حمل و نقل،   کشتیرانی و بنادر، صنایع، 
شیلات، سرمایه گذاری های متقابل در ساخت بندر، 
خرید و فروش تجهیزات بندری و ترانزیت به خوبی 
فراهم است و ظرفیت های فراوانی در این زمینه وجود 

دارد.
*اولویت های اساسی سیاست خارجی  ایران

با همسایگان،  جهانگیری اظهار داشت: تعامل 
پرهیز از هر گونه تنش و حفظ ثبات و امنیت منطقه 
جمهوری  خارجی  سیاست  اساسی  اولویت های  از 
از  استقبال  با  ما  می آید.  حساب  به  ایران  اسلامی 
رویکرد مثبت کشورهای آسیای مرکزی و دولت های 
ساحلی خزر، مصمم هستیم با گسترش همکاری های 
سیاسی و منطقه ای و نیز با بهره گیری از ظرفیت های 
موجود، حجم مناسبات اقتصادی و تجاری کشورمان 
را در چارچوب منافع مشترک با کشورهای حوزه خزر 

افزایش دهیم.
ایران  اسلامی  جمهوری  کرد:  نشان  خاطر  وی 
ثبات،  تقویت  با  را هم جهت  توسعه آسیای مرکزی 

امنیت و آرامش منطقه می داند و در طول سه دهه 
همکاری های  گسترش  در  موثری  نقش  گذشته 
عمرانی  های  طرح  اجرای  و  منطقه ای  اقتصادی 
در آسیای مرکزی ایفا کرده است. به همین منظور، 
شرکت های ایرانی به پشتوانه تجارب و دانش خود و 
همچنین به اتکاء فناوری های نوین در حوزه خدمات 
 ـمهندسی، ده ها طرح توسعه ای در زمینه های  فنی 
آبی، جاده و راه آهن، اکتشاف   ـ سد و نیروگاه برق 
معادن و واحدهای صنعتی اجرا کرده اند. معاون اول 
رییس جمهوری تاکید کرد: توسعه روابط اقتصادی 
و تجاری میان کشورهای ما، مستلزم تقویت مبانی 
حقوقی مناسبات فی مابین است. ساختارمند کردن 
و ایجاد نظم و ترتیب پایدار در همکاریهای اقتصادی 
نیازمند سازوکار مشخصی  کشورهای ساحلی خزر 
است. پیشنهاد قبلی جمهوری اسلامی ایران مبنی 
بر تشکیل سازمان همکاریهای دریای خزر می تواند 
چارچوب مناسبی برای پیشبرد این همکاریها باشد. 
و  ایران  میان  ترجیحی  تجارت  موافقتنامه  اجرای 
اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا نیز می تواند تجارت 

منطقه ای ما را وارد مرحله نوینی کند.
جهانگیری تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
با در اختیار گذاشتن سخاوتمندانه زیرساخت های 
خود در حوزه حمل و نقل و ترانزیت در بخش های 
جاده ای، ریلی، هوایی و دریایی در دریای خزر، دریای 
عمان و خلیج فارس، کشورهای منطقه را در جهت 
گسترش روابط شان با جهان کمک کرده است. در این 
چارچوب، توافقات چند جانبه متعددی نیز به امضاء 
رسیده است که اجرای کامل آنها می تواند وضعیت 

کنونی منطقه را متحول کند.
 ـجنوب،  وی ادامه داد: کریدور حمل و نقل شمال 
و  ترکمنستان  قزاقستان،  ریلی  همکاری سه جانبه 
جمهوری اسلامی ایران و اجرایی شدن موافقتنامه 
حمل و نقل و ترانزیت بین المللی عشق آباد، امکانات 
تحکیم  و  توسعه  برای  را  مناسبی  ظرفیت های  و 
همکاری ها بین کشورهای ساحلی دریای خزر و سایر 
کشورهای منطقه فراهم ساخته که موجب تقویت هر 
چه بیشتر همکاری های چند جانبه در منطقه خزر 

خواهد شد.
امروز  داد:  ادامه  جمهوری  رییس  اول  معاون 
سیاست یکجانبه گرایی آمریکا و استفاده از ابزار تحریم 
و تهدید برای پیشبرد اهداف خود که ثبات و امنیت 
منطقه را به خطر انداخته است، به معضلی جدی در 

صحنه بین الملل تبدیل شده است.
خروج  با  آمریکا  دولت  گفت:  جهانگیری 
غیرمنطقی و غیرقانونی از برجام که دستاوردی بزرگ 
برای دیپلماسی جهان به حساب می آید، نشان داد 
در حالی  نیست.  پایبند  بین المللی  توافقات  به  که 
پایبندی  بارها  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  که 
ایران به برجام را اعلام کرده است اما آمریکا با اعمال 
تحریم های نامشروع، ظالمانه و غیرانسانی علیه ایران 
و حضور تحریک آمیز در خلیج فارس به دنبال بی ثبات 
سازی و ایجاد ناامنی در منطقه است. اگرچه سیاست 
نقش  ایفای  دلیل  به  آمریکا  هراسی  ایران  نخ نمای 
سازنده جمهوری اسلامی ایران در تحولات منطقه و 
مبارزه با تروریسم رنگ باخته است اما ایجاد ناامنی 
فریبکارانه  استراتژی  همچنان  امنیت،  فروش  برای 

آمریکایی هاست.
و  بین الملی  آبراه های  امنیت  و  ثبات  افزود:  وی 
سواحل شمال و جنوب و تنگه هرمز دغدغه اصلی و 
خط قرمز ایران است و برای آن سال ها تلاش و هزینه 
کرده است. ما حضور نیروهای خارجی در خلیج فارس 
را عامل بی ثباتی و افزایش تنش می دانیم و معتقدیم 
امنیت منطقه را تنها و تنها کشورهای منطقه می توانند 
قدرت های  حضور  و  دخالت  و  کنند  برقرار  باید  و 
فرامنطقه ای تحت هر نام و ائتلافی را خطری بزرگ 

برای صلح، ثبات و امنیت منطقه می دانیم.

جهانگیری در نخستین مجمع اقتصادی خزر:

ثبات و امنیت تنگه هرمز خط قرمز ایران است

 رئیس جمهوری هدف اقدامات برخی کشورهای فرامنطقه ای از جمله آمریکا 
در منطقه خلیج فارس را القای ناامنی در منطقه به جهانیان دانست و تاکید کرد: 

این اقدامات مشکلات منطقه را پیچیده تر و خطرناک تر می کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رییس جمهوری عصر یکشنبه در تماس تلفنی »شیخ تمیم بن 
حمد آل ثانی« امیر قطر، با تبریک متقابل عید سعید قربان به دولت و ملت قطر 
و همه مسلمانان جهان، اظهار داشت: ایران برای حفظ و تقویت امنیت منطقه 
خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان اهمیت زیادی قائل است و همه تلاش 
خود را در این راستا به کار گرفته و معتقد است که حفظ این امنیت، توسعه و منافع 

مردم منطقه را تضمین می کند.
رئیس جمهوری هدف اقدامات برخی کشورهای فرامنطقه ای از جمله آمریکا 
در منطقه خلیج فارس را القای ناامنی در منطقه به جهانیان دانست و تاکید کرد که 

این اقدامات، مشکلات منطقه را پیچیده تر و خطرناک تر می کند.
روحانی با تاکید بر اینکه ثبات و امنیت خلیج فارس با همکاری و همراهی 
کشورهای ساحلی و در قالب ترتیبات امنیتی مشترک قابل تحقق است، اظهار 
داشت: تجربه تاریخی این واقعیت را به همگان نشان داده که مداخله خارجی ها، 

تنها موجب افزایش تنش و پیچیده تر کردن شرایط منطقه شده است.
 رئیس جمهوری با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران علاقه مند به تداوم 
رایزنی ها با کشورهای دوست برای تقویت صلح و ثبات و توسعه منطقه است، 
گفت: تهران معتقد است کاهش تنش ها در منطقه به نفع همه است و امیدواریم 
آمریکایی ها دریابند مسیری که انتخاب کرده اند نادرست است، این مسیر برنده 

ای نخواهد داشت و باید رفتار خود را اصلاح کنند.
*هند و پاکستان از کشته شدن مردم بی گناه در کشمیر جلوگیری کنند

خان«  »عمران  تلفنی  تماس  در  یکشنبه  روز  همچنین  جمهور   رئیس 

نخست وزیر پاکستان با وی با تبریک عید سعید قربان به دولت و ملت مسلمان 
پاکستان،  با اشاره به اینکه امنیت منطقه، بویژه در شبه قاره هند برای ایران 
حائز اهمیت است، تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از هیچ تلاشی در 
راستای پایداری صلح و امنیت در منطقه و احقاق حقوق ملت های مسلمان 

دریغ نخواهد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی گفت: ایران و پاکستان همواره دو 

کشور دوست، همسایه و برادر یکدیگر بوده و خواهند بود.
با  همکاری ها  و  مناسبات  گسترش  دنبال  به  ایران  افزود:  جمهور  رئیس 
کشورهای همسایه بویژه پاکستان در زمینه های گوناگون از جمله توسعه بازارچه 

های مشترک مرزی است.
روحانی اظهار کرد: امروز ایران به خاطر تحریم های یکجانبه و ظالمانه آمریکا 
در شرایط ویژه ای قرار دارد اما در عین حال برای تامین امنیت پایدار کشتیرانی 
در خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای عمان و توسعه روابط  تجاری و اقتصادی با 

همسایگان تلاش می کند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره در راستای 
جلوگیری از تنش و ناآرامی در منطقه تلاش کرده و معتقدیم مردم مسلمان 
کشمیر باید از منافع و حقوق قانونی خود استفاده کرده و بتوانند با آرامش 

زندگی کنند.
روحانی با اشاره به اینکه ایران از هند و پاکستان می خواهد تا با حفظ خویشتن 
داری، از ناامنی و کشته شدن مردم بی گناه در کشمیر جلوگیری کنند، گفت: 
موضوع کشمیر هرگز راه حل نظامی نداشته و باید از طریق دیپلماتیک به دنبال 

حل و فصل مسائل باشیم.
 و جهان اسلام می تواند در راستای حل و فصل مسئله کشمیر نقش آفرینی 

مثبتی داشته باشد.

روحانی در تماس تلفنی امیر قطر:

اقدامات آمریکا مشکلات منطقه را پیچیده تر و خطرناک تر می کند

مجید سلیمی بروجنی *
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مصطفی داننده*

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  نایب 
اگر بخواهیم تمامی سلایق و همه ملت را به پای 
دهند  اجازه  باید  بکشانیم،  رای  صندوق های 
انتخابات شرکت  از تمامی سلایق در  نمایندگانی 
داشته باشند و هر فرد ایده هایش را بیان کند تا روند 

مشارکت هم افزایش پیدا کند.
مسعود پزشکیان اظهار کرد: ملت اگر کسی را 
شناخته و رفتار او را بداند، به او رای خواهد داد، در 
غیر این صورت مردم به کسی اعم از چپ و راست، 

رای نمی دهند. 
وی با بیان اینکه انقلاب فرهنگی را ما از تبریز 
جهاد  گفت:  کردیم،  شروع  پزشکی  دانشکده  و 
دانشگاهی در آن زمان همه کاره بود و همه چیز 
را  دانشگاهی  جهاد  تدریج  به  می کرد،  تعیین  را 

کوچک تر و در یک اتاق محدود کردند. 
وی با بیان این که وضعیت به گونه ای است که هر 
شخصی در هر حوزه ای اظهار نظر می کند، گفت: 
به عنوان مثال در علم طب متخصص یک حوزه 
خاص در حوزه دیگری اظهار نظر نمی کند، مملکت 

را با اظهار نظرهای غیرکارشناسانه به راه هایی هدایت 
می کنیم که کارشناس آن حوزه نیستیم.  

بروز مشکل، همه دنبال  از  اما پس  افزود:  وی 
مقصر می گردند و به مدیران بد و بیراه می گویند، 
مثلا نمایندگان وزرا را استیضاح می کنند، اما باید 
دید آیا وزرای بعدی، بهتر از قبلی ها عمل می کنند؟. 
بیراه  و  بد  مدیران  و  وزرا  به  مشکل  حل  جای  به 
می گوییم.  پزشکیان در بخش دیگری از سخنانش 
زبان  بسندگی  "طرح  شدن  مطرح  به  واکنش  در 
فارسی" اضافه کرد: این طرح به هیچ عنوان منطقی 
کرده،  مطرح  را  این  کسی  هر  و  نبوده  عقلانی  و 

اشتباه کرده است. 
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
شورای اسلامی افزود: خداوند متعال در قرآن کریم 
نیز گفته است که همه با هم برابر بوده و هیچ کسی 
و هیچ قومی بر دیگری برتری ندارد. به جای مطرح 
برای تحصیل  را  راه  فارسی،  زبان  به  تسلط  کردن 
به زبان مادری هموار کنند، برای زبان هایی مانند 
عربی و انگلیسی کلاس برگزار می کنند در حالی 

که از برگزاری کلاس برای زبان های قومی امتناع 
می کنند. 

وی گفت: بعید می دانم چنین طرحی در مجلس 
به زبان فارسی کاملا قانونی  بیاورد، تحصیل  رای 
است، ولی مطرح کردن مواردی مانند لزوم تسلط به 
زبان فارسی پیش از دبستان کاملا غیرقانونی است. 
پزشکیان اظهار کرد: در خصوص اجرای اصل 
۱۵ قانون اساسی با وزیر قبلی آموزش و پرورش، 
رایزنی  نیز  جدید  وزیر  با  و  داشتیم  صحبت هایی 
خواهیم کرد که قانون اجرا شود تا بهانه ای به دست 

عده ای افراد سودجو داده نشود. 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
دیگر  فرهنگ  از  نشان  دانشگاهی  مجموعه  این 
پذیری مردم ایران در آن زمان بود، در حالی که امروز 
عده ای تاکید دارند که فقط به زبان فارسی صحبت 
شود.  وی گفت: مشکل ما عدم مدیریت نیست، 
بلکه مشکل ما عدم آگاهی و اطلاع رسانی است که 
رسانه ها باید در این خصوص به رسالت خود عمل 

کرده و اطلاع رسانی و حساس سازی کنند. 

مسعود پزشکیان:

اجازه داده شود تمام سلایق در انتخابات شرکت کنند
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چند نکته برای بهبود کیفیت خواب

علمی و سلامت 

خالی که از سرطان زبان خبر می دهد!

سرطان زبان چه نشانه هایی دارد؟! 

سرطان زبان، نوعی سرطان دهانی محسوب می شود و خال یکی از نشانه های مهم ابتلا 
به این سرطان است

نوعی سرطان دهانی محسوب می شود که بیشتر در بین آقایان رواج دارد و عوامل و علائم 
مختلفی دارد که امروز باشگاه خبرنگاران جوان قصد دارد به آن بپردازد.

*سرطان زبان چیست؟
سرطان زبان، نوعی سرطان دهانی محسوب می شود که معمولًا در سلول های پوششی 

سطح زبان گسترش می یابد.
این بیماری می تواند سبب ایجاد تومور ها یا ضایعاتی شود و مهم ترین علائم آن درد زبانی 

است که التیام نمی یابد و زبان دردناک می شود.
این نوع سرطان بیشتر در بین آقایان رواج دارد.

سرطان زبان بیشتر کدام قسمت های آن را درگیر می کند؟
سرطان زبان می تواند در دو ناحیه مختلف زبان گسترش یابد که شامل:

سرطان زبان در جلوی زبان و پشت آن است.
در یک تقسیم بندی ساده می توان زبان را به بخش متحرک جلویی و قسمت انتهایی یا 
قاعده زبان تقسیم کرد که در ۸۵ درصد موارد، بخش متحرک زبان دچار سرطان می شود 

که قابل  مشاهده است و ساده تر تشخیص داده می شود.
*چه عواملی سبب ابتلا به این نوع سرطان می شود؟

عوامل متعددی در ابتلا به سرطان زبان دخالت دارد؛ از جمله مصرف دخانیات و الکل، 
رعایت نکردن بهداشت دهان و دندان یا عوامل تحریک کننده مانند دندان مصنوعی های 
نامناسب، مصرف همزمان الکل و سیگار خطر ابتلا به سرطان زبان را ۸۰ تا ۹۰ درصد 

افزایش می دهد.
  در بین غیرسیگاری ها عوامل دیگری مانند عفونت ناشی از یک دسته از ویروس ها به نام 
پاپیــــلوما - ویروسی که انواعی از آن ها عامل ایجاد زگیل های پوستی هستند، ممکن است 

باعث ابتلا به این سرطان، به خصوص سرطان انتهای زبان، شود.
*فاکتور های خطر و موثر در ابتلا به سرطان زبان

همانطور که در بیماری های دیگر ارث تاثیر گذار است، در سرطان زبان هم این قاعده 
صدق می کند، علاوه بر این مورد سبک زندگی و رژیم غذایی هم از فاکتور های مهم بشمار 

می رود.
سیگار کشیدن و نوشیدن الکل علاوه براینکه احتمال سرطان زبان را بالا می برد و  باعث 

سرطان ریه، کبد و معده می شود.
 افرادی که اچ پی وی دارند، در معرض سرطان زبان هستند، چون ویروس بطور مستقیم 

با ظاهر و تومور ارتباط دارد پس این علامت باید نگران کننده باشد.
نشانه های سرطان زبان

*لک یا خال روی زبان می تواند نشانه سرطان زبان
خال یکی از نشانه های بزرگ سرطان زبان است، این خال های خطرناک معمولا سفید یا 
قرمز هستند و درمان آن ها بیشتر از دوهفته طول می کشد؛ با دیدن این نوع خال ها سریع 

به پزشک مراجعه کنید.
*بوی بد دهان و سرطان زبان

داشتن بو ی بد دهان از نشانه های رایج ابتلا به سرطان زبان است، اما با مسواک زدن 
دندان و زبان ازبین می رود و دوباره برمی گردد و اغلب در شرایط خطرناک دهان مزه خون 

می دهد.
*زخمی که علامت سرطان زبان

زخم های دردناک زبان که اغلب با دارو درمان نمی شود که یکی از نشانه های سرطان 
زبان است؛ به طور طبیعی زخم دردناک است، اما تفاوت آن در حساسیت بیشتر و پیدایش 
زود آنهاست. چیزی که مهم است نباید آن را با زخم های معمولی دهان اشتباه بگیرید و به 

سطح وطول درد آن توجه کنید.
*درد ناشی از سرطان زبان

دردناشی از سرطان زبان به زبان محدود نمی شود و به دهان و گلو می رسد و در طول روز 
و انجام فعالیت هایی مثل نوشیدن و جویدن آن را احساس می کنید. درد هنگام نوشیدن 
و جویدن ممکن است نشانه ی سرطان زبان یا عفونت گلو، آلرژی، ورم لوزه باشد اگر درد 
بیشتر از یک هفته طول بکشد و با نشانه هایی مثل لک همراه باشد سریع به پزشک مراجعه 

کنید.
*خون ریزی زبان

برخی افراد متوجه نمی شوند خون ریزی مربوط به کدام ناحیه می شود، بنابراین با پنبه 
زبان را پاک کنید و ببینید خون ریزی از کجاست؛ اگر متوجه منشا خونریزی از زبان شدید 

به پزشک مراجعه کنید.

همه آنچه درباره بیماری پارزی باید بدانید

عارضه ای که موجب فلج اندام ها می شود
یک متخصص ارتوپد گفت:ارتباط میان عصب ها و عضلات شایع ترین راه برای به وجود 

آمدن پارزی است.
ذبیح الله حسن زاده متخصص ارتوپد ، درباره بیماری پارزی بیان کرد: در واقع پارزی 
موجب فلج یک اندام یا نیمی از بدن می شود و به دلیل اختلالاتی که در عصب فرد ایجاد 
شده بروز می کند، این بیماری  در تمام سنین اتفاق می افتد، اما در کهن سالی و پیری 

بیشتر بروز می کند.
وی درباره علل ابتلا به پارزی بیان کرد: ارتباط میان عصب ها و عضلات شایع ترین علت 
برای به وجود آمدن پارزی است اما سکته مغزی، دیستروفی عضلانی و نخایی نیز از علل 
بروز پارزی محسوب می شوند، در زمان کودکی  نیز افتادگی، ضربه شدید به سر  ، نرسیدن 
اکسیژن می توانند از علل مهمی در ابتلا پارزی در کودکی باشد همچنین سکته های مغزی 
ناشی از ضربات شدیدی به مغز که باعث خونریزی شود، تومور های مغزی، مننژیت و آبسه 

موجب ایجاد پارزی می شود.
*عوارض و درمان بیماری پارزی

حسن زاده گفت: آسیب هایی که به اندام های حرکتی فرد در این بیماری وارد می شود 
می تواند موجب بی حرکتی کامل یا نیمی از بدن شود، افرادی که دچار پارزی خفیف شده 
اند تنها کمی اندامشان لمس می شود، ولی اگر فردی مبتلا به همی پارزی شود حتما 

قسمت های حرکتی فرد از کار می افتد.
متخصص ارتوپد درباره عوارض این نوع عارضه متذکر شد:فرد احساس ضعف شدید در 

عضلات می کند  و می تواند منجر به فلجی بیمار و کاهش توانایی حرکتی فرد شود.
وی اظهار کرد: فرد هنگام ایستادن تعادل مناسبی ندارند و راه رفتن برایش بسیار سخت 
خواهد بود و ممکن است فرد در حرف زدن دچار مشکل و در هضم غذا اختلالاتی ایجاد 
شود، حتی موجب افسردگی خواهد شد. حسن زاده درباره درمان پارزی گفت: هدف 
اصلی درمان، تقویت عضلات ضعیف و جلوگیری و مهار انقباض عضلانی است. وی تاکید 
کرد: درمان با استفاده از دارو ها باید با نظرات پزشک مربوطه انجام شود و گاهی با کوتاه 

کردن و تغییر شکل دادن می توان این نوع عارضه را درمان کرد.

یک فوق تخصص گوارش و کبد :

بهترین راه درمان »کبد چرب« چیست؟
فوق تخصص گوارش و کبد با بیان اینکه مهمترین عامل کبد چرب ، اضافه وزن، رژیم 
غذایی نامناسب و پرچرب، دیابت، کم بودن فعالیت های بدنی است، گفت: بهترین راه 
درمان، کاهش وزن و داشتن فعالیت فیزیکی است که باعث می شود این بیماری خود به 

خود درمان شود.
مهدی صابری فیروزی، فوق تخصص گوارش و کبد درباره »بیماری کبد چرب و راه درمان 
آن«، اظهار داشت: هر کبدی مقداری چربی دارد، اما اگر میزان چربی بیشتر از ۵ تا ۱۰ 
درصد باشد، آن را کبد چرب می گویند؛ در واقع تجمع غیرمعمول چربی در کبد، کبد چرب 
گفته می شود. وی با اشاره به عوامل ایجاد کبد چرب در افراد، افزود: مهمترین عامل، اضافه 
وزن، رژیم غذایی نامناسب و پرچرب، دیابت، کم بودن فعالیت های بدنی، مصرف الکل و 
مصرف یکسری داروهاست.  این فوق تخصص گوارش و کبد اضافه کرد: در ایران مهمترین 

عامل کبد چرب، اضافه وزن، چاقی و کم بودن فعالیت بدنی است. 
فیروزی در پاسخ به این پرسش که »آیا ژننتیک افراد نیز در ایجاد بیماری کبد چرب نقش 
دارد؟«، خاطرنشان کرد: بله، ژنتیک نیز نقش دارد؛ به ویژه در کسانی که به صورت ژنتیکی 

چاقی شکمی دارند، ممکن است این افراد بیشتر به کبد چرب مبتلا شوند. 
وی با اشاره به درجات مختلف کبد چرب در افراد، ابراز داشت: در آزمایش سونوگرافی 
باتوجه به میزان چربی موجود در کبد، آن را به درجات ۱، ۲ و ۳ تقسیم می کنند؛ البته مهم 
این است که آیا آنزیم های کبدی فرد بالاست یا خیر، که اگر آنزیم های کبدی فرد بالا نباشد، 

یک کبد چرب ساده است که با ورزش و رژیم غذایی مناسب کاملًا خوب می شود. 
این فوق تخصص گوارش و کبد در پاسخ به این پرسش که  »آیا کبد چرب درمان دارویی 
دارد؟«، گفت: بهترین درمان، کاهش وزن و داشتن فعالیت فیزیکی است که باعث می شود 
این بیماری خود به خود خوب شود؛ البته در مواردی که مصرف یک دارو عامل ایجاد کبد 
چرب است، باید دارو را قطع کنیم یا اگر الکل مصرف می کنیم مصرف الکل را قطع کرده؛ 

ضمن اینکه باید بدانیم چاقی بیشترین علت ایجاد کبد چرب است.

نشستن طولانی مدت به شدت برای گوارش بد است و در 
نتیجه روی سلامت روده نیز تاثیر منفی دارد.

مراقبت از روده می تواند در جهت بهبود خلق و خو و تجربه 
خواب خوب تاثیر به سزایی داشته باشد و اگر بخواهیم بصورت 
ساده بگوییم می توان گفت کهه فواید بهره مندی از روده هایی 
سالم تنها در به حداقل رساندن علائم ناخوشایندی مانند گاز، 

درد و نفخ خلاصه نمی شود.
*اهمیت سلامت روده ها در انسان

سلامت روده به دلایل بسیاری مهم که شاید از آن بی اطلاع 
باشید مهم است!

توانایی  بر اهمیت آن می افزاید،  از عوامل اصلی که  یکی 
جذب مواد مغذی به طور موثر از خوراکی های مصرفی است 
و در نتیجه، اگر از جمعیت باکتری های خوب و ارزشمند روده 
محافظت نکنید، اینکه تا چه اندازه خوب و سالم غذا بخورید 

شاید چندان اهمیت نداشته باشد.
زمان  از هر  بیش  ما  و مدرن،  پژوهش های جدید  به لطف 
دیگری درباره نقش چشمگیری که دستگاه گوارش و به ویژه 

روده در سلامت انسان ایفا می کنند، آگاه شده ایم.
فواید بهره مندی از روده هایی سالم تنها در به حداقل رساندن 

علائم ناخوشایندی مانند گاز، درد و نفخ خلاصه نمی شود.
مراقبت از روده برای بهبود خلق و خو و تجربه خواب خوب 

نیز حیاتی است.
همچنین، باکتری های مفید در دستگاه گوارش چیزی در 
حدود ۷۰ درصد از سیستم ایمنی بدن شما را شکل می دهند و 

در کاهش وزن نیز نقش دارند.
اما برای تجربه تمام این فواید، سلامت روده باید در جایگاه 
نخست قرار بگیرد. افراد بسیاری اغلب ارتباط بین عملکرد روده 
و پیشگیری از بیماری ها را نادیده می گیرند که پیامد های این 

مساله می تواند ویرانگر باشد.
*عادات و عواملی که سلامت روده را نشانه می روند

*استرس مزمن
تا  از مدیریت سررسید های کاری و ساعات شلوغ ترافیک 
رسیدگی به تکالیف فرزندان و تهیه غذا همه ما با استرس آشنا 

هستیم.
تغییر  را  روده  در  موجود  نورون های  مدت  بلند  استرس 
می دهد و تولید عادی آنزیم های گوارشی را متوقف می کند که 
این شرایط فرد را در معرض خطر ابتلا به بیماری و عفونت قرار 

می دهد.
به دلیل این که استرس مزمن سلامت روده را از بین می برد، 
اهمیت دارد و سپس  امکان  تا حد  حذف عوامل استرس زا 
اصلاح رژیم غذایی، مصرف مکمل ها، انجام ورزش و خواب با 
کیفیت باید برای رسیدگی به هر گونه منبع استرس مورد توجه 

قرار بگیرد.
بدون تردید، متوجه شده اید که تمام خطراتی که در بالا به 

آن ها اشاره شد با یکدیگر مرتبط هستند.
سطوح استرس بر میزان غذا خوردن و خواب فرد تاثیرگذار 

است.
رژیم غذایی بر خلق و خو و روند بهبودی تاثیرگذار است. 
خستگی یا بیماری نیز انتخاب غذا های مناسب و درست را 

دشوارتر می سازند.
اما این بدان معنی است که می توانید با چند اقدام مناسب 
روده  سلامت  بهبود  با  بگیرید.  قرار  درست  مسیر  در  دوباره 
سلامت و بهزیستی کلی در سال های پیش روی زندگی خود را 

بهبود خواهید بخشید.
*نشستن طولانی مدت

نشستن طولانی مدت به شدت برای گوارش بد است و در 
نتیجه روی سلامت روده نیز تاثیر منفی دارد.

دیر زمانی است که می دانیم فعالیت های جسمانی مانند 
دویدن و شنا کردن می توانند به حرکات روده کمک کنند که 

نظم گوارشی را در پی دارد.
بدون تردید، یک سبک زندگی کم تحرک می تواند سرعت هر 

چیزی را کاهش دهد.
*استفاده غیر ضروری از آنتی بیوتیک ها

استفاده از آنتی بیوتیک ها به مشکلی بزرگ در دنیای امروز 
تبدیل شده است.

پزشکان بیش از هر زمان دیگری نگران تعداد باکتری هایی 
هستند که در برابر آنتی بیوتیک ها مقاوم شده اند.

یک دلیل دیگر برای پرهیز از استفاده غیر ضروری از آنتی 
بیوتیک ها این است که می توانند موجب مرگ باکتری های 

خوب در روده شوند.
افزون بر این، حفظ جمیعت باکتری های خوب به تقویت 
به  و ممکن است حتی  ایمنی بدن کمک می کند  سیستم 

پیشگیری از ابتلا به حساسیت های غذایی کمک کند.
*مصرف ناکافی مواد غذایی قلیایی ساز

مواد غذایی قلیایی ساز به پیشگیری از بازگشت اسید معده و 
دیگر مشکلات گوارشی کمک می کنند و اساسا یک مزیت برای 

سلامت کلی دستگاه گوارش محسوب می شوند.
بر همین اساس، محصولاتی مانند سبزیجات برگدار تیره، 
سبزیجات ریشه ای مانند شلغم و چغندر و سرکه سیب را به رژیم 

غذایی خود اضافه کنید.
*مواد غذایی با اثر قندی بالا و فیبر کم

مصرف بیش از اندازه قند یکی از تهدید های اصلی سلامت 
انسان محسوب می شود. این در شرایطی است که مصرف 
غذا های فرآوری شده و آرد پالایش شده نیز روندی افزایشی را 

در سراسر جهان دنبال می کند.
از این رو، نه تنها رژیم های غذایی معمولی با کمبود مواد 
مغذی مواجه هستند، بلکه رشد باکتری ها و مخمر های بد در 

روده را نیز افزایش می دهند.
این شرایط می تواند به شکل گیری التهاب و مشکلاتی مانند 
پذیر، کمبود  آلرژی ها، روده نشت  عدم تحمل های غذایی، 

ویتامین ها و مسائل خودایمنی موجب شود.
*دارو

ناراحت کننده است، اما واقعیت دارد؛ بسیاری از دارو های 
برای درمان علائم سلامت ضعیف می توانند  استفاده  مورد 
هرچه بیشتر دیوار های دفاعی طبیعی ما را تضعیف کنند. 
اسید،  مسدودکننده های  استروئیدها،  مسکن،  دارو های 
اختلال  ما  گوارشی  عملکرد  در  همگی  بیوتیک ها  آنتی  و 
ایجاد می کنند و تخریب روده را موجب می شوند. اگرچه تنها 
پزشک شما می تواند دارویی که نیاز دارید را تشخیص دهد، 
اما می توانید با گنجاندن مکمل هایی مانند پروبیوتیک ها و 
آنزیم های گوارشی کیفیت بالا در بازسازی و محافظت از روده 

نقش پررنگ تری داشته باشید.

*مواد غذایی بسیار واکنشی
برخی مواد غذایی می توانند محرک عدم تحمل های غذایی و 

تضعیف سلامت شما باشند.
روده  سلامت  روی  مستقیم  اثری  غذایی  تحمل های  عدم 
دارند و می توانند مسائلی مانند خستگی، سردرد، درد مفصل، 
و خطر بیشتر ابتلا به چاقی، دیابت نوع ۲، و بیماری متابولیک 

را موجب شوند.
آفرین  مشکل  غذا های  شناسایی  برای  روش  ساده ترین 
کنار گذاشتن هفت ماده غذایی اصلی برای ۲۱ روز است که 
شامل گلوتن، لبنیات، سویا، تخم مرغ، بادام زمینی، و شیرین 

کننده ها می شوند.
سپس استفاده از آنها را دوباره آغاز و علائم، وزن و سطوح 

انرژی خود را ثبت کنید تا مقصران اصلی شناسایی شوند.
*مصرف گلوتن

گلوتن یک مشکل عمده برای افرادی که به حساسیت های 
به  اگر  حتی  اما  می شود،  محسوب  هستند،  مبتلا  غذایی 
بیماری سلیاک مبتلا نباشید نیز حذف یا محدود کردن آن از 

رژیم غذایی می تواند ایده خوبی باشد.
جالب است بدانید؛ بدن هر فردی با یک واکنش التهابی 
خفیف به گلوتن پاسخ می دهد، که نه تنها برای سلامت روده 
خطرناک است، بلکه بسیاری دیگر از جنبه های تندرستی را 
می تواند تحت تاثیر قرار دهد. در شرایطی که گلوتن برای همه 
مشکل آفرین نیست، زمانی که در تلاش برای بهبودی و درمان 
روده خود هستید، بهتر است آن را از رژیم غذایی خود کنار 

بگذارید.
*نوشیدن بیش از اندازه قهوه

همان گونه که عصبی بودن و احساس استرس محرک ترشح 
هورمون های استرس است، و غفلت بدن از گوارش را به همراه 
دارد، کافئین بیش از اندازه نیز عامل محرک دیگری است که 

ترشح این هورمون ها را به همراه دارد.
*غذا خوردن سریع

خیلی ساده به نظر می رسد، اما بسیاری از ما این نکته را 
فراموش می کنیم که هر چه غذا را بهتر بجویم، گوارش آن 
آسان تر خواهد بود و گاز و نفخ کمتری در دستگاه گوارش 

شکل می گیرد.
*غذا خوردن بیش از اندازه و بی وقت

پیش از این اشاره شد که ورود به حالت استراحت و گوارش در 
طول روز برای انسان اهمیت دارد.

اما به نظر می رسد در دنیای مدرن امروز ما به غذا خوردن در 
۲۴ ساعت شبانه روز و هفت روز هفته تمایل داریم.

این شرایطی نیست که انسان برای آن تکامل یافته باشد.
پژوهش های بیشتری به تاثیرات مثبت روزه گرفتن، اغلب به 

روزه داری متناوب ارجاع می شود، اشاره دارند.
گوارش  دستگاه  به  خود  غذایی  وعده های  بین  که  این 
استراحت دهید، بدون تردید چیزی است که تشکر دستگاه 

گوارش را به همراه خواهد داشت.

عواملی که سلامت روده های شما را نشانه می روند

قاتلان روده هایتان را بشناسید

عوامل  از  یکی  و  دارد  همراه  به  بسیاری  مضرات  انسان  سلامت  برای  خواب  کمبود 
برخورداری از سلامت بدن، داشتن هشت ساعت خواب شبانه باکیفیت است.

به گزارش ایسنا، بسیاری از افراد به دلیل مصرف بالای کافئین و داشتن سطوح بالای 
استرس خواب شبانه کمتری دارند که این امر در طولانی مدت منجر به کاهش سطوح 
انرژی بدن، کاهش سرعت عملکرد، اختلال در تصمیم گیری و مشکلات بسیاری برای 

سلامتی جسمی و ذهنی آنان می شود.
در حالت ایده آل چرخه خواب باید تا حد امکان از الگوهای طبیعی غروب و طلوع آفتاب 
پیروی کند. در صورت اصلاح چرخه خواب و عادت به آن می توانید بدون نیاز به هشدار 

ساعت هر روز با انرژی کامل راس زمانی مقرر بیدار شوید.
علاوه بر مدت زمان خواب، کیفیت خواب نیز بسیار مهم است.  چرخه خواب از سطوح 
مختلفی تشکیل شده است و خواب عمیق به عنوان مرحله ای که بیشترین بازیابی بدن در 
آن رخ می دهد، از اهمیتی ویژه برخوردار است. در صورت ایجاد اختلال در خواب، مرحله 

عمیق خواب با بیشترین مشکل مواجه می شود.
در ادامه نکاتی برای داشتن خوابی باکیفیت تر به نقل از سایت »لایف هک« آورده شده 

است:
۱( طی دو یا سه ساعت قبل از خواب ورزش نکنید

اگر چه ورزش بدن را خسته می کند اما در عین حال منجر به افزایش آدرنالین در بدن، 
افزایش هوشیاری ذهن همچنین افزایش دمای بدن می شود. زمان ورزش کردن با داشتن 
خوابی با کیفیت ارتباطی مستقیم دارد. از این رو بهتر است به جای شب ها زمان ورزش خود 

را به صبح ها یا بعدازظهر جابه جا کنید.
۲( هنگام شام پرخوری نکنید

پرخوری در وعده شام خواب را با اختلال مواجه می کند. در حالت ایده آل، زمان شام را 
باید حداکثر سه ساعت قبل از خواب برنامه ریزی کرد. برای شام بیشتر پروتئین و چربی های 
سالم مصرف کنید و کربوهیدرات را در این وعده کاهش دهید. سعی کنید شام را سبک 
بخورید چرا که برای ادامه روز مانند ناهار به ذخیره انرژی زیادی نیازی ندارید. غذاهای 

سنگین تر را به صبحانه و ناهار اختصاص دهید.
۳( ساعت خواب ثابت داشته باشید

برای برخورداری از خوابی باکیفیت بهتر است ساعت خوابی ثابت داشته باشید. اگر چه 

نظریات مختلفی درمورد بهترین زمان برای خوابیدن وجود دارد و گفته می شود ساعت 
ایده آل برای خوابیدن برای هر فردی متفاوت است اما به طور کلی بهترین ساعات برای  
خواب بین ساعات ۲۱ تا ۲۲ است و کیفیت خواب پیش از نیمه  شب دو برابر بیشتر از 
ساعات پس از نیمه شب محسوب می شود. سعی کنید حدود زمانی که بدنتان شروع به 
ترشح ملاتونین می کند یعنی پس از ساعت ۲۱ و ۳۰ دقیقه بخوابید. هنگام خواب وسایل 

الکترونیک را از خود دور نگه دارید و سعی کنید در محیطی آرام بخوابید.
۴( در اتاق تاریک بخوابید

نور بیش از حد در اتاق، نور آبی ناشی از وسایل الکترونیک  یا نوری که از پرده ها به داخل 
اتاق می تابد، در خواب و ترشح ملاتونین اختلال ایجاد می کند. اگر نمی توانید وسایل 
الکترونیک خاصی را از اتاق خود حذف کنید یا پرده های تیره تری برای اتاق خود انتخاب 
کنید، از یک چشم بند خوب استفاده کنید. استفاده از این چشم بندها در پروازهای طولانی 

در هواپیماها نیز توصیه می شود.
۵( در یک اتاق سرد بخوابید

بدن هنگام خواب به طور طبیعی خنک می شود بنابراین دمای پایین اتاق تا حد ممکن 
کیفیت خواب را تضمین می کند. از گرم کردن بیش از حد اتاق در شب ها خودداری کنید، 
چرا که ممکن است در مرحله عمیق خواب، شما را از خواب بیدار کند. تهویه هوا را در اتاق 
به کار بگیرید و حتی در زمستان ها روزنه ای برای ورود و خروج هوا و تامین اکسیژن کافی باز 
بگذارید. دمای اتاق ایده آل برای خواب ۱۲ درجه سانتیگراد است اما برخی متخصصان 

دمای بین ۱۵ تا ۱۸ درجه سانتیگراد را نیز توصیه می کنند.
۶( چند تکنیک برای داشتن خواب عمیق

بخاطر داشته باشید نباید انتظار داشت که تنها با خاموش کردن چراغ ها به سرعت بتوانید 
به خوابی عمیق و باکیفیت دست یابید. اما می توان با انجام فعالیت های آرامش بخش پیش 
از خواب مانند خاطره نویسی، مطالعه کتاب، حرکات کششی و مدیتیشن ذهن خود را برای 
داشتن خوابی راحت آماده کنید. با کم کردن نور چراغ ها نیم ساعت تا یک ساعت قبل از 
خواب فضایی آرامش بخش برای خواب فراهم کنید. همچنین می توانید با گوش دادن 
به موسیقی های آرام  بخش، پوشیدن لباسی راحت پیش از خواب و نوشیدن شیر داغ یا 

دمنوش های گیاهی خود را برای خوابی راحت آماده کنید. 
۷( تاثیر چیدمان اتاق در خواب آرام

اگر فضای کافی برای انجام این کار در خانه دارید، تمام وسایل الکترونیک از جمله 
تلویزیون را از اتاق خواب خود خارج کنید و آن را برای خواب خود به یک پناهگاه تبدیل 
کنید. اتاق خواب خود را با تصاویر آرامش بخش تزئین کنید. از تختخواب و بالش های طبی 
و راحت و ملحفه های تمیز برای خواب استفاده کنید. سعی کنید فضای اتاق را خلوت و 

مرتب نگه دارید.
۸( کارهای روز بعد را در ذهنتان برنامه ریزی کنید

روز بعد خود را قبل از رفتن به خواب برنامه ریزی کنید تا هنگام تلاش برای خوابیدن 
ذهنتان تا حد امکان آرام و بدون استرس باشد. در صورت لزوم، نگرانی های خود را قبل 
از خواب بنویسید. در حالت ایده آل، اهداف خود را برای روز بعد تا پایان روز کاری بنویسید 
و برنامه هایتان را مرتب کنید. سعی کنید پیش از خواب بر نکات و افکار مثبت تمرکز و 

موفقیت های خود در طول روز گذشته را مرور کنید تا ذهنتان به آرامشی مثبت دست یابد.

آگهی فقدان سند مالکیت شماره ۴۱88
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نامه شماره ۱۳۹۸۸۵۶۵۴۴۱۳۰۰۰۲۰۲ مورخ ۹۸/۰۵/۱۲ دفترخانه۴۲ شهریار مورد تائید قرار گرفته است از طرف پوریا تدین 
باستناد دوبرگ استشهادیه ذیل رمز تصدیق شماره ۱۸۸۰۱۴ مورخ ۹۸/۰۴/۱۲ و شناسه یکتا ۱۳۹۸۰۲۱۵۴۵۱۸۰۰۰۲۵۱ 
دفترخانه ۲۹ شهریار مورد تائید قرار گرفته است مدعی فقدان سند مالکیت سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب مغازه به مساحت 
۳۶ / ۱۵ متر مربع قطعه اول تفکیکی پلاک ثبتی ۱۰۵۳۹ فرعی از ۴۶ اصلی مفروز از ۵۹۴۰ فرعی از اصلی مذکور ذیل ثبت 
دفتر الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۰۱۰۵۷۰۲۱۹۴۶ بنام پوریا تدین ثبت و سند به شماره چاپی ۰۵۷۷۲۰- الف /۹۷ صادر و که سند 
مالکیت آن بعلت جابه جایی مفقود گردیده است پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت المثنی بنامش صادر میگردد لذا 
مراتب به استناد تبصره یک ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت 
به پلاک فوق و یا وجود سند مالکیت نزد خود میباشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا به ضمیمه 
سند معامله  باین اداره تسلیم و رسید دریافت نماید در غیر اینصورت این اداره پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی 

نسبت به صدورسند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد. 
م الف۶۶۱9
رئیس ثبت اسناد شهریار سید مرتضی موسوی - نشانی :شهریار شهرک اداری اداره ثبت اسناد و املاک شهریار

--------------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت شماره ۴۱88

خانم فاطمه نورمحمدی برابر وکالت نامه شماره ۱۷۶۶۸ مورخ ۹۸/۰۴/۱۱ دفترخانه ۴۲ شهریار که وکالت نامه فوق برابر نامه شماره 
۱۳۹۸۸۵۶۵۴۴۱۳۰۰۰۲۰۲ مورخ ۹۸/۰۵/۱۲ دفترخانه۴۲ شهریار مورد تائید قرار گرفته است از طرف احمدرضا دهقان باستناد 
دوبرگ استشهادیه ذیل رمز تصدیق شماره ۱۲۱۴۸۷ مورخ ۹۸/۰۴/۱۶ و شناسه یکتا ۱۳۹۸۰۲۱۵۴۵۱۸۰۰۰۲۶۴ دفترخانه ۲۹ 
شهریار مورد تائید قرار گرفته است مدعی فقدان سند مالکیت سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب مغازه به مساحت ۳۶ / ۱۵ متر 
مربع قطعه اول تفکیکی پلاک ثبتی ۱۰۵۳۹ فرعی از ۴۶ اصلی مفروز از ۵۹۴۰ فرعی از اصلی مذکور ذیل ثبت دفتر الکترونیکی 
۱۳۹۷۲۰۳۰۱۰۵۷۰۲۱۹۴۵ بنام پوریا تدین ثبت و سند به شماره چاپی ۰۵۷۷۱۹- الف /۹۷ صادر و که سند مالکیت آن بعلت جابه 
جایی مفقود گردیده است پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت المثنی بنامش صادر میگردد لذا مراتب به استناد تبصره یک ماده 
۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا وجود سند مالکیت نزد 
خود میباشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا به ضمیمه سند معامله  باین اداره تسلیم و رسید دریافت نماید 

در غیر اینصورت این اداره پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی نسبت به صدورسند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد. 
م الف۶۶۱8

--------------------------------------------------------------------------------
رئیس ثبت اسناد شهریار سید مرتضی موسوی - نشانی :شهریار شهرک اداری اداره ثبت اسناد و املاک شهریار

شماره پرونده:۶8/8/98             شماره دادنامه۳8۶   98/۴/۳0 
مرجع رسیدگی:حوزه هشتم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:گل پری خانی خریل شهریار امیریه خ شهید رفیعی کوچه قاسمی بن بست پندار پ ۶۵ 
خوانده : احد خانی خریل مجهول المکان  

خواسته: مطالبه نفقه نفقه
گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم 

رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

در خصوص دعوی گل پری خانی خریل بطرفیت احد خانی خریل با خواسته مطالبه نفقه معوقه از تاریخ ۹۶/۰۱/۲۴ لغایت صدور حکم با 
جلب نظر  کارشناسی به انضمام خسارات وارده با توجه به عرض حال تسلیمی و مستندات پرونده و ملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای 
حل اختلاف و اقدامات بعمل آمده  از سوی آن شورا، نظر به اینکه هر چند، به موجب مقررات قانونی ماده ۱۱۰۲ قانون مدنی همین که عقد 
نکاح به طور صحت وارد شد روابط زوجین بین طرفین  موجود و حقوق و تکالیف زوجین در مقابل همدیگر برقرار می شود و طبق قانون و قواعد 
حقوقی در صورت اختلاف زوجین پیرامون نفقه، اصل بر عدم پرداخت نفقه  می باشد و زوج می بایست پرداخت نفقه را ثابت نماید لکن در 
زمانی که زوجین زندگی زناشویی در زیر یک سقف داشته باشند، اماره بر پرداخت نفقه دارد  و قرائن به سود زوج می باشد و زوجه می بایست عدم 

پرداخت نفقه را ثابت نماید و با توجه به اینکه حسب اظهارات خواهان تا مورخ ۹۷/۰۵/۱۵ طرفین زندگی مشترک داشته اند. واصولا حدوث 
اختلاف في مابین زوجین نمی تواند مستمسکی بر اجبار زوج به پرداخت نفقه باشد و خواهان نیز دلیلی مدلول پیرامون ادعای  خویش به 

شورا ارائه نموده است ، لهذا قاضي شورا دعوی خواهان را تا مورخه ۹۷/۰۵/۱۵ وارد ندانسته و به استناد ماده ۱۹۷ قانون آیین دادرسی دادی 
حکم به بی حقی خواهان صادر و اعلام می دارد. اما در خصوص دعوی مطروحه، از تاریخ ۹۷/۰۵/۱۶ لغایت صدور حکم نظر به اینکه به 
دولت تصویر مصدق سند نکاحیة مضبوط در پرونده رابطه زوجیت في مابین اصحاب دعوی محرز و مسلم می باشد و با توجه به اینکه به موجب 
مقررات قانونی ، همین که نکاح به طور صحیح واقع گردید حقوق و تکالیف زوجین در مقابل همدیگر برقرار می شود و یکی از تکالیف زوج در 
عقد دائم تامین نفقه زوجه می باشد و توجه به اینکه توجهات به اینکه خوانده علی رغم ابلاغ ماده ۷۳ از طریق نشر آگهی در جلسه رسید گی 
حضور نیافته و دلیلی که حکایت از نشوز خواهان و پرداخت یا برائت ذمه از الباقی نفقه مورد مطالبه به شورا ارائه و اقامه ننموده است و با عنایت 
به اینکه شورا جهت تعیین میزان نفقه خواهان قرار ارجاع به کارشناس صادر نموده که طبق نظریه کارشناس رسمی دادگستری نفقه مشارالیه 
از تاریخ ۹۷/۰۵/۱۵ لغایت پایان سال ۹۷ از فرار ماهیانه ۴/۵۰۰/۰۰۰  ریال راز ۹۸/۰۱/۰۱ لغایت صدور حکم ماهیانه ۵/۳۰۰/۰۰۰ ریال 
تعیین گردیده که با وصف ابلاغ در فرجه قانونی از هرگونه ایراد و تعرض مصون مانده ، قاضی شورا دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی و 
با اختیار از ماده ۹ قانون شوراهای حل اختلاف مصوب ۹۴/۰۸/۱۰ مستندا به مواد ۱۱۰۷ ، ۱۱۰۶ ، ۱۱۱۱ قانون مدنی و با رعایت مواد ۱۹۸ 
و ۵۱۹ قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۵۴/۹۵۰/۰۰۰ ریال بابت 
اصل خواسته از تاریخ ۹۷/۰۵/۱۶ تا مورخه ۹۸/۰۵/۰۱ و مبلغ ۱/۵۰۰/۰۰۰ ریال بابت حق الزحمه کارشناس و مبلغ ۶۸۵/۰۰۰ ریال بابت 
هزینه دادرسی در حق خواهان صادر و اعلام می دارد اجرای احکام مکلف است ما به التفاوت هزینه دادرسی را از محکوم له دریافت و به حساب 
مربوطه واریز نماید و به همان میزان از محکوم علیه ، در حق وی اخذ نماید. رای صادره غیابی و ظرف۲۰ روز قابل واخواهی و سپس ظرف ۲۰ 

روز قابل تجدیدنظرخواهی در محاکم محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.م الف ۶۶۱۶
مهدی سلیمانی - قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار )حوزه هشتم(

--------------------------------------------------------------------------------
شماره پرونده:۶۷/8/98             شماره دادنامه۳8۵   98/۴/۳0 

مرجع رسیدگی:حوزه هشتم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار
خواهان:لیلا خانی خریل شهریار امیریه خ شهید رفیعی کوچه قاسمی بن بست پندار پ ۶۵ 

خوانده : احد خانی خریل مجهول المکان  
خواسته: مطالبه نفقه از پدر نفقه

گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم 
رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به صدور رای می نماید.

رای قاضی شورا
در خصوص دعوی لیلا خانی خریل متولد ۱۳۸۵/۱۰/۰۸ بطرفیت احد خانی خریل به خواسته مطالبه نفقه فرزند مشترک از خوانده 
پدر خود از تاریخ ۹۸/۰۱/۳۱ لغایت اجرای حکم با جلب نظر کارشناس به انضمام خسارات وارده با توجه به عرضحال تسلیمی و 
مستندات پرونده و ملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای حل اختلاف و اقدامات بعمل آمده از سوی آن شورا ، نظر به اینکه به دلالت 
تصویر مصدق اسناد سجلی و سایر مدارک ابرازی مضبوط در پرونده انتساب فرزند مشترک به خوانده محرز و مسلم می باشد و با توجه به 
اینکه موجب مقرارت نفقه، اولاد برعهده پدر می باشد. و توجها به اینکه خوانده با توجه به ابلاغ وفق ماده ۷۳ از طریق نشر آگهی در جلسه 
شورا حاضر نگردیده و دلیلی که حکایت از عدم ملائت وی باشد و یا پرداخت الباقی نفقه مورد مطالبه باشد به شورا ارائه و اقامه ننموده 
است النهایه شورا جهت تعیین نفقه فرزند مشترک قرار ارجاع به کارشناسی را صادر نموده که طبق نظریه واصله میزان نفقه فرزند مشترک 
از قرار ماهیانه ۳/۴۰۰/۰۰۰ ریال تعیین گردیده که نظریه کارشناسی صادره و بنا به تقاضای خواهان مبنی بر عدم در دست داشتن 
آدرس جدید و تقاضای کتبی وی از طریق روزنامه کثیر الانتشار ابلاغ گردیده که در فرجه قانونی از هرگونه ایراد و تعرض مصون مانده لهذا  
قاضی شورا دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی و با اختیار حاصله از ماده ۹ قانون شوراهای حل اختلاف مصوب ۹۴/۰۸/۱۰ ، 
مستندا به مواد ۱۰ و ۱۱۹۹ و ۱۱۹۷ و ۱۲۰۴ قانون مدنی و با رعایت مواد ۱۹۸ و ۵۱۹ قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی و انقلاب 
در امور مدنی حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ماهیانه ۳/۳۰۰/۰۰۰ ریال از تاریخ ۹۸/۰۱/۳۱ لغایت اجرای حکم با محاسبه 
در اجرای احکام بایت اصل خواسته و مبلغ ۳۰۰/۰۰۰ ریال بابت هزینه دادرسی و مبلغ ۱/۵۰۰/۰۰۰ ریال بابت هزینه کارشناسی در 
حق خواهان صادر و اعلام می دارد رای صادره غیابی و ظرف ۲۰ روز قابل واخواهی و سپس ظرف ۲۰ روز قابل تجدید نظر خواهی در 

محاکم محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.
م الف ۶۶۱۷ مهدی سلیمانی قاضی شورای حل اختلاف شهریار ) حوزه مشتم(
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باد موافق ساماندهی میدان مطهری قم به حرکت درآمد

آیا کلاف سردرگم میدان مطهری قم 
بازخواهد شد؟

ساماندهی میدان مطهری قم به عنوان یکی از طرح های پر چالش شهری به صورت 
رسمی در دستور کار مسئولان استان قرارگرفته است. 

میدان مطهری یک مکان هویت بخش جمعی در قم بوده و مردم این شهر از دهه های 
گذشته بسیاری از اتفاقات و خاطرات تلخ و شیرین خود را در این میدان تجربه کرده اند.

در تمام اتفاقات و مناسبت های ملی- مذهبی اولین نقطه ای که مردم خود را به آن 
می رسانند این میدان هویت بخش و خاطره آمیز است، میدانی که در سال های گذشته با 
توسعه روزافزون شهرنشینی و افزایش آمدوشد خودروهای شخصی به یکی از نقاط کور و پر 

غصه قم تبدیل شده است.
رانندگان سرتاپای  و  پیاده  و سردرگمی عابران  بوق خودروها، کلافگی  صدای ممتد 
میدان مطهری را تسخیر کرده است، صف طولانی از خودروهای شخصی و اتوبوس های 

درون شهری تا نزدیک حرم مطهر، پشت به پشت یکدیگر قرارگرفته اند.
بعضی از رانندگان سر خود را از شیشه خودرو بیرون می آورند تا پیش بینی کنند چند 
ساعت دیگر نیز باید عمر خود را تا باز شدن گره های کور و ناتمام در این نقطه از شهر سپری 
کنند. ترافیک داستان تکراری میدان مطهری است، میدانی که دیگر امروز به صورت کامل 
در تصرف خودروهای سواری بوده و عناصر هویت بخش جمعی هرروز در آن کم رنگ تر 
شده است. طرح ساماندهی میدان مطهری از چند سال گذشته همواره به عنوان یکی از 
موضوع های اصلی در ساماندهی بافت فرسوده و بازآفرینی شهری قم مطرح شده اما بعد 
از مدتی در سینه فراموش کار تاریخ به دست فراموشی سپرده شده و عملا اقدام خاصی در 

رابطه با آن انجام نگرفته است.
پیچیده تر شدن مشکلات و گسترش مطالبات مردمی سبب شده تا این بار ساماندهی و 
تعیین تکلیف وضعیت آینده این میدان مهم به صورت جدی در دستور کار مسئولان استان 

و شهرداری قرار بگیرد و طرح های مطالعاتی برای ساماندهی آن نیز آغازشده است.
*معماری میدان مطهری منبعث از شرایط اقلیمی و مذهبی قم است

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: 
میدان مطهری، میدان اصلی شهر قم بوده و از جنبه های مختلف دارای اهمیت ویژه ای 
است. محسن بهشتی ادامه داد: در طرح آتی این میدان باید معماری فاخر منبعث از 

شرایط اقلیمی، مذهبی و فرهنگی در نظر گرفته شود.
وی اضافه کرد: همچنین در طرح ساماندهی این میدان نیز باید شکلی از معماری در آن 

اجرا شود که ضوابط شهرسازی و معماری اسلامی در آن رعایت شده باشد.
بهشتی تصریح کرد: امکان حذف ترافیک و عبور و مرور خودروهای سواری از این میدان 
به دلیل موقعیت خاص آن وجود ندارد اما  روان سازی و کاهش ترافیک در طرح های 
ساماندهی آن در نظر گرفته شده است. وی اظهار داشت: تقویت انسان محوری و پیاده 
راه ها در میدان مطهری هدف دیگر و مهمی بوده که در طرح ساماندهی این میدان 

به صورت جدی دنبال خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: اضلاع مختلف میدان مطهری در طرح ساماندهی از یک معماری 
واحد تبعیت خواهد کرد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اضافه کرد: در طرح 
واحد معماری باید طرح های اجراشده ازنظر ارتفاع، رنگ نما، نوع پنجره، تابلو نوشته ها و 

سطح اشغال و تراکم هماهنگ باشند.
وی تصریح کرد: میدان مطهری حلقه اتصال و ارتباط  بین هسته مرکزی شهر قم و منطقه 

پرجمعیت نیروگاه است و ازنظر ترافیکی اهمیت بسزایی دارد.
وی عنوان کرد: برای ساماندهی میدان مطهری سرمایه گذاران اعلام آمادگی کرده اند و 

به زودی کار ساماندهی یکی از اضلاع این میدان آغاز خواهد شد.
بهشتی تصریح کرد: با بهره برداری از ایستگاه مرکزی مترو در میدان مطهری، ترافیک و 

عبور و مرور خودروها در آن کاهش پیدا می کند.
*۱8 عنصر موثر در ساماندهی میدان مطهری شناسایی شده است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم نیز در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، تصریح کرد: 
برای ساماندهی میدان مطهری ۱۸ عامل و عنصر تاثیرگذار شناسایی شده که ترافیک 
مهم ترین عنصر دراین بین بوده و وجود مترو، منوریل، تاکسی، اتوبوس و زیرگذر امام موسی 
صدر از عوامل موثر در این زمینه هست. غلامرضا جانقربان بیان کرد: همچنین وجود 
میدان میوه و تره بار نیز از عناصر موثر در ساماندهی میدان مطهری بوده که امر تملک آن 
توسط شهرداری از ماه ها قبل آغازشده است. وی اضافه کرد: وجود معماری خاص میدان 
مطهری، اقتصاد شهری و وجود گاراژهای مختلف نیز از عوامل و عناصر تاثیرگذار و مهم 
در امر ساماندهی میدان مطهری است. وی خاطرنشان کرد: همچنین وجود خیابان های 
سپاه، معابر شهری، میدان سعیدی، میدان امام، ارتباط با خیابان آذر و ارتباط شرق و غرب 

از عوامل و عناصر دیگر در ساماندهی میدان مطهری است.
جانقربان خاطرنشان کرد: میدان مطهری یکی از میدان های هویت بخش شهری بوده 

که در مناسبت های ملی و مذهبی همیشه نماد اصلی تجمع مردم بوده است.
وی تصریح کرد: طرح مطالعات ساماندهی میدان مطهری تا پایان مهرماه به پایان 
می رسد و بعدازآن باید این طرح در کمیته و ستاد بازآفرینی شهری قم، شورای ترافیک و 

کمیسیون ماده ۵ برای اجرا به تصویب برسد.
جانقربان خاطرنشان کرد: در این طرح مطالعاتی تمام جنبه های این میدان از زوایای 

مختلف سنجیده شده و شکل و سبک معماری و شهرسازی در آن تدوین می شود.

مدیرروابط عمومی شرکت برق  استان قم:

خاموشی های قم ۹۸ درصد کاهش یافته است
مدیر روابط عمومی شرکت برق استان قم گفت: خاموشی هایی که تابستان امسال در 
این استان اعمال شد، نسبت به خاموشی های سال گذشته ۹۸ درصد کاهش یافته است.
سهیل کیانی پور فزود: سال گذشته به دلیل نبود بارندگی و مصرف بالای برق، خاموشی 

ها بدون برنامه ریزی قبلی در استان اعمال شد.
وی اضافه کرد: امسال با تفاهم نامه های منعقد شده با کشاورزان و بخش های صنعتی، 

سهمیه بندی و مدیریت درستی برای مصرف برق صورت گرفت.
وی ادامه داد: از سوی دیگر برق اداره هایی که حد مجاز مصرف را رعایت نکردند، قطع 
شد و همین مساله نیز باعث ترغیب دستگاه ها به صرفه جویی در مصرف برق شده است.

به گفته کیانی پور، امسال با بیش از سه هزار و ۱۰۰ مشترک صنعتی و کشاورزی قرارداد 
منعقد شد تا در ساعات پیک مصرف نسبت به کاهش در مصارف صنعتی و خاموش کردن 
چاه های آب اقدام کنند. وی ادامه داد: از مشترکان اداری و عمومی نیز درخواست شده تا 
از ساعت ۱۱ تا ۱۵ کاهش مصرف داشته باشند و در ساعات پیک از دیزل ژنراتور استفاده 
کنند. به گفته وی، ساعت پیک مصرف برق در تابستان از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور در نظر 

گرفته می شود که از ساعت ۱۲ تا ۱۷ و سه ساعت پس از غروب آفتاب است.
کیانی پور  تاکید کرد: تا زمانی که الگوی مصرف برق از سوی مشترکان رعایت شود و 
حوادث غیرمترقبه در تولید برق رخ ندهد، اطمینان خاطر می دهیم هیچ خاموشی با 
برنامه ای در استان اعمال نخواهد شد. به گفته وی، تداوم گرما به تجهیزات برقی سطح 
شهر آسیب می رساند و هر چه درجه حرارت بالا رود، آستانه تحمل دستگاه ها پایین می 
آید. وی به سرقت تابلوها و درهای پست های برق اشاره کرد و گفت: این اتفاق متاسفانه به 
گونه ای خاص در کانال های خبری منعکس می شود که بدون پرداختن به علت مساله، 
شرکت برق محکوم می شود. کیانی پور افزود: در حالی که به محض اطلاع، ، ماموران اداره 

برق در محل حضور می یافتند و اقدام به تعمیر می نمایند.

 مدیرکل هواشناسی استان قم:

تابستان بسیار گرمی را پشت سر می گذاریم 
مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: دمای هوای قم در تیرماه امسال نسبت به میانگین 
بلند مدت بیش از ۳ درجه افزایش داشته است که نشان می دهد تابستان بسیار گرمی را 

پشت سر می گذاریم.
مهران حیدری بنی افزود: دمای هوا از مهمترین عناصر مؤثر بر آب و هوا و محیط زیست 
هر منطقه و اقلیم کره زمین است که متأسفانه در دهه های گذشته در سطح جهان به 
ویژه در کشورمان روند صعودی داشته و این امر منجر به تغییر اقلیم می شود. وی بارندگی 
های بیش از نرمال ابتدای سال و افزایش دمای تابستان را نشانه ای از تغییر اقلیم دانست 
و گفت: میانگین بارش استان قم در فصل بهار امسال بیش از ۹۴ میلیمتر محاسبه شده 
که نسبت به میانگین بلندمدت بیش از دو برابر شده است، میانگین بارش در تیرماه سال 
جاری نیز با وجود افزایش دمای هوا حدود ۹ دهم میلیمتر ثبت شده که نسبت به میانگین 
بلندمدت کمی افزایش داشته است. مدیرکل هواشناسی قم با بیان اینکه بارندگی های 
ابتدای سال جاری به هیچ عنوان نیاز آبی استان را تأمین نکرده و خشکسالی گسترده 
همچنان این خطه را تهدید می کند، اظهار داشت: تقریبا تمام مساحت استان قم طی 
یک دوره ۱۰ ساله منتهی به تیرماه ۹۸ دچار خشکسالی است و این یک زنگ خطر جدی 
بشمار می آید. وی در پایان با اشاره به بروز پدیده گرد و غبار در استان قم از ابتدای تابستان 
و احتمال وقوع روزهای غبارآلود تا پایان فصل گرما، تصریح کرد: ۸۵ درصد مساحت کشور 
دچار خشکسالی است و در مقایسه با تیرماه سال گذشته، از وسعت و شدت پدیده گرد 

و غبار در مناطق غربی کاسته شده و بیشتر در مرکز و جنوب کشور مشاهده شده است.

آپارتمان نشینی قانون دارد و قانون گذار موارد مربوط به 
زندگی در آپارتمان را در قانون دیده و به آن پرداخته است، 
حتی آیین نامه تخصصی تملک آپارتمان ها وجود دارد که 
در آن دقیقاً مسائل قانونی و حقوق شهروندی در زمینه 

آپارتمان نشینی دیده شده است. 
در را باز کردم. مدیر ساختمان بود. گفت »مزاحم شدم. 
دیروز جلسه  ساختمون بود شما تشریف نداشتین. چون 
نکرده،  پرداخت  شارژ  ماهه  پنج  واحد ۶،  طاهری  آقای 
تصمیم جمعی بر این شد که کوتاه مدت یکی از بچه هاشون 
رو گروگان بگیریم تا پول رو بدن. اشکالی نداره بچه رو فردا 
چند ساعتی بذاریم منزل شما؟« این روایت اگرچه طنز 
است، اما نشان از واقعیتی تلخ دارد که بسیاری با آن روبه رو 
هستند؛ همسایه ای که شارژ ساختمان پرداخت نمی کند.

صحبت کردن با صدای بلند، رفت  و آمد در هر زمان از 
شبانه روز، صدای بلند تلویزیون، تردد و صدای حیوانات 
خانگی، پرداختن نکردن شارژ ساختمان و... برای همه ما 
رفتارهای آشنایی هستند و حداقل در یکی دو مورد با اینها 
مواجه شده ایم. دلایل بسیاری می توان برای آن ذکر کرد، 
اما دلیل اصلی آن، عدم آموزش فرهنگ  آپارتمان نشینی در 
بین خانواده هاست. در حقیقت مردم ما اگرچه از خانه های 
اما  کردند،  کوچ  طبقه  چند  آپارتمان های  به  حیاط دار 
نتوانستند خود را با فرهنگ جدیدی از زندگی در آن تطبیق 
دهند. برخی از آنها معتقدند چون پول خرید، رهن یا اجاره 
ملک را داده اند، می توانند هرگونه که بخواهند زندگی کنند. 
آنچه از شواهد امر برمی آید، فرهنگ، نخستین شاخص 
به وجود آمدن امکان مناسب برای آپارتمان نشینی است. 
با همه اینها، این روزها اکثر واحدهای ساختمانی با یک 
مشکل اساسی روبه رو هستند؛ اینکه یکی از واحدهای 
مدیر  شرایط،  این  در  نمی کند.  پرداخت  شارژ  آپارتمان 

ساختمان و همسایه ها چه کار باید بکنند؟
*وجود فرهنگ های متفاوت و مهاجر در تهران

اتحادیه  مدیره  هیئت  عضو  قلی خسروی،  مصطفی 
املاک و رئیس اتحادیه مشاورین املاک کشور معتقد است 
آنچه موجب ارتقای فرهنگ آپارتمان نشینی می شود، توجه 

به قوانین مربوط به آپارتمان نشینی است.
قلی خسروی در این باره به ایرناپلاس می گوید: »در قانون 
از آپارتمان تعریفی به عمل نیامده است، ولی در اصطلاح 
می توان گفت آپارتمان عبارت است از یک واحد مستقل در 
ساختمان چند طبقه که از آن برای سکونت یا جهت کسب 
و پیشه استفاده می شود. با توجه به شروع ساخت وساز 
ایران،  در  شمسی   ۴۰ دهه   از  آپارتمانی  مجتمع های 
قانون تملک آپارتمان ها در سال ۱۳۴۳ به تصویب رسید و 
آیین نامه اجرایی آن نیز چهار سال بعد یعنی در سال ۴۷ 

تدوین شد، اما به دلیل نقصان در برخی مفاد آن، آیین نامه 
مذکور در دهه ۶۰ شمسی در حالی مورد بازبینی مجدد 
قرار گرفت که مردم در این دهه به زندگی در آپارتمان روی 
آورده و در کشاکش زندگی در این مجتمع ها، با مشکلات 
مختلفی روبه رو شده بودند؛ مشکلاتی که همچنان بر شیوه 
زندگی جدید سایه انداخته بود، بدون آنکه توجهی به حقوق 
همسایه دیوار به دیوار یا همسایه طبقه پایین یا بالایی خود 

داشته باشند.«
به گفته قلی خسروی »بررسی فرهنگ آپارتمان نشینی و 
قوانین حاکم بر آن و ابعاد مختلف آن بسیار گسترده است 
و نیازمند بازشناسی و شکافتن. فرهنگ مسکن و فرهنگ 
محل سکونت ایرانی ها در دهه های اخیر به سرعت تغییر 
یافته است؛ به ویژه در شهرهای بزرگ مانند تهران که به دلیل 
مهاجرت،  فرهنگ های متفاوت در کنار هم قرار گرفته و در 

آپارتمان حضور دارند.«
* آپارتمان نشینی و قوانین آن قدمتی یکسان دارند

می افزاید:  املاک  اتحادیه  مدیره  هیئت  عضو 
»آپارتمان نشینی و قانون آن که تحت عنوان قانون تملک 
و  دارد  یکسان  عمری  می شود،  شناخته  آپارتمان ها 
قانون گذار موارد مربوط به زندگی در آپارتمان را در قانون 
آیین نامه  یک  همچنین  است،  پرداخته  آن  به  و  دیده 
تخصصی هم در این زمینه تدوین شده به نام آیین نامه 
تملک آپارتمان ها که این آیین نامه دقیقاً مسائل قانونی و 
حقوق شهروندی در زمینه آپارتمان نشینی را دیده و به آن 

وارد شده است.«
*بی اطلاعی شهروندان و مدیران از قوانین

تملک  قانون  »در  می گوید:  املاک  اتحادیه  عضو  این 
آپارتمان و آیین نامه تخصصی، حتی ریزترین موارد مانند 
شارژ، نحوه بهره برداری از مشاعات عمومی  مثل راهروها،  
راه پله ها و پشت بام یا مشاعات اختصاصی مانند پارکینگ و 
حیاط دیده شده و نحوه بهره برداری از آنها و سهم مالکان 
دیگر در استفاده یا عدم استفاده آن و مسائلی از این قبیل 

همه در قانون به صورت مبسوط دیده شده است«.
 وی توضیح می دهد که اکثر سؤالات و شکایاتی که توسط 
هستیم  مواجه  آن  با  اتحادیه  در  و  می شود  مطرح  مردم 
به راستی به دغدغه برخی مردم نیز تبدیل شده، مواردی 
و  تجاری  واحدهای  از  اعم  شارژ؛  حق  تعیین  همچون 
مسکونی. این در حالی است که تمام این موارد در آیین نامه 
تملک آپارتمان به طور کامل دیده شده است و اکثر این 
مدیران  حتی  و  شهروندان  بی اطلاعی  اثر  بر  اختلافات 

برخی واحدهای مسکونی از قوانین رخ می دهد.
*حق شارژ آپارتمان، قانون دارد

عضو هیئت مدیره اتحادیه املاک در مورد قوانین مربوط 

توضیح  آن  از  تعریفی  ارائه  با  آپارتمان  در  شارژ  حق  به 
می دهد: »اصولًا تعریفی که از حق شارژ یک ساختمان 
ارائه می شود این است که هر آپارتمان یا مجتمع مسکونی 
یک سری هزینه های جاری دارد که شامل شارژ عمومی  
یک  تسهیلات  و  امکانات  آن  عمومی  به  شارژ  می شود. 
ساختمان تعلق می گیرد که مورد استفاده عموم اهالی 
یک ساختمان قرار دارد. برای مثال بسیاری از ساختمان ها 
دارای امکاناتی همچون استخر، سونا، جکوزی، آسانسور، 
سیستم زباله، کارواش و یک سری امکانات رفاهی خاص 
است که اینها مستلزم پرداخت شارژ عمومی  است و همه 
سکنه ملزم به پرداخت آن هستند. روش تعیین آن نیز به 
این شکل است که هزینه یک ساختمان برآورد می شود و 
برآورد هزینه، کلیه ساکنان ساختمان چه مالک  از  پس 

باشند و چه مستأجر، باید هزینه ها را پرداخت کنند.«
واحدهای مسکونی یک  ادامه می دهد: »چنانچه  وی 
مجتمع از نظر متراژ یکسان باشند، عموماً هزینه های گاز 
و آب را بر اساس نفرات محاسبه می کنند که این هم مغایر 
قانون تملک آپارتمان ها نیست و به تصمیم هیئت مدیریت 
بستگی دارد.البته ذکر این نکته ضروری است که همه 
تصمیماتی که هیئت مدیره ساختمان اتخاذ می کند برای 
ساکنان ساختمان لازم الاجر است به شرطی که مغایر با 
قوانین نباشد،  البته این قوانین هم قوانین عام و هم قوانین 
مربوط به تملک آپارتمان ها را شامل می شود. برای مثال، 
هیئت مدیره نمی تواند این تصمیم را بگیرد که یک آپارتمان 
و چنین تصمیماتی  نشود  داده  اجاره  نفر  از ۴  بیش  به 
برخلاف قانون است و تنها تصمیماتی که برخلاف قانون 

نباشد، قابلیت طرح و بررسی را دارد.«
*مشاعات مربوط به همه است و کسی حق استفاده 

اختصاصی از آن را ندارد
مشکلات  دیگر  از  نیز  پارکینگ  مشکل  و  معضل 
آپارتمان نشینی است. قلی خسروی در این مورد توضیح 
می دهد: »به عنوان مثال، یک مجتمع ۱۰ واحد مسکونی 
دارد، ولی پنج پارکینگ. حال سؤال اینجاست که آیا واحد 
مسکونی که پارکینگ ندارد می تواند یک موتورسیکلت را 
در پارکینگ پارک کند؟ جواب آن این است که حتی اگر 
این اقدام مزاحمتی برای سایر سکنه نداشته باشد و فضای 
مشاعات نیز باشد، حق پارک موتور را ندارد، چون مشاعات 
مربوط به همه است و کسی حق استفاده اختصاصی از آن 
را ندارد و اگر اختلافی پیش می آید، نتیجه ناآگاهی مردم و 

برخی مدیران ساختمان از قوانین است.«
*بودن یا نبودن یک فرد در ساختمان دلیلی برای 

نپرداختن حق شارژ نیست
اتحادیه مشاورین املاک کشور »حتی  به گفته رئیس 
چنانچه یک فرد حق شارژ خود را پرداخت نکند، قانون 
این امکان را به هیئت مدیره ساختمان داده است که اقدام 
حقوقی کرده و حتی تا قطع آب و برق و گاز و جلوگیری 
از بهره برداری امکانات پیش بروند. در برخی موارد دیده 
می شود که فردی مالک یک آپارتمان در تهران است، ولی 
سالی  تنها  و  می کند  زندگی  کشور  از  خارج  در  خودش 
یک بار به آپارتمان خود می آید و کسی نیز غیر از وی در 
ساختمان زندگی نمی کند. با این وصف، مدعی هستند که 
ما به غیر از چند روز نیستیم پس چرا باید حق شارژ بدهیم؟ 
این افراد باید بدانند که بر طبق قانون، بودن یا نبودن یک 
فرد در ساختمان دلیلی برای نپرداختن حق شارژ نیست. 
زیرا مصداق آن مانند این است که شما اگر یک اتومبیل 
داشته باشید، خواه همیشه در پارکینگ منزل پارک باشد یا 
هر روز از آن برای مسافرکشی استفاده کنید، باید حق بیمه 
آن را بپردازید و هیچ وقت نمی توانید بگویید چون خودروی 
من در پارکینگ است و از آن استفاده نمی کنم، نباید حق 
بیمه بپردازم.« با این حال، چنین مشکلاتی نشان می دهد 
که باوجود گسترش روزافزون زندگی در آپارتمان ها، هنوز 
فرهنگ آپارتمان نشینی و نداشتن قوانین مرتبط در ایران 
جا نیفتاده است و لذا بالا بردن آگاهی شهروندان از زندگی 
شهرنشینی و قواعد و اصول آن، زندگی آپارتمان نشینی را 

سهل و ساده می کند.

آیت الله جوادی آملی: 

اسلام هراسی توطئه دشمنان است
آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت: اسلام هراسی بواسطه داعش توطئه 

دشمنان است و اقتدار جوامع اسلامی لازمه مقابله با این راهبرد اشتباه است. 
به گزارش ایرنا، وی روز دوشنبه در خطبه های نماز عید سعید قربان در مسجد محله 
احمدآباد شهر دماوند اظهار داشت: مسلمانان باید به گونه ای زندگی کنند که هیچ ترسی 
از دشمن نداشته باشند، چرا که کفار نه تنها به امر غایب، بلکه به امر حاضر نیز توجه ندارد.
وی تصریح کرد: امروز با استقلال، افزایش علم، آگاهی و تقویت دانش در کشور می توان 
به قدرت رسید، چرا که این خود سلاحی محکم در برابر دشمن است. آیت الله جوادی 
آملی در ادامه با اشاره به اینکه مسلمانان و مومنان کسی هستند که دست به خیر داشته و 
کمک به نیازمندان را فراموش نکنند، بیان داشت: امروز کشور با مشکلات اقتصادی مواجه 
است؛ قربانی کردن و تقسیم در بین فقرا و نیازمندان ثوابی بسیار دارد و خداوند نیز مالتان 
را چندین برابر می کند. وی افزود: پیامبر اکرم)ص( با وجود آنکه توسط دشمنان همواره 
مورد آزار و اذیت قرار می گرفت و حتی مالش را به غارت می بردند، اما در زمان قربانی کردن 
بخشی را برای خود و بخشی را از طرف امت خود قربانی می کرد و بعد از ایشان، امام علی 
)ع( نیز یک قربانی برای پیامبر)ص( و یک قربانی برای خود انجام می دادند. وی افزود: 

بدانیم که کار خیر انسان را ثابت قدم و از بدی ها دور می کند.

استاندار قم:
جهاد دانشگاهی یک مجموعه انقلابی و توانمند است

استاندار قم گفت: جهاد دانشگاهی یک مجموعه انقلابی توانمند با مدیریت جهادی 
است که می تواند منشا خیر و برکت برای استان باشد. دکتر بهرام سرمست صبح روزشنبه 
در بازدید از مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی قم عنوان کرد: با بازدیدی که از مرکز 
درمان ناباروری جهاد دانشگاهی داشتیم، اطلاعات و اقدامات خوبی را شاهد بودیم  و 
توفیقات حاصله در این مجموعه امیدوار کننده است. وی افزود: جهاد دانشگاهی یک 
مجموعه انقلابی توانمند با مدیریت جهادی است که می تواند منشا خیر و برکت برای 
استان باشد؛ با راه اندازی دفتر ارتباط با دانشگاه ها و مراکز علمی به دنبال پر شدن خلاء 
ارتباط با مراکز علمی هستیم و امیدواریم ارتباطات جهاد دانشگاهی با این دفتر در جهت 
هماهنگی ها تقویت شود. استاندار قم بیان کرد: بنای توسعه استان قم طبق برنامه ریزی ها، 
توسعه گردشگری است که در بخش های مختلف علمی، رفاهی و سلامت است؛ اقدامات 
جهاد دانشگاهی در راستای گسترش گردشگری سلامت استان قم بسیار امیدوار کننده 
است و باید خدمات به صورت مناسب در فضای مجازی و فضاهای دیگر به مخاطبان 
اصلی ارائه شود تا آشنایی های لازم صورت گیرد. وی ادامه داد: به دانشگاه ها تاکید شده 
است که پژوهش ها به سمت علمی و عملی بودن سوق داده شود و این رویکرد در جهاد 
دانشگاهی حاکم است و استانداری آمادگی حمایت از این پژوهش ها را دارد؛ همچنین 
جهاد دانشگاهی باید تلاش کند تا از تمام ظرفیت های بودجه ای استفاده کند که این نیاز به 
پیگیری دارد. سرمست تصریح کرد: جهاد دانشگاهی یک مجموعه کاری و کاربردی است 
و دیدگاه به جهاد دانشگاهی در مدیریت استان بسیار مثبت است؛ گام اول تقویت ارتباطات 
با بازدید امروز برداشته شد و امیدواریم گام های بعدی از سوی جهاددانشگاهی انجام پذیرد.

کارشناس پژوهشی مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی واحد قم مطرح کرد 

موفقیت 50درصدی درمان در مرکز 
درمان ناباروری جهاد قم

کارشناس پژوهشی مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی واحد قم، با اشاره به اینکه 
آمار جهانی نتیجه گیری از روش IVF در دنیا ۳۵ درصد است، تاکید کرد: در مرکز درمان 

ناباروری جهاد دانشگاهی میزان نتیجه گیری از این روش به مرز ۵۰ درصد رسیده است.
سید عباس سید ابراهیمی  در رابطه با بخش IPD مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی 
واحد استان قم، عنوان کرد: از ابتدای آغاز به کار این مرکز، بیماران زیادی از کشورهای 
مختلف دنیا به مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی قم، مراجعه می کردند اما حدود ۱ 
سال است که با راه اندازی بخش بین الملل مرکز یا همان IPD، یک واحد مجزا به صورت 
اختصاصی برای مراجعین خارجی، ایجاد شده است. وی افزود: این بخش، با هدف ارز 
آوری برای استان قم و کشور، راه اندازی شده است؛ البته برای شروع به کار این واحد، 
نیاز به مهیا شدن شرایط و زیر ساخت های لازم بود، همچنین برای اخذ مجوز بین المللی 
این بخش، سخت گیری های از سوی وزرات بهداشت وجود داشت که با هماهنگی ها 
و پیگیری های متعدد، نهایتا مجوز های لازم صادر شد. کارشناس پژوهشی مرکز درمان 
ناباروری جهاد دانشگاهی واحد استان قم، با بیان اینکه در ۴ ماهه اول سال جاری، نزدیک 
به ۵۰ بیمار از کشورهای خارجی همچون آمریکا، نروژ و استرالیا به این مرکز مراجعه کرده 
اند، گفت: بیشتر بیماران خارجی این مرکز از کشورهای حاشیه خلیج فارس از جمله عراق، 
عمان، قطر و بحرین هستند، همچنین از کشورهای شرقی همچون افغانستان و پاکستان 
نیز به این مرکز مراجعه می کنند.سید ابراهیمی اظهار کرد: یکی از دلایل استقبال بیماران 
خارجی از مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی واحد استان قم، پایین بودن هزینه های 
درمان نسبت به مراکز دیگر در کشور و کیفیت، به روز بودن تجهیزات پزشکی و تخصص 
کافی پزشکان و عوامل این مرکز است.وی با اشاره به اینکه آمار جهانی نتیجه گیری از روش 
IVF در دنیا ۳۵ درصد است، تاکید کرد: در مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی میزان 
نتیجه گیری از این روش به مرز ۵۰ درصد رسیده است، به این معنا که ما حدود ۱۵ درصد 

از میزان موفقیت جهانی در روش IVF از دیگران جلوتر هستیم.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

طبابت پسر فاقد تخصص بجای پدرپزشک ! 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم از پلمب مطب یک 
متخصص چشم پزشکی به دلیل طبابت فرزند پزشک که فاقد تخصص در این زمینه بوده 
است خبر داد.  محمود پرهام با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمینه بازرسی از مراکز 
درمانی و مطب های پزشکان اظهار کرد: در این زمینه گزارش های مردمی نیز به صورت 
دقیق مورد توجه قرار می گیرد. وی با بیان اینکه از ابتدای امسال ۹ مورد مکاتبه با دادسرا 
برای مقابله با افراد فاقد صلاحیت در امور پزشکی و دندانپزشکی داشته ایم، یادآور شد: 
در این خصوص ۴ مورد منجر به پلمب شده و مابقی در انتظار صدور حکم هستند. معاون 
درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فعالیت یک فرد غیرمتخصص در مطب چشم 
پزشکی گفت: این فرد که فرزند پزشک متخصص و صاحب مطب بوده است در غیاب 
پدر اقدام به معاینه بیماران می کرد. وی با بیان اینکه این فرد دانشجوی پزشکی بوده و در 
خارج از کشور تحصیلات خود را گذرانده و هم اکنون در حال سپری کردن دوره تکمیلی 
تحصیلات خود است، گفت: این فرد در غیاب پدر خود که در سفر بوده است به صورت 
غیرقانونی اقدام به طبابت کرده و در پی گزارش های مردمی و انجام بازرسی این مطب 

پلمب و پرونده به سازمان نظام پزشکی و تعزیرات حکومتی ارسال شد. 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 2۹ هزار لیتر گازوئیل قاچاق در قم 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۲۹ هزار لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش یک میلیارد 
و ۷۴۰ میلیون ریال در قم خبر داد. عبدالرضا آقاخانی اظهار کرد:  ماموران اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم با کنترل تردد خودروهای عبوری در محور 
سلفچگان- ساوه یک دستگاه کامیون کشنده را متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان 
قم گفت: در ادامه خودرو به ظن حمل سوخت قاچاق با هماهنگی قضایی به یگان منتقل 
و راننده طی تحقیقات صورت گرفته اذعان داشت، محموله را به  عنوان روغن سوخته از 
یک استان غربی به مقصد شهرستان اشتهارد بارگیری کرده است. وی ادامه داد: سپس 
با دعوت از نمایندگان شرکت ملی  پخش فرآورده های نفتی و اداره استاندارد از سوخت 
نمونه برداری و پس از آزمایشات لازم نوع سوخت را گازوئیل اعلام کردند. آقاخانی گفت: 
تانکر سوخت به انبار شرکت نفت استان قم منتقل و کارشناسان پس از تخلیه مقدار آن 
را ۲۹ هزار لیتر گازوئیل به ارزش یک میلیارد و ۷۴۰ میلیون ریال اعلام کرده و در نهایت 
پرونده تشکیل و برای سیر مراحل قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. 
فرمانده انتظامی استان قم همچنین از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت 
های اقتصادی غیرقانونی از سوی افراد سودجو، موضوع را در اسرع وقت از طریق تماس با 

شماره تلفن۱۱۰ به پلیس استان اطلاع دهند.

نهمین یادواره "شهدای مشق عشق" در قم 
برگزار می شود

دبیر اجرایی  یادواره "شهدای مشق عشق" بیان کرد: این یادواره، با عنوان "هشت شب با 
شهداء در دهه ولایت" از ۲۱ تا ۲۸ مرداد ماه و با همت پایگاه بسیجیان شهدای خیابان آذر 
در قم برگزار می شود. محمد مهره ساز در نشست خبری یادواره شهدای مشق عشق که در 
سالن جلسات مجتمع آموزشی شهید آیت الله سعیدی برگزارشد، عنوان کرد: ستاد یادواره 
شهدا درایام مختلف سال یادواره های متعددی را برگزار می کند، یک بخش مهم این یادواره 
ها،  مراسماتی است که به مناسبت ایام شهادت و ولادت ائمه)س( و اعیاد مذهبی برگزار می 
شود. وی افزود: یادواره شهدای مشق عشق تا سه سال گذشته در ایام هفته دفاع مقدس 
برگزار می شد،  اما از  آنجا که در سال های اخیر،  هفته دفاع مقدس با ایام محرم مقارن 
شده است، این یادواره در ایام دهه ولایت و روزهای میانی عید سعید قربان و عید غدیر 
برگزار می شود. هره ساز در رابطه با سخنرانان این یادواره گفت: حجت الاسلام تویسرکانی، 
 نماینده ولی فقیه در سازمان بسیج، حجت الاسلام و المسلمین ذوالنوری نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی، امیر سرتیپ پور دستان، رئیس مرکز مطالعات و تحقیقات 
راهبردی ارتش جمهوری اسلامی، حجت الاسلام دکتر رفیعی، حجت الاسلام سید 
حسین مومنی، حجت الاسلام ماندگاری،  جوشقانیان و شاطری از سخنرانان این یادواره 

در دهه ولایت خواهند بود؛ خانواده شهید متوسلیان نیز از مدعوین این یادواره هستند.

از خانه های حیاط  دار تا آپارتمان های چند طبقه

همه آنچه باید درباره قوانین شارژ آپارتمان بدانید 
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مشاور رییس سازمان خصوصی سازی؛

ارزش واقعی ایران ایرتور در زمان مزایده
 3۴ میلیارد تومان بود

 مشاور رییس سازمان خصوصی سازی گفت: ایران ایرتور در سال ۹۴ بیش از ۴۵۰ 
میلیارد تومان زیان انباشته داشت، به همین دلیل رقم تعیین شده برای مزایده ۳۴ 

میلیارد تومان بود. 
در چند روز گذشته خبری در برخی رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه حجت الاسلام 
نصرالله پژمان فر نماینده مردم مشهد در مجلس اعلام کرد که سازمان خصوصی سازی 
شرکت هواپیمایی ایران ایرتور در مشهد را بدون طی مراحل قانونی به بخش خصوصی  
واگذار کرده است. وی اعلام کرده است که این شرکت هواپیمایی یک هزار میلیارد 
تومان قیمت داشته در حالی که با قیمت ۳۴ میلیارد تومان واگذار شده است. این 
نماینده مجلس همچنین از شکایت خود از سازمان خصوصی سازی به قوه قضائیه 
خبر داده است و گفته که مسیر دادرسی این واگذاری که کوتاهی هایی از سوی سازمان 
خصوصی سازی در آن صورت گرفته در حال طی شدن است. همچنین پرونده ای به 
دلیل تخلفات صورت گرفته در واگذاری ایران ایرتور پرونده ای در قوه قضائیه تشکیل 
شده که اکنون در حال بررسی شدن است. در این زمینه »سید جعفر سبحانی«، 
مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی در گفت وگویی به مطالب مطرح شده از سوی 
این نماینده مجلس اشاره و بیان کرد: شرکت هواپیمایی ایران ایرتور تا سال ۸۹-۹۰ به 
صورت دولتی در حال فعالیت بود اما از سال ۹۰ با مصوبه هیات واگذاری، قرار بر عرضه 
آن از طریق فرابورس با قیمت پایه حدود هفت میلیارد تومان شد. وی افزود: شرکت ایران 
ایراتور را دو شرکت با یکدیگر به صورت مشترک با قیمت ۴۸ میلیارد تومان در مزایده 
برنده شدند که پرداخت ٢٥ درصد از این قیمت نهایی به صورت نقد و مابقی آن اقساط 
سه ساله بود. سبحانی خاطرنشان کرد: در آن زمان این دو شرکت ۲۵ درصد از قیمت 
نهایی را به صورت نقد پرداخت کردند اما بعد از آن نسبت به واریز اقساط کوتاهی و دیگر 
به تعهدات خود عمل نکردند. مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: طبق قانون 
هر بنگاهی که واگذار می شود به منظور حفظ حقوق دولت وکالتی از خریدار دریافت 
می شود مبنی بر اینکه اگر خریدار در انجام تعهدات مالی خود کوتاهی کرد و قادر به 
انجام وظایف خود نبود، بتوانیم نسبت به عرضه دوباره سهم مد نظر اقدام کنیم. وی 
خاطرنشان کرد: در سال ۹۳ به دلیل اینکه دو شرکت اقساط ایران ایرتور را پرداخت 
نکردند در ۴ نوبت خرداد، شهریور، آذر سال ۹۳ و نیز خرداد ماه سال ۹۴ شرکت به 
مزایده گذاشته شد اما هیچ خریداری برای آن پیدا نشد و مبلغ در نظر گرفته شده به 
میزان طلبی بود که دولت از شرکت قبلی داشت. سبحانی افزود: شرکت های قبلی 
٤٨ میلیارد تومان شرکت را خریداری کرده بودند، بخشی از آن را پرداخت و ۳۴ میلیارد 
تومان باقی مانده بود که به منظور حفظ حق و حقوق دولت با رقم ٣٤ میلیارد تومان 
چهار نوبت مزایده برگزار شد اما در این مزایده ها کسی شرکت نکرد. وی با بیان اینکه 
سازمان خصوصی سازی زمانی که اقدام به فروش یک بنگاه می کند دارایی و بدهی را با 
یکدیگر به فروش می رساند، گفت: ممکن است یک بنگاه ۳۰۰ میلیارد تومان دارایی و 
۲۷۰ میلیارد تومان بدهی داشته باشد؛ بنابراین ارزش این بنگاه فقط ۳۰ میلیارد تومان 
خواهد بود. به گفته سبحانی، اکنون رقم این شرکت به دلیل تلاش بخش خصوصی از 
جمله اصلاح ناوگان هوایی، خرید هواپیمای جدید و دیگر اقدامات مثبت افزایش یافته 
است. مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: مزایده پنجم که در شهریور ۹۴ 
برگزار شد، شرکت ایران ایرتور با همان قیمت ۳۴ میلیارد تومان به مزایده گذاشته شد 
که یک خریدار پیدا کرد و اعلام کردیم به جای ۲۵ درصد از قیمت نهایی ۴۰ درصد را به 
صورت نقد پرداخت کند و اقساط را هم دو ساله پرداخت کند اکنون خریدار تمام تکالیف 
قانونی و پرداخت بدهی ها را پذیرفته و به صورت کامل آنها را انجام داده است. وی در 
پایان گفت: اکنون خریدار اقساط خود را به طور کامل پرداخت کرده و هیچ بدهی به 

سازمان خصوصی سازی، تامین اجتماعی و مالیات ندارد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور؛

اتکای مستقیم بودجه به منابع نفتی به صفر می رسد
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: با توجه به اینکه در شرایط سخت تحریمی، 
بخش قابل توجهی از منابع بودجه را از دست خواهیم داد، ضرورت دارد که اصلاح 
ساختار بودجه را به سمتی سوق دهیم که میزان اتکای مستقیم به منابع نفتی به تدریج 

به صفر برسد. 
محمدباقر نوبخت در نخستین جلسه ستاد تهیه و تدوین بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشور، 
افزود: البته در شرایط عادی هم ضرورت داشت که میزان اتکای خود را به منابع نفتی 
کاهش می دادیم. وی با تأکید بر این نکته که در اصلاح ساختار بودجه، تمام اسناد 
فرادستی کشور را هم لحاظ خواهیم کرد، گفت: امیدوارم بعد از نهایی شدن برنامه 
اصلاح ساختار بودجه و تصویب آن در جلسه دولت و شورای هماهنگی اقتصادی 
سران قوا بتوانیم با تعامل شایسته ای که با مجلس شورای اسلامی خواهیم داشت، این 
برنامه را به فرجام مناسبی برسانیم، به گونه ای که قادر باشیم از شرایط سخت گذر کنیم.
سیدحمید پورمحمدی، معاون اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور نیز 
در این نشست، اظهار داشت: برای نخستین بار در کشور در زمینه اصلاح ساختار بودجه 
گام مهمی برداشته ایم و یکی از محورهای اصلاح ساختار، اصلاحات نهادی در فرآیند 
تدوین بودجه است. وی افزود: اکنون در حال تدوین لایحه بودجه ۱۳۹۹ هستیم، باید 
از نوآوری های تغییر ساختار بودجه استفاده کنیم، به طوری که لایحه ای دقیق و شفاف 
و موثر به مجلس ارائه کرده و به جای ردیف های متعدد و دستگاه های متعدد سعی کنیم 
خواسته قانون گذار که برنامه محوری است را اجابت کنیم. به گفته پورمحمدی، از دیگر 
ویژگی های اصلاح ساختار بودجه در تدوین لایحه بودجه، تغییر محسوس گزارش های 
پیوست، تدوین بودجه دوسالانه و مطرح شدن دستگاه های سیاست گذار اصلی خواهد 
بود. رحمتی مشاور معاونت امور اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور نیز 
در این نشست گفت: برای تدوین برنامه اصلاح ساختار بودجه، از تاریخ پانزدهم تیر سال 
جاری کار را به صورت جدی آغاز کرده ایم و روند تدوین بودجه و ساختار بودجه ریزی 

کشورهای مختلف را هم مطالعه کرده و به جمع بندی مناسب دست یافته ایم.
نخستین جلسه ستاد تهیه و تدوین بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشور به ریاست دکتر 
محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور و با حضور 

معاونان و روسای امور تخصصی این سازمان در محل سازمان مذکور برگزار شد.
در این جلسه شرکت کنندگان به طرح دیدگاه های خود پرداخته و بر ضرورت لحاظ 

کردن اسناد بالادستی در اصلاح ساختار بودجه تأکید کردند.

در سه ماهه 98 ثبت شد؛
کاهش 20۸ درصدی واردات محصولات فولادی 

بررسی روند واردات فولاد و محصولات مربوطه در سه ماهه ابتدایی امسال گویای شیب 
تند کاهشی است؛ به طوری که واردات محصولات فولادی در فصل بهار با کاهشی ۲۰۸ 

درصدی همراه بود و از ۲۹۳ هزار تن )در بهار پارسال( به ۹۵ هزار تن رسید. 
آمارهای انجمن تولید کنندگان فولاد ایران گویای آن است که واردات فولاد میانی 
)خام( به یک هزار تن رسید که در مقایسه با سه ماهه ابتدایی ۹۷ کاهش ۸۳ درصدی 
داشته است. مجموع مقاطع طویل فولادی وارداتی )تیرآهن، میلگرد، نبشی ، ناودانی و 
سایر مقاطع( در دوره این گزارش نسبت به سه ماهه نخست پارسال ۳۷ درصد کاهش 
نشان می دهد و از ۳۷ هزار تن در سه ماهه ابتدایی سال ۹۷ به ۲۷ هزار تن در نخستین 
فصل امسال رسید. »تیرآهن، میلگرد، نبشی و ناودانی و سایر مقاطع« در سه ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال به ترتیب ۴۳، ۲۵ و ۲۲ درصد کاهش نشان 
می دهد. برپایه این جداول آماری، مجموع مقاطع تخت فولادی) ورق گرم، ورق سرد و 
پوششدار( وارداتی در سه ماهه ابتدایی امسال به رقم ۶۸ هزار تن رسید و در مقایسه با 

۲۵۶ هزار تن عملکرد مدت مشابه در سال ۹۷ کاهش ۲۷۶ درصدی دارد.
برابر این بررسی، واردات ورق گرم، سرد و پوششدار هم در دوره این بررسی نسبت به 
سه ماهه ابتدایی سال ۹۷  کاهش نشان داشته است. همچنین شمش های فولادی ) 
بیلت و بلوم( وارداتی در دوره سه ماهه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه در سال ۹۷ 
کاهش ۸۰ درصدی یافت. به گزارش ایرنا، کل تولید فولاد میانی ) خام( در سه ماهه 
نخست امسال ۶ میلیون و ۶۳۸ هزار تن بود که در مقایسه با ۶ میلیون و ۲۹۸ هزار تن 

سه ماهه بهار ۹۷ رشد پنج درصدی را نشان می دهد.
علاوه براین کل محصولات فولادی نیز در سه ماهه ابتدایی سال ۹۸ پنج میلیون و ۲۷۱ 
هزار تن ثبت شد که در مقایسه با چهار میلیون و ۵۵۹ هزار تن عملکرد سه ماهه نخست 

۹۷ رشد ۱۷ درصدی داشت.

رمزارزهای  ارزش  بالای  نوسانات  این که  بر  تاکید  با  مجلس  پژوهش های  مرکز 
جهان شمول، ریسک مشارکت مستقیم و غیرمستقیم دولت، بانک ها و موسسات 
مالی و اعتباری در این حوزه را افزایش می دهد، اعلام کرد: برای ساماندهی استخراج 
رمز مصوبات ارز در بخش خصوصی هم زیرساخت قانونی فعلی تا حد زیادی کفایت 

می کند و به نظر میرسد در شرایط کنونی نیازی به وضع قوانین جدید نباشد.
تحلیل اخیر مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی درباره رمزارزها و نقش نظارتی 
مجلس حاکی از آن است که رمزارزها، گونه ای از نظام های پرداخت، انتقال و ذخیره 
ارزش هستند که معمولا بدون استفاده از توان رایانشی بانک مرکزی و نهادهای متمرکز 
تولید و اداره می شوند. طراحان رمزارزها سازوکاری تدوین می کنند که ذینفعان مختلف 
با توان رایانشی خود به شبکه رمزارز آنها ملحق شوند و در اداره آن مشارکت کنند. وقتی 
کسی شرایط معین یک رمزارز را محقق کند، مقداری از همان رمزارز در قالب واحد 

جدید یا کارمزد به آن شخص پرداخت می شود؛ به این عمل استخراج می گویند.
مدل کسب وکار و توان رایانشی مورد نیاز هر رمزارز با دیگر رمزارزها متفاوت است؛ برای 
مثال رمزارز بیت کوین توان رایانشی از نوع پردازنده مرکزی را مصرف می کند، مشارکت 
در ارز مجازی فایل کوین از طریق در اختیارگذاری فضای ذخیره سازی قابل انجام 
خواهد بود و لات کوین به توان رایانشی فضای حافظه موقتی دستگاه ها متکی است. 
هر فرد که یک رایانه با هر قدرتی را در اختیار دارد، می تواند در این شبکه ها مشارکت 
کند و در شرایط رقابتی با افراد دیگر برای کسب واحدهای ارزهای مجازی رمزی رقابت 
کند. ممکن است از رایانه های شخصی برای کسب واحدهای جدید استفاده شود و 
ممکن است اشخاص از توان رایانشی دیگران به صورت اجاره ای برای استخراج رمزارز 
استفاده کنند. در ارتباط با استخراج رمزارزها به دو سوال اساسی باید پاسخ داده شود: 
ابتدا این که استخراج رمزارزها تحت چه شرایطی دارای صرفه اقتصادی خواهد بود؟ و 

دوم اینکه قانونگذاران در زمینه استخراج پذیری رمزارزها به چه نکاتی باید توجه کنند.
*صرفه اقتصادی رمزارزها

جذابیت رمزارزها در دیدگاه کاربران، به یک نوآوری در آنها مربوط است که در دیگر 
ارزهای مجازی دیده نشده باشد. برای مثال، نوآوری بیت کوین ایجاد نظام بانکداری 
بدون باجه ها یا شعب فیزیکی بانک و طراحی یک نظام مالی بدون خلق بی ضابطه 
پول است. نوآوری رمزارز اتریوم، ایجاد امکان تعریف قرارداد هوشمند و اجرای خودکار 
مفاد قراردادها و پرداخت وجه به ازای تحقق شرایط از قبل مشخص شده است. نوآوری 
مهم رمزارز ایاواس ایجاد امکان شکل گیری یک رایانه جهانی از تجمیع توان رایانه های 
متکثر برای ایجاد برنامه های کاربردی و متمرکزسازی منابع رایانشی برای اجرای این 
هدف است. بعضی رمزارزها نیز بهره گیری از فضای ذخیره سازی استفاده نشده 

رایانه ها را هدف قرار می دهند.
هزینه مشارکت در هرکدام از طرح های اقتصادی ارزهای مجازی به دو دسته تقسیم 
می شود: هزینه های سرمایه ای و هزینه های عملیاتی. به هزینه خرید سخت افزارهای 
جدید مانند دستگاه تولید برق یا وسایل رایانشی مانند استخراج کننده، هزینه های 
سرمایه ای و به هزینه استفاده از سخت افزارها مثل هزینه برق و سوخت، هزینه های 

عملیاتی می گویند. ممکن است مشارکت در استخراج رمزارزها با استفاده از منابع 
سخت افزاری مازاد که از قبل خریداری شده انجام شود، در این صورت محاسبه 
هزینه های جاری اهمیت پیدا می کند و در صورتی که تجهیزات جدیدی خریداری 
شود، علاوه بر هزینه های جاری، هزینه های سرمایه ای نیز باید مورد توجه قرار گیرد. 
نهایتا این هزینه ها باید با درآمد ناشی از کسب رمزارز و سایر منافع حاصل از مشارکت 
در این طرحها مقایسه شوند تا صرفه اقتصادی استخراج رمزارزها محاسبه شود. 
تفاوت های منابع رایانشی مورد استفاده رمزارزها، رقابت در مشارکت و نوسانات قیمت 
رمزارزها از مهمترین موضوع هایی هستند که در صرفه اقتصادی رمزارزها تفاوت ایجاد 

می کنند.
*منابع رایانشی مورداستفاده و تفاوت در هزینه جاری

از ارزهای مجازی به منابع سخت افزاری متفاوتی  مشارکت در استخراج هرکدام 
نیاز دارد و هرکدام از منابع سخت افزاری هزینه های جاری خاص خود را دارند. مثلا 
اشتراک گذاری توان پردازنده مرکزی و کارت گرافیک رایانه ها نیازمند مصرف برقی 
بیش از مصرف برق معمول رایانه است و هزینه برق و استهلاک تجهیزات باید در 

محاسبه صرفه اقتصادی استخراج رمزارز مدنظر قرار گیرد.
اشتراک گذاری حافظه موقت، مصرف برق کمتری لازم دارد؛ به عبارت دیگر به 
اشتراکگذاری فضای ذخیره سازی رایانه ها در ساعات معمول کار تفاوت چشمگیری 
در مصرف برق ایجاد نمی کند و استهلاک کمتری دارد. در عوض از ظرفیت پهنای باند 

اینترنت خریداری شده بیشتر استفاده می شود.  
*رقابت در مشارکت و نوسانات درآمد حاصل از هزینه سرمایه ای

سازوکار بعضی رمزارزها به گونه ای است که هر فردی که نرم افزار لازم را روی رایانه 
خود نصب کرده باشد، می تواند در استخراج آن رمزارز مشارکت کند. در مقابل، امکان 
استخراج بعضی رمزارزها تنها برای کسانی وجود دارد که شرایط خاصی را احراز کنند، 
مثلا مقداری از آن رمزارز در اختیار داشته باشند. برای مثال برای استخراج بیت کوین 
هیچ پیش شرطی جز نصب نرم افزارهای لازم وجود ندارد و هر فردی می تواند اقدام به 
استخراج این رمزارز کند. اما ارزش بالای بیت کوین موجب شده است که افراد زیادی 
در سراسر جهان وارد رقابت برای استخراج آن شوند و درنتیجه اگر شخصی با یک رایانه 
ساده و به تنهایی قصد استخراج بیت کوین را داشته باشد، شانس بسیار اندکی برای 
موفقیت خواهد داشت، بنابراین افراد متکثر با نصب نرم افزارهای اشتراک گذاری توان 
پردازشی رایانه، شانس خود را برای موفقیت در کسب بیت کوین افزایش می دهند. در 
این صورت احتمال کسب میزان اندکی بیت کوین به ازای اشتراک گذاری هر میزان 
توان رایانشی وجود دارد. اما مساله این است که هزینه برق مصرفی فرد ممکن است 
از عایدی بیت کوین او فراتر باشد. بنابراین تجهیزات استخراج بیت کوین به صرفه تر 

طراحی شده اند که با مصرف برق کمتر توان بیشتری به شبکه عرضه کنند.
به موازات این موضوع، جذابیت بازار موجب می شود که همواره افراد بیشتری به 
استخراج بیت کوین بپردازند و مقدار بیت کوین های قابل استخراج نیز به مرور کمتر 
می شود. بنابراین شانس موفقیت در استخراج بیت کوین اگر تعداد معاملات هم کاهش 
پیدا کند، کمتر میشود و در صورت مشارکت با دیگران هم، میزان بیت کوین استخراج 
شده همواره کمتر و کمتر خواهد شد، بنابراین ممکن است از زمان سفارش تجهیزات 
سرمایه ای برای استخراج بیت کوین تا زمان نصب و راه اندازی آن درآمد قابل کسب 
کاهش چشم گیری پیدا کند. البته نوسانات توان رایانشی موردنیاز در استخراج دیگر 
رمزارزها ممکن است متفاوت باشد و درنتیجه بازگشت هزینه های سرمایه ای آنها نیز 

متفاوت خواهد بود.
*نوسانات قیمت

استخراج رمزارزها با کسب درآمد از این ارزها معنا پیدا می کند و نوسانات قیمت بالای 
رمزارزهای اولیه یکی از نقاط ضعف آنها به شمار می رود. بنابراین بررسی اقتصادی 
نوسانات قیمتی رمزارزها نیز باید مدنظر قرار گیرد. بعضی رمزارزها به پایدار سکه 
معروف هستند. پایدار سکه ها طوری طراحی شده اند که اگر قیمت آنها بیش از مقدار 
مجاز افزایش پیدا کند، سیاست های مؤثر بر افزایش قیمت به صورت خودکار اجرایی 
شوند، اما بسیاری از رمزارزها چنین سازوکاری ندارند. بنابراین در بررسی اقتصادی 
بودن استخراج رمزارز باید نوسانات قیمت نیز مدنظر قرار گیرد. البته بیشتر رمزارزها 
در حال حاضر از قیمت بیت کوین تبعیت می کنند یعنی با کاهش یا افزایش قیمت آن 
معمولا قیمت دیگر رمزارزها نیز کاهش یا افزایش می یابند. لازم به ذکر سهم و اهمیت 
بیت کوین در بازار رمزارزها در حال کاهش است. گرچه ورود موسسات مالی به خرید 
رمزارز بیت کوین مقداری سهم این رمزارز را نسبت به دو سال گذشته بالا برده است. 

نوسانات بالای قیمت رمزارزها، سرمایه گذاری و مشارکت مستقیم یا غیرمستقیم 
دولت ها، بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری را با ریسک زیادی همراه می کند، اما 
افراد حقیقی و حقوقی بخش خصوصی نیز به لحاظ انعطاف بیشتر و کنش سریع تری 
که نسبت به وضعیت های جدید دارند، می توانند با پذیرش و مدیریت این ریسک ها 
)مانند دیگر بازیگران جهانی( به استخراج رمزارز مبادرت کنند. بنابراین نقش مهم 
مجلس، نظارت بر اجرای قوانین و مقررات مرتبط با موضوع استخراج رمزارزها در بخش 

خصوصی است.
* ۶ پیشنهاد مرکز پژوهش های مجلس

استخراج پذیری رمزارزها بنا به نوع رمزارز و توان رایانشی مورد استفاده، نیازمند 
هزینه های جاری متفاوتی خواهد بود. مصرف برق در همه رمزارزها قابل توجه نیست و 
در مورد برخی دیگر از رمزارزها، یک منبع رایانشی بلااستفاده با کمک فناوری رمزارزها 
قابل استفاده و معامله می شود. استخراج رمزارزها در ساعات افت تقاضای مصرف برق 
می تواند ضریب بار برق را تصحیح و سرمایه گذاری بخش خصوصی در تولید برق با 

استفاده از منابع فسیلی ارزان را توجیه پذیر کند.
برای استفاده از مزایای استخراج رمزارزها در بخش دولتی نیاز به باز سازماندهی 
بخش فناوری اطلاعات دستگاه ها برای استفاده از فناوری دفاتر کل توزیع شده است 
تا بتوان از فرصت های استخراج پذیری رمزارزها استفاده کرده و مانع از سوءاستفاده 
از منابع رایانشی شد. به نظر می رسد زیرساخت قانونی موجود، وظایف و اختیارات 
دستگاه های مختلف را در خصوص رمزارزها تعیین کرده است. اما نقش نظارتی 
مجلس در این زمینه بسیار حائز اهمیت است و پیشنهاد می شود با توجه به نکات ذیل 

پیگیری شود:
- هریک از رمزارزها بسته به حوزه ای که بر آن اثرگذار است، نهاد متولی قانونی خاص 
خود را خواهد داشت. مقررات گذاری در مورد رمزارزهایی که استخراج آنها بر پهنای 
باند اینترنت اثرگذاراست، به وزارت ارتباطات مربوط است و اگر استخراج رمزارزی بر 
مصرف انرژی برق کشور اثرگذار باشد، وزارت نیرو باید در زمینه توزیع و حفظ پایداری 

شبکه برق کشور پاسخگو باشد.
- در اجرای اختیارات و تکالیف ناشی از قانون تأسیس وزارت نیرو مصوبه ۱۳۵۳، 
وزارت نیرو می تواند تعرفه برق استخراج رمزارزهای انرژی بر و )با تشخیص وزارت 
صنعت، معدن و تجارت( مکان هایی که استخراج رمزارز در آنها مجاز است مانند 
شهرک های اختصاصی را تعیین کند و بدون ایجاد مجوز جدید و فرآیندهای اداری مازاد 
با تکیه بر فرایند خوداظهاری در سامانه گمرک نسبت به ساماندهی این حوزه اقدام کند 

تا کنتورهای برق خاص این کسب وکارها به آنها اختصاص یابد.
- بانک مرکزی باید تکالیف شورای عالی اقتصاد در زمینه بازگشت ارز حاصل از 
صادرات با استفاده از سامانه های سنا و نیما را در استخراج رمزارزها اجرایی کند یا به 
مراکز مبادله رمزارز مجوز لازم دهد، اطلاعات لازم را در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار 

دهد و مانع از خرید و فروش ارز حاصل از استخراج برای مقاصد سوداگرانه شود.
- اخذ مالیات در حوزه رمزارزها کلید شفافیت این حوزه نیز به شمار می رود. سازمان 
امور مالیاتی باید با استفاده از اختیارات خود درخصوص اخذ مالیات با استفاده 
از اطلاعات سامانه خوداظهاری و اطلاعات سامانه های سنا و نیما و اطلاعات عام 
رمزارزها مانند سختی استخراج، مالیات بر استخراج رمزارزها را به صورت خودکار و 
علی الرأس دریافت کرده و با دریافت مدارک هزینه از استخراج کنندگان و استعلام آنی 
از شرکت برق و گمرک، مالیات اضافی را به آنها عودت دهد. اگرچه ماده ۱۴۱ قانون 
مالیات های مستقیم مصوب ۱۳۹۴  و ماده ۱۳ قانون مالیات بر ارزش افزوده، اخذ 
مالیات از درآمد صادراتی غیرنفتی از مبادی رسمی را صفر منظور کرده است، اما از آنجا 
که وضع نرخ ثابت برای تعرفه برق استخراج منطقی نیست، بنابراین پیشنهاد می شود 

استخراج رمرزارزها از مالیات بردرآمد معاف نباشند.
- با توجه به این که در زمستان تعرفه برق در ایران قابل کاهش یافتن است و دولت 
چین نیز قصد مدیریت بیشتر بر حوزه استخراج رمزارز را دارد، باید سیاست گذاران 

کشور زمینه لازم برای همکاری میان بخش های خصوصی دو کشور را فراهم کنند.
- شناسایی دقیق استخراج کنندگان از طریق بررسی الگوی مصرف برق و تحلیل 
ترافیک اینترنتی آنها در کنار ساماندهی با ایجاد سازوکار خوداظهاری استخراج کنندگان 
در کنار اعمال جرائم بازدارنده برای کسانی که خوداظهاری نکنند و اعلام مناطق 
جغرافیایی که استخراج رمزارزهای انرژیبر در آنها مجاز یا ممنوع است، باید با همکاری 
مشترک وزارت نیرو، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت صنعت و معدن و بانک 

مرکزی انجام شود.

۶ پیشنهاد مرکز پژوهش های مجلس برای استخراج رمزارزها

استخراج رمزارزها به سود یا زیان اقتصاد کشور؟

به موجب پرونده اجرائی کلاسه فوق له بانک ملت علیه : شرکت 
میزان ساعت اموال و تجهیزات مورد بازداشت موجود در کارخانه 

میزان ساعت به شرح زیر
 ۱- یک دستگاه تزریق پلاستیک ۷۰۰ گرمی ، ساخت ایران 

شرکت تکنو کار به ارزش ۹۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۲ - دو دستگاه تزریق پلاستیک ۳۰۰ گرمی ، ساخت ایران به 

ارزش ۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۳- یک دستگاه تزریق ۵۰ گرمی ، سیستم تزریق عمودی ، 

ساخت ایران به ارزش ۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۴- یک دستگاه آسیاب مواد ضایعاتی ساخت ایران ، ابعاد دهانه 
۴۰ * ۳۰ دارای الکترو موتور اصلی به قدرت۱۸.۵  کیلووات ، تابلو 

برق و فرمان ، ساخت تاپ تکنیک به ارزش ۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۵- سه دستگاه خشک کن و گاز گیر نصب روی دستگاههای 

ردیف ۱ و ۲ به ارزش ۴۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۶- گازگیر و خشک کن مواد ، کشویی ، ساخت ایران ، گنجایش 
۷۰ کیلوگرم ، همراه با سایر متعلقات به ارزش ۴۵۰/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال
 ۷- مخازن سوخت حدود ۵۰۰۰ لیتری و حدود ۳۰۰ لیتر به 

ارزش ۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۸- یک دستگاه کمپرسور هوای فشرده دو سیلندر با مخزن 
حدودا ۵۰۰ لیتری )فاقد الکترو موتور( به ارزش ۵/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال
 ۹- جرثقیل دستی ، سیستم هیدرولیک ۵۰۰ کیلوگرمی ، با دو 

عدد چرخ ، شاسی اصلی ، ابازویی به ارزش ۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۱۰- شیرینک پک ، مارک Naclipack ، ساخت ایران ، دارای 
هیتر حرارتی ، فن دمنده ، سیستم کنترل حرارت ، ابعاد ۱۲۰*۷۰* 

۵۰ سانت و سایر متعلقات به ارزش ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۱۱- بیست و دو دستگاه میز مونتاژ ، پایه فلزی ، صفحه نئوپان ، 
روکش فرمیکا ، ابعاد ۱۵۰*۷۰ ، و ۱۵۰*۱۰۰ سانتیمتر)۷ دستگاه 

در انبار جنوبی به ارزش ۱۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۱۲- پیچ گوشتی بادی و برقی مستعمل به ارزش ۵/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال
 ، V۱۰ مدل ،Taihel T Ing ۱۳ - یک دستگاه طلاکوب ، مارک
سریال ۱۴۷۳۲-۶۰۱، قدرت ۳ / ۵ کیلووات ، ساخت ژاپن ، مجهز 
به سیستم الکترونیک ، تجهیزات حرارتی ، سیستم کامپیوتری و 

سایر متعلقات به ارزش ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۱۴- هشت دستگاه انواع طلا کوب ، ساخت کارخانه ، مجهز به 
سیستم جک ، تابلو های برق و فرمان ، قدرت های ۱۰، ۱۵ ، ۲۰ 
تنی ، با میز کار فلزی ، و سایر متعلقات به ارزش ۶۳/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال
۱۵ – برش رول طلاکوب ، طول کار مفید حدود ۱ متر ، مجهز به 
میز فلزی ،الکتروموتور تیغه برش ، سایر متعلقات برای برش رول 
کاغذهای طلایی وسایر متعلقات به ارزش ۲۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

 ۱۶- ماشین تراش ، طول کار ۲ متر ، ساخت ماشین سازی 

تبریز ، سال ۱۳۹۸ ، تیپ TN۵۰C  دارای چهار نظام متغیر، لینت 
و مرغک به ارزش ۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

 infratire ۱۷ - صفحه تراش ، دو متری ، ۱۹۸۵ ، رومانی ، تیپ 
qradia ، سریال ۷۶۲۴ ، مجهز به الکتروموتور ۴ کیلووات ، ۱۲۰۰ 
دور ، سیستم هیدرولیک و منبع روغن ۶۰ لیتری ، ابعاد کار ۷۰* 
۴۰ ، کورس ارتفاع میز ۴۰۰ میلیمتر به ارزش ۱۸۰/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال
 ۱۸- دو دستگاه فرز دکل ساخت سالهای ۱۳۶۴ و ۱۳۷۹ ، 
ماشین سازی تبریز ، تیپ M۴FP ، سریال های ۷۹۱۶۰۰۹۴ و 
۱۶۰۵۶۷ ، سه فاز، ۳۸۰ ولت ، ۱۳۵ آمپر ، هر کدام مجهز به دو 
عدد الکتروموتور با قدرت های ۲/۴ و ۲/۱ کیلووات ، سیستم آب 
صابون برای خنک کردن قطعه ، سیستم هیدرولیک ، با مخزن 
روغن و الکتروپمپ ، ابعاد میز کار ۸۰*۵۰ و ۴۰ سانتی متر کورس 
ارتفاع میز کلید فرمان استارت و استپ و تابلوی مربوطه و سایر 

متعلقات ۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۱۹- یک دستگاه تراش ۱ متری ، ساخت ۱۳۷۹ ، ماشین سازی 
تبریز ، تیپ TN۵۰BR ، فاقد سه نظام، ابزار گیر، داری مرغک به 

ارزش ۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۲۰- یک دستگاه اسپارک ، ساخت ایران، پارس رعد، ۳۵ آمپر 
، دی الکتریک گازوئیل ، مجهز به آمپرمتر ۵۰ آمپر ، سه فاز ۳۸۰ 
ولت ، ابعاد تابلو ۱۵۵ * ۵۵ * ۵۰ سانتیمتر  دارای منبع گازوئیل 

۲۲۰ لیتری و سایر متعلقات ۷۵/۵۰۰/۰۰۰ ریال
۲۱- یک دستگاه اسپارک ، ساخت ایران ، پارس رعد، ۱۱۰ امپر 
، دی الکتریک گازوئیل ، مجهز به سیستم فرمان و تابلو برق ، مجهز 
به سیستم فشار هیدرولیکی جهت خنک کردن و پمپ اول و دوم 
و سیستم تصفیه ، ولتمتر ۱۵۰ ولت ، آمپرمتر ۱۲۰ آمپر ابعاد تابلو 
۱۹۰ * ۷۵ * ۵۸ سانت ، دارای منبع گازوئیل ۴۰۰ لیتری و سایر 

متعلقات به ارزش ۱۴۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۲۲- یک دستگاه اسپارک ساخت سال ۱۳۷۵ شرکت آرویان 
پیشرانه ایران ، تیپ a۵۰- ۵۰۱ آمپر ۵۰ ، سه فاز ۳۸۰ ولت ، فیوز 
ورودی ۱۶ آمپر ، وزن ۶۰۰ کیلوگرم ، سریال ۴۸۲ ،دی الکتریک 
گازوئیل با منبع ۲۲۰ الیتری گازوئیل ، یک دستگاه فیلتر تصفیه 

کننده و سایر متعلقات به ارزش ۹۲/۵۰۰/۰۰۰ ریال
۲۳- یک دستگاه دریل رادیال ، ساخت کشور ارمنستان ، مارک 
Hoktemberian تیپ I ۲۵۳۲، سریال ۴۶۰۸ ، سه فاز ، ۳۸۰ ولت 
، کورس ارتفاع ۴۰ سانت ، کلگی و میز با دوران ۱۸۰ درجه سه 
نظام ، سیستم آب صابون ، دارای سه الکتروموتور جهت بالا و پایین 
بردن میز بالایی و آب و صابون ، ابعاد میز بالایی ۸۰*۴۵سانت 
ابعاد میز پایینی ۱۰۰*۶۳ سانت با کورس افقی ۶۰ سانتی و سایر 

متعلقات به ارزش ۱۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۲۴- یک دستگاه دریل ستونی )پایه دار ثابت( ، ساخت سال 
  ۱۴۸۰R ،P.M کیلووات VS۳۲A ۲ /۲ ۱۹۸۵ چکسلواکی ، تیپ
، مجهز به سیستم آب صابون ، دو گیره متحرک ، سه نظام ، ابعاد 
میز بالایی ۳۲۴۰ سانت ، ابعاد میز پایینی ۴۴۵۴ سانت ،دارای 

کورس ارتفاع ۵۰ سانت ، قطر مته گیر ۳۲ میلیمتر با سایر متعلقات 
)فاقد سه نظام( به ارزش ۹۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

۲۵- یک دستگاه ویبروسونیک برای شستشوی موتور ساعت 
مچی ، مدل a۸۰۰ ،سریال ۲۲۰۱۷۷ ، شستشوی موتور ، مجهز 
به سیستم خشک کن با کلیه متعلقات ساخت سوئیس به ارزش 

۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۲۶- یک دستگاه ویبروگراف برای تنظیم ساعت مچی ، مارک 
vibryraf ، مدل ۲۰۰b ، با کلیه متعلقات ساخت سوئیس به ارزش 

۲۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 Z . mlionz ۲۷- یک دستگاه دریل رومیزی پایه دار ، مارک 
، مدل zj ۴۱۱۳، قدرت موتور یک سوم اسب ۵ سرعته ، قطر 
مته گیر ۱۳ میلیمتر ، ساخت چین و سایر متعلقات به ارزش 

۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۲۸- یک دستگاه تست قطعات برای آزمایش قطعات الکترونیکی 
   ic۱۰۹۴ مدل nictronicx ساعت مچی )خازن و مقاومت( ،مارک

ساخت ایران با سایر متعلقات به ارزش ۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال
۲۹- یک دستگاه میکروسکوپ دو لنز( صفحه نمایش دار ، مارک 
Erma ، برای سنجش تا ۲۰ و ۵۰ برابر ، سریال ۲۴۸۹۶ ، ساخت 

ژاپن به ارزش ۱۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال
و  مدل ۲۸۰۰۰   ، جی  ال  مارک  گازی  کولر  دستگاه  دو   -۳۰
BTU ۳۲۰۰۰ اسپیلت و کمپرسور در سالن مونتاژ ساعت مچی و 
محل سکونت سرایدار ، ساخت کره به ارزش ۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۳۱- بیست و چهار دستگاه میز مونتاژ ساعت مچی با بدنه و پایه 
چوبی ، صفحه شیشه ای ، دارای پشت بند چوبی و شیشه ای ، 
ابعاد حدود ۱۲۰*۷۰* ۷۰ سانت ، با میزهای سه کشویی مشترک 

به ارزش ۱۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 pad- ۳۲ - یک دستگاه دستگاه چاپ تامپو ، تک رنگ ، مارک
printed ، برای چاپ صفحات ساعت مچی ، با سایر متعلقات 

ساخت کانادا به ارزش ۹۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۳۳- یک دستگاه پرده هوا برای جلوگیری و غبار روبی همراه 
، کانال هوای فلزی،  ، موتور دمنده  الکتروموتور  پرسنل شامل 
سیستم پخش هوا ، تابلوی برق و فرمان و سایر متعلقات به ارزش 

۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۳۴- یک دستگاه حک فلز ، جهت حکاکی صفحه پشت و قفل 
ساعت ، ساخت حک فلز طوس ، ats۵۰۰۰ ، مجهز به سیستم 
کنترل چگونگی حک شامل پاور، گان، کیبرد و پرینتر سوزنی 

Victor-۶۰۰۲-۲ سایز A۴ به ارزش ۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۳۵- یک دستگاه پرده هوای سالن مونتاژ ساعت مچی شامل 
الکتروموتور دو تسمه ، کانال های فلزی فن دمنده و مکنده به 

ارزش ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 ۳۶-سیستم برق رسانی شامل : دو کنتور برق تک فاز ۱۵ امیر ، 

یک عدد کنتور ۲۰ کیلو وات 
برق سه فاز ، ترانس هوایی ، تجهیزات اندازه گیری شامل : 
کنتورهای اکتیو و راکتیو ، سیستم کابل کشی ، شامل : کابهای 

قدرت و توزیع و فرمان و غیرو در اقطار و طول های مختلف با 
کلیه اتصالات و سینیها و ساپورت های نگهدارنده کابل۳۰۰۰  
متر ، تابلو شامل : ایستاده و ابعاد اصلی ۱۹۰*۱۰۰*۵۰ سانت 
و مجهز به ۳ آمپر متر ۲۰۰-۰ آمپر ، ولتمتر۶۰۰-۰ ولت ، کلید 
گردان ، تابلو خازنی برق ایستاده به ابعاد ۱۸۰*۱۰۰*۴۰ مجهز 
به رگلاتور دیجیتال ، تابلوی برق دیواری ساخت مهرآباد برای 
نصب کنتور اکتیو و راکتیو و ابعاد ۸۰*۷۰ سانت ، تابلوی برق 
ایران مجهز به سه آمپر متر ۸۰۰- قالبسازی و تزریق ساخت 
۰ آمپر، ولتمتر ۵۰۰-۰ ولت ، سه عدد کلید فیوز ۱۰۰ و ۱۶۰ 
و ۶۳ آمپر ، مارک دورمن اسمیت ، ۶ تابلوی برق دیواری ابعاد 
، سه  فاز  به کلید سه  ایران مجهز  ۵۰*۴۰*۱۵ سانت ساخت 
کلید تک فاز ، دو خروجی سه فاز ، تابلوی برق قالبسازی ساخت 
ایران ابعاد ۲۰۵۰۶۰ سانت، مجهز به خروجی سه فاز ، سه عدد 
خروجی تک فاز ، دو کلید سه فاز ، سه عدد ترمینال و تماما با 
سایر متعلقات به ارزش ۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۳۷ - سیستم لوله 
کشی شامل : آبگرم و آب سرد ، هوای فشرده ، گاز شهری از انواع 
لوله های سیاه ، گالوانیزه ، با کلیه شیرآلات و اتصالات ۳۹۰۰ متر 
به ارزش ۱۸۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۳۸- منبع آب هوایی به ظرفیت 
۵۰۰۰ لیتر ، ارتفاع مخزن حدود ۱۰ متر ، و سایر متعلقات به 
ارزش ۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۳۹ - سیستم آتش نشانی شامل : 
 ،۲CO ۳ کپسول ۵۰ کیلویی پودر و گاز ، یک کپسول ۲۲ کیلویی
یک عدد ۵ کیلویی پودر ، هفت عدد جعبه آتش نشانی همراه با 
شیلنگ و نازل ۳۰ عدد ۱۲ کیلویی پودر و گاز ، ۲ عدد کپسول ۸ 
کیلویی CO۲ ، دو عدد ۲ کیلویی CO۲به ارزش ۷۵/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال جمع اقلام فوق متعلق به مدیون که به علت عدم ایفای تعهد 
به صدور اجراییه تحت کلاسه شماره )ش/۸۸۵( شده  منجر 
است و برابر نظریه مورخ ۱۸ / ۰۳ /۹۸ هیات ۳ نفره کارشناسان 
رسمی دادگستری و گزارش مامور اجرای اسناد رسمی شهریار و 
با توجه به بررسی و تحقیقات به عمل آمده و همچنین با در نظر 
گرفتن نرخ استهلاک تجهیزات و مشتریان بالقوه منطقه و با در 
نظر گرفتن کلیه عوامل موثر در موضوع کارشناسی مجموعا به 
ارزش ۰۰۰ / ۵۰۰ / ۵۰۹ / ۵ ریال ارزیابی گردیده از طریق 
مزایده به فروش می رسد. مزایده از ساعت ۹ الی ۱۲ روز سه 
شنبه مورخ ۱۲/ ۰۶ /۹۸ در محل بازداشت اموال که عبارتست 
از: شهریار -جنب فرهنگسرای ایثار - بر جاده ملارد از مبلغ پایه 
۰۰۰ / ۵۰۰ / ۵۰۹ / ۵ ریال آغاز و به بالاترین قیمت پیشنهادی 
برای عموم  مزایده  فروخته خواهد شد شرکت در جلسه  نقدأ 
آزاد است و فروش کلا نقدی است . چنانچه روز تعیین شده با 
تعطیل رسمی مصادف گردد روز بعد از تعطیل جلسه مزایده در 
همان ساعت و مکان تشکیل خواهد شد و حقوق دولتی و حق 
مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. مورد مزایده طبق اعلام 

بستانکار بیمه نمی باشد .
 م الف ۶۶۱۵  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهریار - 
سید مرتضی موسوی

آگهی مزایده اموال منقول کلاسه 8800۲۷۶ )ش/88۵( 
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انتخابی  ایران آخرین دیدار خود در مسابقات  والیبال  تیم ملی 
المپیک ۲۰۲۰ را با شکست مقابل روسیه پشت سر گذاشت.

تیم ملی والیبال ایران در آخرین دیدار خود در مسابقات انتخابی 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو که در شهر سن پترزبورگ برگزار شد، مقابل تیم 
ملی روسیه صف آرایی کرد و در پایان تن به شکست ۳ بر صفر داد. در 
این بازی که از ساعت ۲۰:۳۰ امروز )یکشنبه( برگزار شد، روس ها در 
سه ست پیاپی با نتایج ۲۵ بر ۱۹، ۲۵ بر ۲۳ و ۲۵ بر ۲۳ پیروز شدند.

سعید  ترکیب  با  را  روسیه  مقابل  خود  حساس  بازی  ایران  تیم   
معروف، امیر غفور، محمد موسوی، علی شفیعی، میلاد عبادی پور، 
پوریا فیاضی و محمدرضا حضرت پور )لیبرو( شروع کرد. حساسیت 
فوق العاده زیاد بازی و فشار تماشاگران، طوری بود که بازیکنان با 

کمترین ریسک ممکن بازی می کردند.
حملات خوب بازیکنان روسیه و سرویس های هدفدار ملی پوشان 
ایران، نتیجه بازی را متعادل نگه داشته بود تا اینکه کارت زردی که 
امیر غفور از داور گرفت، جریان ذهنی بازیکنان ایران را تا حد زیادی 
به هم ریخت و روس ها از این فرصت حداکثر استفاده را بردند. البته 

نباید از اسپک های قدرتمند ویکتور پولتایف هم صرف نظر کرد.
درخواست وقت استراحت فنی در امتیاز ۲۲ بر ۱۷ به سود روسیه، 
آخرین حربه کولاکوویچ برای ایجاد وقفه در روند بازی روسیه بود، اما 

ست نخست بازی با نتیجه ۲۵ بر ۱۹ به سود روس ها تمام شد.
تیم ایران در پایان ست نخست، ۱۰ امتیاز از اسپک، یک امتیاز 
از دفاع روی تور، سه پوئن  سرویس و پنج امتیاز از اشتباهات حریف 
کسب کرده و تیم روسیه در مقابل ۱۵ امتیاز در حمله، سه امتیاز از 
دفاع روی تور، یک پوئن سرویس و شش امتیاز از اشتباهات ایران به 

دست آورده بود.
سرمربی تیم ملی ایران از ابتدای ست دوم، جواد معنوی نژاد را 
با توجه به ارتفاع بالای اسپک هایش به جای پوریا فیاضی به زمین 

فرستاد. ابتدای بازی در این ست نیز متعادل پیش رفت تا اینکه چند 
سرویس خوب از امیر غفور و دفاع قابل توجه از محمد موسوی، 

اختلاف امتیازات را به سود ایران بیشتر کرد.
وقت  برای  ایران  سود  به   ۱۰ بر   ۱۳ امتیاز  در  روسیه  بازیکنان 
استراحت نزد مربی خود رفتند و همین وقفه به کمک حریف آمد. 
بعد از این وقت استراحت روس ها ۱۶ بر ۱۵ از ایران پیش افتادند و 
سپس بازی در امتیاز ۱۹ مساوی شد. بازیکنان ایران در ست دوم هم 
به قضاوت بازی اعتراض داشتند، اما از اعتراضات خود راه به جایی 

نبردند.
در ادامه ست دوم، بازی از کنترل شاگردان کولاکوویچ خارج شد و 
امتیازات حیاتی بازی به روسیه رسید، ستی که نتیجه آن هم ۲۵ بر 

۲۳ به سود روس ها بود.
براساس این گزارش، تیم ایران در پایان ست دوم، ۲۵ امتیاز از 
اسپک، سه امتیاز از دفاع روی تور، سه پوئن  سرویس و ۱۱ امتیاز از 
اشتباهات حریف کسب کرده و تیم روسیه هم ۲۸ امتیاز در حمله، 
از  امتیاز  و ۱۳  سرویس  پوئن  چهار  تور،  روی  دفاع  از  امتیاز  پنج 

اشتباهات ایران به دست آورده بود.
شاگردان کولاکوویچ در ابتدای ست سوم، حالت روحی و فنی یک 
تیم امیدوار و مدعی را تا حد زیادی از دست داده بودند. به هرحال 
واگذاری دو ست به حریفی که از حمایت هزاران تماشاگر خودی 
بهره می برد، تأثیر زیادی روی آنها گذاشته بود، اما جریان بازی با چند 
امتیاز متوالی و سرویس بدون بازگشت پوریا فیاضی به سود ایران 

عوض شد و دو تیم در امتیاز ۱۲ مساوی شدند.
ثبت امتیاز ۲۰ بر ۱۷ به سود ایران، روس ها را وادار به استفاده از 
وقت استراحت فنی کرد. پس از این وقت استراحت بازیکنان روسیه 
باز هم با تجربه و توانایی بالای خود به بازی برگشتند و نتیجه ۲۱ - ۲۱ 

مساوی شد.

در ادامه خطاهای سرویس غفور و فیاضی امتیازهای ۲۳ و ۲۴ را 
به روسیه داد و در نهایت روس ها ۲۵ بر ۲۳ برنده شده و به المپیک 

صعود کردند.
در پایان ست سوم تیم ایران ۴۰ امتیاز از اسپک، چهار امتیاز از 
دفاع روی تور، چهار پوئن  سرویس و ۱۷ امتیاز از اشتباهات حریف 
کسب کرده و تیم روسیه هم ۳۸ امتیاز در حمله، هفت امتیاز از دفاع 
روی تور، پنج پوئن سرویس و ۲۴ امتیاز از اشتباهات ایران به دست 

آورده بود.
تیم ملی ایران، شانس دوم و آخر خود برای صعود به المپیک را آذر 

ماه در قاره آسیا آزمایش خواهد کرد.
کولاکوویچ: گفته بودم شرایط خوبی نداریم

سرمربی تیم  ملی والیبال ایران گفت: همان طور گفته بودم شرایط 
خوبی برای انتخابی المپیک نداشتیم.

ایگور کولاکوویچ، سرمربی تیم ملی والیبال ایران پس از باخت ۳ بر 

صفر برابر تیم ملی روسیه در مسابقات مرحله اول انتخابی المپیک و 
عدم صعود به این رقابت ها گفت: ۳ بر صفر باختیم اما بازی نزدیکی 
با روسیه انجام دادیم. روسیه قهرمان لیگ ملت ها بوده و بسیار قوی 
است. در هر سه ست بازی نزدیکی بود و ست های اول و دوم را خوب 
شروع کردیم. در ست سوم هم ابتدا خوب بودیم. روسیه در سرویس 

بی نقص بود.
او با بیان این که روسیه بهتر از ایران بود، افزود: متاسفانه شانس 
صعود به المپیک را با وجود شانس زیاد در این مرحله از دست دادیم 
اما ما همچنان تلاش خود را ادامه خواهیم داد تا به نتیجه مد نظر 

برسیم.
سرمربی تیم  ملی والیبال ایران در پایان نشست گفت: همان طور 
که گفته بودم، شرایط خوبی برای این مسابقات نداشتیم و بازیکنان 
از نظر بدنی آماده نبودند. با این حال تلاش کردیم بهترین عملکرد را 

داشته باشیم  ولی روسیه بهتر بود و صعود کرد.

سد محکم روس ها مقابل شاگردان کولاکوویچ

والیبال ایران از سن پترزبورگ به توکیو نرسید

رد شائبه دلیل تعویق لیگ فوتبال

وزیر ورزش هم پیش شرط "بانوان" را نپذیرفت
به  برتر  لیگ  های  رقابت  تعویق  علت 
دلیل امکان حضور بانوان در ورزشگاه ها، 
به صراحت از سوی وزیر ورزش و جوانان و 
رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ برتر 
فوتبال رد شده است. موضوعی که باید 
منتظر ماند و دید همزمان با رعایت سه 
شرط تعیین شده از سوی سازمان لیگ به 
منظور تجهیز ورزشگاه ها اجرایی می شود 

یا صرفا در حد یک شائبه بوده است؟
ملی  امنیت  شورای  اخیر  مصوبه  پیرو 
در  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  الزامات  و 
لیگ  سازمان  حرفه ای  مجوز  سیستم 
برتری  لیگ  باشگاه های  به  نامه ای  در 
اعلام کرد ضروری است که ورزشگاه های 
میزبان مسابقات لیگ برتر کشور به تجهیزات لازم جهت کنترل نظم عمومی و تضمین 

ایمنی و امنیت مجهز شوند.
در این نامه آمده بود که با توجه به الزام و تاکید شورای امنیت کشور چنانچه برخی 
از ورزشگاه هایی که با وجود آغاز نمودن عملیات استقرار الزامات خواسته شده نتوانند 
قبل از شروع لیگ جدید امکانات مورد نظر را نهایی کنند به ناچار باید تا زمان استقرار 
امکانات خواسته شده مسابقات مذکور به ورزشگاه هایی واجد شرایط در سایر شهرها و 

استان های دیگر منتقل شود.
حسب این نامه، فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ با توجه به دستورالعمل صادرشده 
در صورتی مجاز به برگزاری مسابقه هستند که اکثریت ورزشگاه های میزبان سه شرط 
خواسته شده اعم از راه اندازی و استقرار سیسستم بلیت الکترونیک به همراه نصب 
گیت های ورودی و شماره دار شدن صندلی ها، تجهیز ورزشگاه به سیستم اتاق کنترل 
و دوربین های مدار بسته از مبادی ورودی تا سکوها و نیز جدا سازی و تفکیک فضاهای 
بیرونی تا سکوها و مسیرهای تردد تماشاگران میهمان، میزبان و عوامل اجرایی را راعایت 

کنند.
سعید فتاحی-رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ- به تازگی در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه آیا علت تعویق لیگ حضور بانوان در ورزشگاه ها است؟ ضمن عدم 
پاسخگویی مستقیم به این مسئله اظهار کرد که به دلیل تجهیز ورزشگاه ها و رعایت 

شروط تعیین شده، این رقابت ها با تاخیر زمانی روبرو شده است.
به گزارش ایسنا، اما مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان در تازه ترین اظهاراتش 
در مورد لزوم صدور مجوز برای حضور بانوان در رقابت های لیگ برتر در فصل جاری 
تصریح کرد که هیچ تهدیدی برای ورود بانوان در ارتباط با دیدارهای لیگ برتر وجود ندارد 

و ان شاءلله مشکل خاصی نداریم.
وی هم چنین خاطرنشان کرد که کشور ما ملاحظات شرعی و فرهنگی خود را با رییس 
فدراسیون بین المللی فوتبال مطرح کرده که برای وی نیز کاملا قابل درک بود، هرچند 
درخواست شده شرایط خاصی فراهم شود تا با رعایت ملاحظات فرهنگی اخلاقی و 
حدود شرعی، بانوان بتوانند وارد ورزشگاه شوند و از نزدیک دیدارهای ملی را ببینند. 
وزیر ورزش چندی پیش نیز با اشاره به هم نظر بودن وزارت ورزش و جوانان با فدراسیون 
فوتبال به منظور تعویق زمانی رقابت های لیگ برتر تا آماده شدن زیرساخت های لازم 
تأکید کرد که به صورت صددرصدی با استانداردسازی ورزشگاه ها موافق است و باید 
الزامات بین المللی در این رابطه مدنظر قرار گیرد. نکته قابل تامل اما بخش دوم اظهارات 
وزیر بود. بخشی که عنوان کرد: "همه کشورهای دنیا قوانین داخلی خود را دارند و علاوه 
بر این نهادهای بین المللی به قوانین و ملاحضات فرهنگی داخلی کشورها نیز توجه 
می کنند." هنوز زمان آغاز رقابت های لیگ برتر مشخص نیست و باید منتظر ماند و دید 
که آیا همزمان با الزام باشگاه های لیگ برتری در رعایت سه شرط تعیین شده از سوی 
سازمان لیگ به منظور تجهیز ورزشگاه ها، پای بانوان به تماشای رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران با رعایت ملاحظات شرعی و فرهنگی باز خواهد شد یا صرفا صحبت های 
مطرح شده در مورد ورود بانوان به ورزشگاه ها صرفا در خصوص رقابت های ملی است و 

مسابقات باشگاهی جایی در این پازل ندارند؟

عضو هیات رئیسه سازمان لیگ:

مسابقات لیگ برتر فوتبال 2۸ مرداد هم 
آغاز نمی شود!

عضو هیات رئیسه سازمان لیگ فوتبال گفت: مسابقات لیگ حتی روز ۲۸ مرداد هم 
آغاز نخواهد شد.

صادق درودگر درباره تاخیر در شروع مسابقات لیگ برتر فوتبال و اینکه گفته می 
شود بازی ها روز عید غدیر یعنی ۲۸ مرداد برگزار می شود، گفت: روز شنبه جلسه ای 
داشتیم و گزارشی از زیرساخت هایی که قرار است آماده شود، ارائه شد. تمام گزارش 
ها حاکی از این بود که امکان برگزاری بازی ها در ۲۸ مرداد نیست. امروز هم جلسه 
دیگری در سازمان لیگ به همراه مهدی تاج برگزار می شود. سه، چهار استادیوم شرایط 
خوبی دارند و مشکلی ندارند. عضو هیات رئیسه سازمان لیگ تاکید کرد: با این حساب 
بازی های لیگ قطعا عید برگزار نمی شود. تلاش همه این بود که به میمنت عید غدیر 
مسابقات لیگ برگزار شود ولی متاسفانه طبق گزارش های روز گذشته به زیر ساخت 
های لازم نرسیده ایم. اگر قرار بود این شرایط نباشد که لیگ را به تعویق نمی انداختیم. 
درودگر درباره اینک یادآور شد: قبل از اردوی تیم ملی ان شاءالله زمانی را برای شروع 
لیگ اعلام می کنند. تیم ملی از ۱۱ شهریور آغاز می شود و نوزدهم هم با هنگ کنگ 
بازی داریم. وی درباره اینکه آیا ممکن است لیگ بعد از اردوی تیم ملی و بازی با هنگ 
کنگ آغاز شود؟ تصریح کرد: پیش بینی و گزارش ها این است که ۶ استادیوم قبل از 
اردوی تیم ملی آماده می شود. سه، چهار استادیوم تقریبا مشکلی ندارند. استادیوم 
نساجی شرایطش خوب است. طبقه اول استادیوم آزادی عملیاتی شده است. ورزشگاه 
های ماشین سازی و تراکتورسازی مشکلی ندارد. صنعت نفت هم شروع کرده است. 

عزم فدراسیون فوتبال این است که اگر شرایط فراهم نشود، مسابقات برگزار نشود.
درودگر در خصوص اینکه احتمالا هفته اول لیگ اوایل شهریور برگزار می شود و هفته 
دوم به بعد از بازی تیم ملی با هنگ کنگ موکول خواهد شد، گفت: ان شاءالله که اینطور 
باشد. من مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ نیستم و فقط گزارش ها را می بینم. 

تصمیم گیر هیات رئیسه است و گزارش نهایی برایمان نیامده است.

سخنگوی فدراسیون فوتبال:

قسط اول قرارداد ویلموتس پرداخت نشد
سخنگوی فدراسیون فوتبال می گوید همچنان قسط اول قرارداد مارک ویلموتس 
سرمربی تیم ملی ایران پرداخت نشده و توقع حمایت و همراهی از وزارت ورزش و دولت 

وجود دارد.
امیرمهدی علوی درباره مشکلات پرداخت قرارداد سرمربی تیم ملی فوتبال ایران 
گفت: باید برای تامین بودجه مربوط به کادر فنی تیم ملی و ویلموتس نگران باشیم. 
چشم به هم بزنیم مسابقات مقدماتی جام جهانی شروع می شود و این مسابقات شوخی 
بردار نیست. رقبایی داریم که شرایط آماده سازی خوبی دارند. با این شرایط حتی قسط 
اول قرارداد ویلموتس هم پرداخت نشده است و توقع همراهی و نگاه ملی به تیم ایران 
داریم. وی در پاسخ به این سئوال که آیا وزارت ورزش پولی به فدراسیون فوتبال پرداخته 
است؟ تاکید کرد: در ماه های اخیر وزارت ورزش پرداختی نداشته است. در واقع دو، سه 
ماه مانده به آغاز سال نو )سال ۹۸( دیگر از وزارت ورزش دریافتی نداشته ایم. سخنگوی 
فدراسیون فوتبال درباره اینکه کمیته المپیک هم اعلام کرده بود به تیم امید کمک 
نمی کند، به برنامه »ورزشگاه« گفت: اگر قرار است تیم امید طلسم صعود به المپیک را 
بشکند، باید حمایت شود. همه باید در این مسیر به فدراسیون کمک کنند. فدراسیون 
در اردوی اخیر بهترین شرایط را برای تیم فوتبال امید فراهم کرد. برنامه ها و سفرهایی 
برای این تیم تدارک دیده شده است. برای این تیم هم کمک مالی نشده است. تا الان 
ردیف بودجه ای هم برای این تیم در نظر گرفته نشده است. علوی درباره زمان شروع 
اردوی تیم ملی فوتبال تاکید کرد: در این زمینه این هفته اطلاع رسانی می کنیم. از 
جمع نفرات تیم »ب« چند بازیکن مدنظر کادر فنی هستند و در لیست اردوی شهریور 

حضور دارند. قبل از بازی با هنگ کنگ اردوی تیم ملی در تهران برپا می شود.

مهدی پاشازاده:

 استراماچونی فوتبال ایران را نمی شناسد
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: استراماچونی در لیگ معتبر ایتالیا مربیگری کرده 
است و به طور حتم تجربیات ارزشمندی دارد اما باید قبول کنیم از فوتبال ایران شناخت 

ندارد.
»مهدی پاشازاده« اظهار داشت: استقللال نسبت به فصل گذشته با تغییرات زیادی 
روبرو شده شده است  و این تغییرات می تواند در روند تیمی ناهمانگی هایی را به وجود 
آورد. وی افزود: برخی تغییرات بر اساس اجبار بوده است و برخی تغییرات به واسطه 
شرایط دیگری در استقلال رقم خورده است و باید به انتظار نشست تا لیگ برتر استارت 
بخورد تا از استقلال مدل جدید رونمایی شود. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: 
تجربه نشان داده است تغییرات زیاد در یک تیم جواب نمی دهد اما امیدوارم شرایط به 
گونه ای پیش برود تا پیش بینی ها اشتباه از کار در آید و این تیم بتواند به نتایج خوبی در 
لیگ نوزدهم برسد. بازیکن پیشین استقلال تصریح کرد: استقلال در چند فصل اخیر 
لیگ برتر نتایج خوبی نگرفته است و همه انتظار دارند این تیم بتواند به ناکامی هایی که 
داشته پایان داده و به موفقیت برسد. پاشازاده در پایان گفت: تیمی که می خواهد به 
موفقیت برسد باید روند یکنواخت را پشت سر بگذارد و به این که با چه تیمی در چه هفته 

ای روبرو می شود کاری نداشته باشد.

سخت و آسان های برنامه لیگ نوزدهم

قرعه کشی لیگ برتر به کام کدام مدعیان؟
قرعه کشی لیگ نوزدهم هفته گذشته انجام شد و تیم های 
مدعی که فصل گذشته هم شانس های قهرمانی بودند مسیر 

سخت و آسان خود را تا انتهای فصل شناختند.
در حالیکه هنوز زمان شروع لیگ نوزدهم از سوی سازمان 
لیگ اعلام نشده و این موضوع تبدیل به یک معمای بزرگ 
برای اهالی فوتبال در ایران شده، روز سه شنبه هفته ای که 
پشت سر گذاشتیم قرعه کشی فصل بعدی بازی های لیگ 
برتر انجام و برنامه تیم ها برای رویارویی با همدیگر تا هفته 
سی ام مشخص شد. در این گزارش سعی داریم مروری روی 
برنامه بازی های تیم های مدعی داشته باشیم. پنج تیمی که 
فصل گذشته هم شانس های اصلی کسب عنوان قهرمانی 
بودند و حالا بد نیست بررسی شود هرکدام تا پایان لیگ چه 

مسیری را برای رسیدن به هدف خودشان طی خواهند کرد.
*پرسپولیس

قهرمان سه دوره اخیر رقابت های لیگ برتر کار را در تهران و 
بازی مقابل پارس جنوبی جم آغاز خواهد کرد. اتفاقی که می 
تواند برای قرمزها خوشایند باشد. آنها برعکس فصل گذشته 
که هفته اول میهمان پدیده بودند در این فصل کارشان با 
میزبانی شروع می شود. میزبانی که البته ممکن است بدون 
حضور تماشاگران به دلیل محرومیت پشت سر گذاشته شود. 
شاگردان کالدرون بعد از این میزبانی خیلی زود باید اولین 
فینال فصل را برگزار کنند. رفتن به تبریز و رویارویی با تراکتور 
اولین چالش بزرگ پرسپولیس در لیگ نوزدهم است. ضمن 
اینکه قرمزها در هفته چهارم هم باید دربی تهران را برگزار کنند و 
بعد از استقلال، سپاهان و بعد در مشهد، پدیده حریفان بعدی 
مدافع عنوان قهرمانی هستند. این یعنی قرعه پرسپولیس در 
هفته های ابتدایی بسیار سخت رقم خورده. بعد از این چند 
بازی سخت از دیدار هفته دهم پرسپولیس مقابل فولاد در 
اهواز می توان به عنوان دیگر دیدار سخت قرمزها یاد کرد. 
البته این سخت بودن قرعه پرسپولیس در هفته های ابتدایی 
یعنی آنها بازی های مهم خودشان را در ابتدای دو نیم فصل 

انجام می دهند و در انتهای فصل می توان گفت کار راحت 
تری دارند. ضمن اینکه شاگردان کالدرون هفته آخر میزبان 
سایپا هستند و اگر کار قهرمانی به روز آخر کشیده شود آنها 

می توانند در تهران مقابل هواداران خودشان جشن بگیرند.
*سپاهان

قدم  یک  گذشته  فصل  که  شاگردانش  و  نویی  قلعه  امیر 
تا قهرمانی فاصله داشتند فصل را با بازی در بوشهر مقابل 
شاهین شروع می کنند. در واقع هفته پنجم و جدال مقابل 
پرسپولیس و البته هفته ششم و جدال مقابل استقلال سخت 
ترین بازی های ابتدای فصل سپاهان هستند. به نوعی می 
توان گفت بازی های مهم سپاهان در طول فصل پخش شده 
اند و اگر هر نیم فصل را به سه قسمت تقسیم کنیم، سپاهانی 

ها در هر برهه زمانی با یک تیم مدعی بازی می کنند. آنها 
هفته ما قبل پایانی درست مثل فصل گذشته باید به مصاف 
پدیده شهر خودرو بروند و در هفته آخر هم میهمان پیکان 

خواهند بود.
*استقلال

استقلال مدل استراماچونی فصل را با پشت سر گذاشتن 
یک چالش شروع خواهد کرد. این تیم در حالی باید در تبریز به 
مصاف ماشین سازی این شهر برود که در هر سه فصل گذشته 
در هفته اول به پیروزی نرسیده و در این فصل به دنبال از بین 
بردن این طلسم است. آبی ها اولین بازی خانگی خود را در 
آزادی مقابل فولاد و جواد نکونام برگزار خواهند کرد. دربی هفته 
چهارم و پشت سر آن رفتن به اصفهان و دیدار مقابل ذوب آهن 

دیگر بازی های سخت آبی ها هستند. دو بازی سخت دیگر 
استقلال هم که پشت سر هم برگزار می شوند بازی های هفته 
دوازدهم و سیزدهم مقابل سپاهان و پدیده هستند. ضمن اینکه 

استقلالی ها هفته آخر میهمان شاهین بوشهر هستند.
*تراکتورسازی

شاگردان مصطفی دنیزلی فصل را با رفتن به مسجدسلیمان 
مقابل  دیدار  و  دوم  هفته  بزرگ  بازی  کنند.  می  شروع 
تراکتورسازی اولین تجربه میزبانی تبریزی ها خواهد بود. 
آنها بعد از پرسپولیس به اصفهان و دیدار مقابل ذوب آهن 
خواهند رفت. از هفته سوم به بعد به نظر می رسد بازی های 
تراکتور آسان تر باشد. چراکه آنها هفته نهم میزبان استقلال 
که مثل سایر  اینجاست  اما  توجه  قابل  نکته  بود.  خواهند 
مدعیان تراکتوری ها نیز چند بازی سخت پشت هم دارند و 
بعد از استقلال باید میهمان سپاهان باشند. بازی های سخت 
و پشت هم تراکتور اما اینجا به پایان نمی رسد و آنها بعد از 
سپاهات باید مقابل پدیده قرار بگیرند. تراکتوری ها حتی در 
جدال هفته آخر هم شانس زیادی نیاوردند و روز آخر باید در 
اهواز مقابل فولادی قرار بگیرند که بعید نیست از شگفتی های 

لیگ شود.
*پدیده شهر خودرو

تازه ترین نماینده ایران در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
که اتفاقا خیلی برای فصل جدید خوب بسته شده، فصل را 
با حضور در تهران و قرار گرفتن مقابل پیکان شروع می کند. 
به جرئت می توان گفت از نظر قرعه های ابتدای فصل بین 
مدعیان پدیده بهترین وضعیت را دارد. شاگردان گل محمدی 
در ده هفته ابتدایی از بین شانس های اصلی قهرمانی فقط 
مقابل پرسپولیس قرار می گیرند. بعد از هفته دهم اما بازی 
های سخت پدیده شروع می شود و آنها باید در انتهای هر 
دو نیم فصل رویارویی با استقلال، تراکتور و سپاهان را تجربه 
آخر  هفته  پرسپولیس  مثل  هم  پدیده  اینکه  ضمن  کنند. 

میزبان حریف خود خواهد بود.

 داستان آکادمی باشگاه استقلال هم برای خودش عالمی دارد! هنوز مدت زیادی از 
ماجرای برکناری محمد نوازی از مربیگری تیم جوانان این باشگاه نگذشته که خبر دیگری 
مبنی بر محرومیت پنج ساله سیدرضا افتخاری و ۱۰ ساله صادق ورمزیار؛ مدیرعامل و مدیر 
آکادمی سابق استقلال در رسانه ها انتشار می یابد و حالا هم کنار گذاشته شدن محمد 

مؤمنی و جایگزینی اصغر حاجیلو به عنوان مدیر آکادمی، خبر جدید است.
آبان ماه ۱۳۹۰ بود که حسن روشن در خبرگزاری فارس دست به افشاگری زد و گفت که در 
تیم پایه ها پول گرفته شده است. او اضافه کرد: »متهم ردیف اول در جریان اتفاقات تیم های 
پایه استقلال، رضا رجبی نیست، بلکه مدیریت باشگاه است. به چه حقی فتح الله زاده به 
رجبی گفته خودتان بروید پول در بیاورید و خرج کنید؟ به چه حقی در مورد یک تیم دولتی 

چنین حرفی زده است؟ من تا پایان این ماجرا هستم.«  
*اولین مدرک

از نظر حسن روشن متهم ردیف دوم کسی است که پول می دهد و سومین مقصر این 
جریان رضا رجبی است. »آقای رضا رجبی حالا که ۱۰ میلیون تومان گرفتی، اگر پنج 
میلیون را خودت برداشتی، حداقل مابقی را خرج تیم و مربیانت می کردی تا نیایند پیش 
من از تو شکایت کنند.« این پیشکسوت آبی پوشان در مورد دست یافتن به اولین مدرک که 
رضا رجبی پول گرفته است، چنین می گوید: »من در منزل داوود جباری بودم. دیدم برای 
پسرش مربی خصوصی گرفته تا او را تمرین دهد و اتفاقاً چه کار خوبی هم هست و مربی هم 

تمرین خوبی به این جوان می داد.«
*فیش های بانکی

روشن مدعی است بعداً متوجه می شود که این مربی، مربی جوانان استقلال است. 
در هنگام شام خوردن، جباری فیشی را درآورد و گفت ۱۰ میلیون تومان به این حساب 
ریخته است تا پسرش بازی کند، اما رجبی پسرش را بازی نمی دهد. »جالب اینکه تمامی 
فیش های بانکی را رضا رجبی گرفته بود تا به باشگاه تحویل دهد. جباری هم وقتی می بیند 
پسرش را بازی نمی دهند، به بانک مراجعه می کند و از یکی از فیش ها کپی می گیرد. مگر 

من از صندوق خانه ها این فیش را برداشتم؟ خودش این را به من داد.«
*نامه از طرف مربیان پایه

وقتی این فیش رو شد، مربی هم می گوید که رضا رجبی پولشان را نمی دهد. آب ندارند. 
حسن روشن که در آن روزها مدیر آکادمی باشگاه استقلال بود، از داوود جباری و مربی 
وقت تیم پایه ها می خواهد که تمامی این اتفاقات را بنویسند. فردای آن روز یک نامه از طرف 
مربیان پایه استقلال برای روشن می آورند که ۱۵ نفر زیر آن را امضا کرده بودند. در واقع 
جباری وقتی می بیند پسرش را بازی نمی دهند، پیگیری کرده و متوجه می شود این پول ها 

به حساب شخصی به نام کاظمی ریخته شده که از بستگان خانم رضا رجبی است.
*همه ارکان باشگاه

چند روز بعد همین مربیان نامه دیگری نوشتند که در آن، وضعیت آکادمی استقلال را 

عالی دانستند. از اینجا ادعای پول گرفتن آکادمی باشگاه استقلال آغاز می شود و حسن 
روشن به دنبال حقیقت ماجرا می رود و می گوید: »بعد از اینکه در چند مصاحبه در خصوص 
فعالیت های آکادمی صحبت کردم، رضا رجبی در مصاحبه ای گفت اگر من بخواهم غرق 
شوم کشتی را غرق می کنم، اینجا بود که فهمیدم که همه ارکان باشگاه در این مسئله دخیل  
هستند. از سه، چهار ماه قبل از اینکه من قضیه را بفهمم، خودشان می دانستند در آکادمی 

چه خبر است.«
*برادرزاده سردار رویانیان

نکته جالب دیگری که در آکادمی باشگاه استقلال رخ داد، این بود که ادعا شد مدیر وقت 
این آکادمی حتی از برادرزاده سردار محمد رویانیان نیز پول خواسته بود! کوروش رویانیان در 
استقلال حضور داشت و رضا رجبی به او گفته بود که باید ۱۰ میلیون تومان پول بدهی، اما 
بعدها رجبی گفت که به شوخی این حرف را زده است. البته سردار رویانیان نیز به او زنگ زد 
و گفت: چه شوخی داشتی که این حرف را زدی؟ برادرزاده سردار رویانیان حاضر نشد این 

پول را بدهد و به تیم دیگری رفت!
*اختلاف روشن و سامره

مجدداً حسن روشن در تیرماه ۱۳۹۵ با دریافت حکم مدیر اجرایی آکادمی استقلال از 
بهرام افشارزاده مدیرعامل وقت باشگاه، قصد تغییرات در تیم های پایه ای استقلال را داشت. 
زمانی که روشن با علی سامره به اختلاف خورد، او را از مربیگری تیم امید برکنار کرد، اما 
سامره در اقدامی عجیب تمرینات تیم امید را به محل دیگری برد و بدون توجه به تصمیم 
حسن روشن به فعالیت خود ادامه داد! بعد از اتمام این اتفاقات افشارزاده اول روشن را کنار 
گذاشت و بعد به دلیل حواشی که به وجود آمد، تصمیم گرفت کادر تیم امید را هم تعلیق کند.

*با هدف شکوفاسازی
آکادمی فوتبال استقلال از سال ۱۳۹۰ با هدف شکوفاسازی استعدادهای نسل جوان 
فوتبال و آماده سازی آنها برای فوتبال داخلی و بین المللی اقدام به فعالیت کرد. اما جالب این 
است از همان ابتدا پایه را غلط بنا کردند و تا به امروز همچنان با همان روش به کار خود ادامه 
داده اند؛ تا جایی که سیدرضا افتخاری و صادق ورمزیار درمجموع ۱۵ سال محروم شده اند. 
در آذرماه ۱۳۹۵ سیاوش اکبرپور که سرمربی جوانان استقلال بود، بعد از برکناری اش دست 

به افشاگری زد.
*افشاگری اکبرپور

ظاهراً آکادمی باشگاه استقلال به محله برو و بیا تبدیل شده و هر کسی که به آنجا می رود، 
تا زمان حضورش همه چیز خوب و عالی است، اما همین که کنار گذاشته می شود، دست 
به افشاگری می زند. اکبرپور هم بعد از کنار رفتن در گفت وگو با خبرگزاری فارس گفت: 
» اتفاقاتی که در این چند ماه و در رده های پایه دیدم هرگز نه دیده و نه شنیده بودم. در 
زمان ۶ ماه مربیگری خود، بدترین دوران ورزشی ام را سپری کردم. متأسفانه در رده های پایه 
خیانت هایی به فوتبال ایران یا فوتبال پایه می شود که باورکردنی نیست. باور کنید همه چیز 

را از نزدیک دیدم و لمس کردم.«
*بهره  بردن از آکادمی

آکادمی استقلال بازیکنان بسیاری داشته که به راحتی از دستشان داده و بعد با قیمت 
بالاتری آنها را پس گرفته است! یعقوب کریمی بازیکن آکادمی بود، او رفت و برگشت و 
این باشگاه بابتش دو میلیارد پول داد. یا بازیکنانی نظیر محمد انصاری و شایان مصلح در 
آکادمی استقلال پرورش یافتند، اما سر از تیم رقیب یعنی پرسپولیس درآوردند! چرا باید 
چنین اتفاقی رخ دهد؟ خیلی از باشگاه های بزرگ جهان از بازیکنان خود در آکادمی بهره 

می برند یا با فروش آنها درآمدزایی می کنند.
*مدیر توانمند

باشگاه هایی مانند استقلال و پرسپولیس باید به این مهم برسند که با استفاده از داشته های 
خود هزینه را کم کرده یا با فروش دست پروردگانشان به درآمدزایی برسند. بدون تردید همه 
این موفقیت برمی گردد به یک مدیر توانمند که بتواند با مدیریت و سرمایه گذاری خوب، پایه 
باشگاهش را محکم کند و هر ساله شاهد این همه ریخت  و پاش های بی اساس یا نگران 

شکایت بازیکنان و مربیان خارجی نباشد. 
*بحث سالم سازی

مدتی پیش محمد نوازی که تازه سرمربی جوانان استقلال شده بود به شدت با محمد 
مؤمنی، مدیر آکادمی این باشگاه درگیر شد و خیلی ها معتقدند تعویض سرمربی تیم جوانان 
استقلال، به خاطر تقابل نوازی با مؤمنی بوده؛ اما مدیر آکادمی باشگاه نیز برکنار شد! نوازی 
در این رابطه می گوید: »مدیران باشگاه باید جواب بدهند از مؤمنی چه دیدند که برکنارش 
کرده اند! من آمده بودم سالم سازی کنم. متأسفانه نه مدیرعامل باشگاه و نه افراد دیگر بحث 

سالم سازی من را جدی نگرفتند.«
*قلیان کشیدن!

محمد مؤمنی پس از برکناری اش چنین گفت: »متأسفانه در باشگاه استقلال اصول و 
شیوه درست مدیریت رعایت نمی شود. من خرابه ای را در آکادمی استقلال تحویل گرفتم 
و اکنون مجموعه ای ساخته ام که می توان به آن افتخار کرد.« او دلیل تغییرات مربیان در 
رده های پایه را اتفاقات و بی اخلاقی های صورت گرفته از سوی آنان می داند: »کسانی باید 
در استقلال کار کنند که اخلاق مدار باشند، نه اینکه بازیکنان را با خود به قهوه خانه ببرند و با 

هم ناهار بخوردند و قلیان بکشند!«
انتخاب اصغر حاجیلو به عنوان مدیر آکادمی باشگاه استقلال هم جای بحث دارد. برخی 
معتقدند او توانایی لازم برای برخورد با دلال ها را ندارد. آکادمی آبی ها در سال های اخیر 
دستخوش اتفاقات عجیب و دور از انتظاری شده است و هر مدیری که آمده، نتوانسته به آن 
سروسامان بخشد. از ورمزیار که او را به دلیل تخلف از مدیریت آکادمی برکنار کردند تا روشن 
که پس از مدتی کوتاه به خاطر مسائل مختلف از سمت خود استعفا داد و مؤمنی که مدیری 

سالم بود، هیچ گاه آکادمی این باشگاه پیشرفت محسوسی نداشته است.

آیا اصغر حاجیلومی تواند وضعیت آکادمی را سروسامان بخشد؟
آکادمی باشگاه استقلال؛ محله برو بیا!

کوتینیو،  فیلیپه  شد  مدعی  مارکا 
تیم  این  در  بارسلونا  برزیلی  ستاره 

ماندگار است.
فروش  به  میل  بی  ها  اناری  آبی 
کوتینیو در این تابستان نبودند اما پس 
انتقالات  و  نقل  پنجره  بسته شدن  از 
امکان  دیگر  آگوست   ۸ در  انگلیس 
جدایی او وجود ندارد.  فیلیپ کوتینیو 
همچنین توجه پاری سن ژرمن را نیز به 
خود جلب کرده و با توجه به علاقه بارسا به خرید نیمار، این تنها احتمال خروج 
کوتینیو از این تیم است. بارسلونا از بودجه مناسبی برای جذب نیمار برخوردار 
نیست و تنها راه خرید وی را حضور کوتینیو در پاریس می داند.  علیرغم عملکرد 
ضعیف خود، کوتینیو هنوز هم در بین تیم های اروپایی جایگاه خوبی دارد و بارسلونا 
این موضوع را نقطه شروع خوبی برای مذاکرات با PSG می داند. اما پاری سن ژرمن 
علاقه ای به مذاکره با بارسلونا نشان نداده و می خواهد نیمار راهی تیم دیگری شود. 
بدین ترتیب به نظر می رسد دیگر تیمی در اروپا به طور جدی خواهان جذب فیلیپه 

کوتینیو نیست و بارسلونا چاره ای جز حفظ وی برای فصل بعد ندارد.

مخالف  ژرمن  سن  پاری  سرمربی 
جدایی ستاره برزیلی تیمش است و ابراز 
امیدواری کرد که او در تیم بماند. پاری 
سن ژرمن فصل جدید رقابت های لیگ 
المیپک  نیم  برابر  پیروزی  با  را  فرانسه 
آغاز کرد. پاری سن ژرمن در این دیدار 
خانگی که نیمار را هم در اختیار نداشت 
برسد. پیروزی  به  گل  سه  با  توانست 
توماس توخل سرمربی پاری سن ژرمن 

بار دیگر به حمایت از نیمار پرداخت و درباره این بازیکن گفت: اگر نیمار را از دست 
بدهیم قطعا از نگرانی و ناراحتی بی خواب خواهم شد. اصلا نمی توان جای خالی 
بازیکنی بزرگ مانند نیمار را پر کرد. او بازیکنی تاثیر گذار و کلیدی برای ما به شمار 
می آید.او ادامه داد: من نیمار را بسیار دوست دارم. امیدوارم که او به همراه ام باپه و 
دیگر بازیکنانی که در اختیار داریم در تیم بمانند.سرمربی پاری سن ژرمن درباره 
پیروزی تیمش در دیدار نخست هم گفت: معمولا بازی های نخست سختند اما 
خوشبختانه در این دیدار توانستیم به پیروزی برسیم و سه امتیاز را به دست آوریم. از 

عملکرد تیم راضی هستم و با شایستگی توانستیم به پیروزی برسیم.

هافبک ایتالیایی پاری سن ژرمن از آمادگی 
او  داد.  برای فصل جدید خبر  تیمش  بالای 
تیم  از عملکرد  خوشحال است که هواداران 

راضی هستند.
پاری سن ژرمن فصل جدید رقابت های لیگ 
فرانسه را مقتدرانه آغاز کرد. تیم پاریسی در پار 
دو پرنس از نیم المپیک پذیرایی کرد و توانست 

با سه گل به پیروزی برسد.
وراتی که در این دیدار برای پاری سن ژرمن 

به میدان رفت بعد از بازی گفت: افتخار بزرگی برای من است که بار دیگر در پار دو پرنس به 
میدان بروم. فصل آمادگی بسیار خوبی را پشت سر گذاشتیم و الان آماده رقابت هستیم.

او ادامه داد: شروع کردن لیگ با پیروزی آن هم در ورزشگاه خانگی لذت بخش است. 
هواداران خوشحال هستند و ما هم از راضی بودن آنها خوشحال هستیم. امیدوارم که فصل 

درخشانی در انتظار ما باشد.
پاری سن ژرمن فصل قبل هم با اقتدار توانست جام قهرمانی را بالای سر برد و با توجه به 
بازیکنان سرشناس زیادی که در اختیار دارد بعید به  نظر می رسد که در فصل پیش رو هم 

مشکلی برای کسب عنوان قهرمانی داشته باشد.

وراتی: آماده رقابت هستیمتوخل: جدایی نیمار من را بی خواب می کند کوتینیو در بارسلونا ماندنی شد



سیاسی

 خلف الحبتور، از بزرگ ترین تجار اماراتی و از چهره های نزدیک به ولیعهد ابوظبی 
که تا چندی پیش می گفت تنها راه مقابله با ایران، مسلح کردن اقلیت های مذهبی- 
نژادی این کشور است، حالا از رهبر کشورمان خواسته از فرصت بهبود روابط با امارات 

و عربستان استفاده کند، چراکه به نفع اقتصاد منطقه و مخصوصاً ایران است.
*رسانه های سعودی در شوک

مورد بالا یکی از چندین نشانه ای است که این روزها در باب چرخش امارات 
  )Agent(متحده عربی دیده می شود؛ کشوری که بسیاری از کارشناسان آن را کارگزار

آمریکا در منطقه و متحد استراتژیک دولت سعودی می خوانند.  
سیاوش فلاح پور، کارشناس مسائل منطقه در این خصوص به ایرناپلاس گفت: 
»اول از همه باید تأکید کرد که سرعت و حجم چرخش به حدی است که تمام 
تحلیلگران انگشت به دهان ایستاده و صرفاً فضا را رصد می کنند. این وضعیت برای 
بسیاری هنوز باورکردنی نیست؛ مخصوصاً در محافل سیاسی رسانه ای نزدیک به 

قدرت در سعودی همه دچار شوک شده اند.«
*جنگ یمن برای امارات تمام شده

وی در خصوص علت این تحول گفت: »اجمالًا چند عامل قابل اشاره است؛ اول 
همان که عبدالخالق عبدالله گفت: جنگ برای امارات عملًا تمام شده. به یاد داشته 
باشیم امارات از ابتدا برای صنعا وارد یمن نشده بود. تنها هدفی که اراده کرد و به آن 
نرسید، حدیده بود و آنها به این اطمینان رسیده اند که دیگر فرصت برای ورود نظامی 
به حدیده از دست رفته است؛ امری که حاصل مقاومت تاریخی انصارالله در مقابل 

حملات همه جانبه در حدیده بود«.
وی افزود: »از سوی دیگر، روسیه حلقه وصلی است که بسیاری از این تحولات 
از هم گسیخته را می تواند متصل کند. می دانید که دبی فاقد هرگونه قدرتی برای 
تأثیرگذاری در چنین تحولاتی  است و تصمیم ابوظبی بعد از مذاکرات در سه کانال 
متفاوت اتخاذ شده: انصارالله، روسیه )در سفر عبدالله بن زاید( و ایران و باید دانست 

که ابوظبی از ابتدای انقلاب یمن با صنعا در ارتباط بود«.
*سقوط هیمنه نظامی آمریکا

وی گفت :»به نظر می رسد امارات بعد از حوادث خلیج فارس و نقطه اوج آن 
)سقوط پهباد( تصمیم خود را گرفته و رفتار دولت ترامپ هم در این تصمیم بسیار 

اثرگذار بوده  است«.
این کارشناس مسائل خاورمیانه ادامه داد: »چرخش امارات را نباید صرفاً در 
سطح تغییر سیاست یکی از بازیگران مهم منطقه در مقطع فعلی نسبت به ایران 
ارزیابی کرد. این چرخش بخشی از سلسله تحولاتی است که می توان نام آن را سقوط 
هیمنه نظامی آمریکا بر منطقه و مخصوصاً خلیج فارس ارزیابی کرد. خلأ این هیمنه 

چگونه پر خواهد شد؟ رفتار ابوظبی نشان می دهد ایران و روسیه در آینده منطقه 
بازیگران اصلی خواهند بود«.

فلاح پور در خصوص ریشه های این تحولات افزود: »ما از عصر اوباما عملًا شاهد 
مفهومی به عنوان مرزهای قدرت آمریکا هستیم؛ مفهومی که جامعه جهانی بعد 
از جنگ جهانی دوم با آن ناآشنا بود. مرزهای قدرت آمریکا در عصر ما در حقیقت 
قدرت هایی هستند که روز به روز بیشتر هژمونی آمریکا را به چالش می کشند. از 

قدرت هایی نظیر چین تا روسیه و در منطقه ما، ایران«.
*پذیرش قدرت غالب ایران در خلیج فارس

وی افزود: »رفتار کشورهایی نظیر قطر و اخیراً امارات، دلیل بسیار خوبی بر این 

ادعاست: بنگاه های اقتصادی که خطر را حس کرده اند و دنبال سرمایه گذاری در 
اطراف دیگر معادله هستند«.

این  سیاوش فلاح پور در مورد وضعیت کنونی قطر گفت: »قطر سال هاست 
مسیر را آغاز کرده و روابط بسیار پیچیده امارات و روسیه هم دلیلی بر این مدعاست. 
چرخش های اخیر به سوی ایران، از دوحه گرفته تا ابوظبی که هر یک دلایل مختلف 
دارد، یک نتیجه مشترک دارد: پذیرش قدرت غالب ایران در خلیج فارس و نقشی که 

برای این کشور در آینده منطقه قائل هستند«.
*چرخش سعودی؛ گام بعدی؟

این کارشناس مسائل سیاست خارجی در مورد وضعیت عربستان و نوع تعامل 
با ایران گفت: »به نظرم هنوز نمی توان چرخش های سعودی را با امارات مقایسه 
کرد. دلیلش هم شاید این باشد که سعودی کشوری بسیار بزرگ تر با پیچیدگی های 

بیشتری برای تغییرات سریع این چنینی است«.
وی ادامه داد: »در رابطه با ایران، قطعاً چرخش به معنای اصلاح سیاست هاست. 
سیاست هایی که می تواند شامل کاهش حمایت بی سابقه از معارضین، کاهش 
همکاری با نظام تحریم ها و... شود. در واقع پذیرش ایران به عنوان قدرتی که باید با 
آن تعامل کرد، نه اینکه به دنبال سقوط نظامش، تجزیه سرزمینش یا  مواردی از این 

دست باشند«.
روی  از  هم  چرخش  این  »اساساً  کرد:  اضافه  کنونی  وضع  خصوص  در  وی 
واقع گرایی و منفعت طلبی است. بنابراین سخت است که انتظار داشته باشیم مثلًا 

سیاست توسعه طلبانه ابوظبی در سرتاسر منطقه تغییر جدی کند«.
فلاح پور در پاسخ به واکنش های احتمالی ترکیه به ترمیم روابط ایران با امارات و 
دولت سعودی گفت: »نگرانی این کشور از کنش های احتمالی ایران در صورت وقوع 
نوعی مصالحه با حاشیه عربی خلیج فارس، در پرونده های متعدد و اصولًا فضایی 
است که بعد از این مصالحه )احتمالی( بر منطقه حاکم می شود. البته که خیلی تا 

این مرحله احتمالی فاصله داریم«.
*تغییر رفتار امارات؛ تاکتیک یا استراتژی؟

با وجود این تحلیل، برخی کارشناسان معتقدند رسیدن به جمع بندی در خصوص 
رفتار امارات هنوز جای بررسی دارد، چراکه تمرکز امارات فعلًا در سطح تغییر تاکتیک 
است و این دولت، عمق آسیب شناسی از واقعیت سیاسی خود را یکپارچه نکرده 
است و در منطقه به بلوغ نرسیده است. به نظر می رسد آنها رویکرد مشارکت فعال 
در نزاع ژئوپلیتیکی را به تلاش جدید به آمایش ژئوپلیتیکی تغییر داده اند. محاسبات 
آنها در توازن قدرت منطقه ای دچار به هم ریختگی شده است، لیکن با وضع نهایی 

فاصله دارد.

سیاوش فلاح پور علل چرخش امارات را تشریح کرد

تغییر رفتار امارات؛ تاکتیک یا استراتژی؟

در گفت و گو با دوفعال سیاسی مطرح کرد

دوگانه سازی های انتخاباتی به نفع کشور نیست

شواهد در اردوگاه اصولگرایی نشان می دهد شورای وحدت هنوز به انسجام و تکاملی که بتواند 
رویای وحدت چندین ساله اصولگرایان را تحقق بخشد؛ نرسیده و طیف های غایب در این شورا 

از حاضران در آن بیشتر هستند. 
»نمی خواهیم آقا بالا سر اصولگرایان باشیم«. این جمله ای است که »غلامرضا مصباحی 
در  انتخاباتی  معادلات  ظاهرا  اما  می کند  بیان  را  آن  روحانیت  جامعه  سخنگوی  مقدم« 
اردوگاه اصولگرایان پیچیدگی های خاصی دارد و شورای پرابهام وحدت هم نمونه ای از این 
پیچیدگی های انتخاباتی است. اینکه چه شخص یا گروهی محور وحدت یا همان آقابالاسر 
اصولگرایان خواهد بود؛ پرسشی است که گرچه برای یافتن پاسخ آن باید منتظر ماه های آینده 
نشست، اما بررسی طیف های مختلفی که در اردوگاه اصولگرایی تعریف می شوند؛ تا حدودی 

می تواند روشنگر حاضران و غایبان در این شورا باشد.
*معتدلان سنتی

شواهد نشان می دهد معتدلان جریان اصولگرا هنوز وارد ماراتن انتخابات نشده اند. چهره 
هایی مانند حجت الاسلام »علی اکبر ناطق نوری« یا »علی لاریجانی« رئیس کنونی مجلس که 
در این اردوگاه از السابقون هستند یا عطای کنش سیاسی را به لقایش بخشیده اند یا هنوز برای 
حضور در این ماراتن تصمیم نهایی نگرفته اند. با این همه اما در شورای وحدت در حال ظهور 

از هر شخص و طیفی هم امکان حضور وجود داشته باشد، لاریجانی در آن حاضر نخواهد بود.
به نظر می رسد او زیر سقفی نخواهد رفت که پایداری ها یا احمدی نژادی ها هم در آن حضور 
داشته باشند. به نظر می رسد لاریجانی تاوان عملکرد عقلایی و معتدل خود را طی چند سال 
گذشته می دهد اما اینکه عدم راه یابی به شورای مبهم وحدت تا چه اندازه برای لاریجانی مهم 
است را شاید بتوان از گفته های »محمد مهاجری« فعال سیاسی و رسانه ای نزدیک به لاریجانی 
دریافت. مهاجری در واکنش به عدم دعوت از لاریجانی در شورای وحدت گفته بود: »تا جایی 
که من خبردارم آقای لاریجانی تمایلی برای حضور در انتخابات مجلس ندارند.« پیش از این 
هم رئیس مجلس در واکنش به شایعه حضور و ائتلاف خود گفته بود: »بنده هنوز درباره اینکه 
کاندیدا انتخابات مجلس و یا اینکه از حوزه انتخابیه قم کاندیدا شوم تصمیم نگرفته ام.« پس می 
توان گفت تاکنون سنتی ها و معتدلان اصولگرا در شورای وحدت حضور ندارند و سابقه نه چندان 

جالب مواجهه جبهه پایداری با این طیف امکان حضور را هم متمایل به صفر می کند.  
*بهاریون

ادبیات سیاسی در ایران نزدیکان فکری »محمود احمدی نژاد« رئیس جمهوری اسبق را بهاری 
می شناسند. طیفی که گرچه با حمایت تمام قد اصولگرایان به پاستور رسیدند اما اکنون درباره 
اصولگرا بودن او تردیدهایی در این جریان وجود دارد. خبر دیدار »محمدباقر قالیباف« با احمدی 
نژاد شایعه ائتلاف این دو را تقویت کرد. در این بین »حسن غفوری فرد« هم از بازگشت احمدی 
نژاد به جریان اصولگرایی استقبال کرده و گفته است: »دقیقاً نمی توان گفت آقای احمدی نژاد 
خارج از اصولگرایی هستند اما با انقلاب و حتی با ولایت فقیه، زاویه پیدا کرده اند. هر کسی 
برگردد، مثلا حر در کربلا برگشت، امام حسین از ایشان استقبال کرد، استقبال می کنیم.« با این 
وجود »غلامعلی حداد عادل« رئیس اسبق مجلس معتقد است: »احمدی نژاد در تمام دوران 
هشت ساله خود حتی یک بار هم نگفت که اصولگراست و از همان اول راه خود را از اصولگرایان 
جدا کرد و ما هم مدام با وی درگیر بودیم.« با توجه به اینکه حدادعادل از مهم ترین شخصیت های 

حقیقی شورای وحدت است بنابراین حضور بهاریون در این شورا محتمل به نظر نمی رسد.
*جمنا

جمعیت مردمی نیروهای انقلاب )جمنا( تشکیلاتی بود که در هفته های پایانی سال ۹۵ و 
با هدف وحدت برای پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم ایجاد شد. اکنون »مهدی 
چمران« نایب رئیس جمنای سه هزار نفره، حضور این تشکل را در شورای وحدت تکذیب می کند 
و می گوید: »کار جمنا تازه شروع شده است؛ ضمن اینکه به نظر می رسد برخی ها از ادامه حیات 
جمنا ناراحت هستند.« »محسن کوهکن« نماینده فراکسیون ولایی مجلس اما معتقد است که 
چیزی به عنوان جمنا دیگر وجود خارجی ندارد. کنایه های جمنایی ها به شورای وحدت و شورای 
وحدتی ها به جمنایی ها؛ هم طی هفته های گذشته در رسانه ها بازتاب یافته نشان می دهد که 

عبور جمنا از خود و حضور در زیر مجموعه شورای وحدت چندان کار آسانی به نظر نمی رسد.
*پایداری ها

»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه حضور اعضای جبهه پایداری را در شواری 
وحدت تایید می کند. چندی بعد »سید محمد حسینی« عضو شورای وحدت اصولگرایان 
می گوید: »دبیرکل پایداری سال ۹۷ به جلسات شورای وحدت می آمد، اما الان نمی آید.« 
»مجید متقی فر« سخنگوی جبهه پایداری اما درباره حضور جبهه پایداری در شورای وحدت می 
گوید: » »از موضوع خبر نداریم اصلا و نمی دانیم محل جلسات کجا هست، دنبالش هم نرفتیم 
و در جلسات شورای وحدت شرکت نکردیم. به طبع کسی هم به نمایندگی از ما در جلسات 
نبود.« مجموع این اظهارات منتاقض نشان می دهد حضور جبهه پایداری در شورای وحدت 

اصولگرایان هم مانند دیگر دسته ها در هاله ای از ابهام قرار دارد و بعید به نظر می رسد.
*موتلفه اسلامی

»در شورای وحدت عضو نیستیم«؛ این اظهار نظر آب پاکی بود که »اسدالله بادامچیان« 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی بر دست رسانه ها و تحلیل های سیاسی درباره حضور این جریان 
در شورای وحدت ریخت و تکلیف قدیمی ترین حزب اصولگرا را در برابر شورای وحدت روشن 
کرد.   با توجه به موقعیت موتلفه در معادلات سیاست ایران؛ یارگیری این حزب محتمل است اما 

شواهد نشان می دهد آن یار شورای وحدت نخواهد بود.
*قالیباف و نواصولگرایی

نواصولگرایان با محوریت قالیباف دیگر طیف فکری اصولگرا هستند که درباره حضور آن ها 
هم در زیرمجموعه شورای وحدت تردیدهایی وجود دارد. »محسن پیرهادی« دبیرکل جمعیت 
پیشرفت و عدالت، از حضور این تشکل در شورای وحدت خبر داده است و پیش از این هم ترقی 
از حضور قالیباف در جلسات شورای وحدت خبر داده بود. با این همه اما باید دید نواصولگرایان 
تا چه اندازه تن به سازوکار وحدت در این شورا می دهند و تا چه میزان ایده نواصولگرایی در 

موفقیت شورای وحدت به کار خواهد آمد.
*جامعه روحانیت مبارز

داستان جامعه روحانیت اما با تمام طیف های اشاره شده در بالا متفاوت است. تشکلی که 
روزگاری آیت الله »محمدرضا مهدوی کنی« به عنوان دبیرکل آن نقش رهبری برای بسیاری دیگر 
از طیف ها را داشت و اکنون هم به نظر می رسد در پی یافتن جایگاه مجدد خود به عنوان محور 
ائتلاف هستند. در همین زمینه حجت الاسلام  و المسلمین »حسین ابراهیمی« عضو شورای 
مرکزی جامعه روحانیت مبارز برگزاری جلسات جامعه روحانیت مبارز با هدف تحکیم وحدت 
راهبردی میان جناح های اصولگرا را تایید کرده و گفته است: »جامعه روحانیت مبارز می تواند 

نقش مهم و محوری در اتحاد و ائتلاف میان جریان های اصولگرایی داشته باشد.«
مصباحی مقدم هم درباره نسبت جامعه روحانیت با شورای وحدت گفته است: »اگر شورای 

وحدت به دنبال موفقیت است باید محوریت جامعه روحانیت را بپذیرد.«

محمدرضا تابش:  در بررسی صلاحیت ها

  شورای نگهبان تحت تاثیر فشارهای

 فراقانونی قرار نگیرد
نایب رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه »عده ای مشغول پرونده سازی 
علیه اصلاح طلبان هستند«، از شورای نگهبان خواست در بررسی صلاحیت ها قانون را ملاک 
عمل قرار دهد و تحت تاثیر فشارهای فراقانونی قرار نگیرد. محمدرضا تابش با رد برخی اظهارات 
مبنی بر اعمال فشار اصلاح طلبان به شورای نگهبان در مورد بررسی صلاحیت ها در انتخابات 
آینده مجلس، گفت: اصلاح طلبان همیشه قانون را مبنای کار خود قرار داده و شورای نگهبان 
را از اقدامات فراقانونی و سلیقه ای پرهیز داده اند. ما هیچ جلسه و مذاکره ای با شورای نگهبان 
نداشته ایم و برخوردهایمان با این نهاد از موضع مناعت طبع و استغنا بوده است. از شورای 
نگهبان هم استدعا داریم مُر قانون را ملاک عمل قرار دهد. وی افزود: ما ایراداتی را به نظارت 
استصوابی وارد می دانیم و معتقدیم که این نوع نظارت دست شورای نگهبان را برای رد یا تایید افراد 
باز می گذارد. با این وجود به هیچ حربه غیر قانونی متوسل نمی شویم و امیدواریم شورای نگهبان 
هم با توجه به اینکه عده ای مشغول پرونده سازی علیه اصلاح  طلبان هستند، تحت تاثیر فشارهای 
فراقانونی در تایید و رد صلاحیت ها قرار نگیرد. این نماینده مجلس ادامه داد: در موقعیت خطیر 
فعلی هر عقل سالمی که حس وطن پرستی و اسلام دوستی داشته باشد، می داند که طیف ها و 
سلایق مختلف باید در اداره کشور دخیل باشند. طبیعتا در انتخابات هم ملاک رد و تایید باید 
قانون باشد و نهادهایی مثل شورای نگهبان تحت فشار و اراده آشکار و پنهان گروه ها، نهادها و 
جناح ها قرار نگیرد و تاثیرپذیری آن از برخی جناح ها در عمل کاسته شود. نایب رئیس فراکسیون 
امید مجلس با بیان اینکه »اصلاح طلبان بر ضرورت برگزاری شایسته انتخابات تاکید دارند«، افزود: 
امیدواریم افراد واجد صلاحیت در این انتخابات مشارکت داشته باشند و سوء ظن ها رفع شود. 
در این زمینه ما اصلاح طلبان آماده مذاکره با همه مراجع هستیم تا حقانیت خود و افرادی که 
ناجوانمردانه از گردونه رقابت خارج می شوند را به اثبات برسانیم. وی تصریح کرد: امیدواریم با 
عملکرد مطلوب تر مجموعه حاکمیت روحیه امیدی به مردم تزریق شود و مشارکت بالای ۵۰ درصد 
را شاهد باشیم. این امر منوط به برگزاری انتخابات آزاد، سالم و رقابتی است که در آن ملاک و معیار 
قانون باشد نه سلیقه گرایی و فشار آشکار و پنهان برای رد صلاحیت افراد موجهی که صرفا فکر و 
سلیقه آنها از یک جناح خاص تبعیت نمی کند. تابش همچنین خاطرنشان کرد: هر قدر در این 
ویترین آدم های مختلف با تنوع سلایق و افکار را داشته باشیم و در عمل اعتماد مردم جلب شده 
باشد، مشارکت هم بیشتر خواهد بود و سران و اصحاب و گروه ها رغبت بیشتری به تشویق مردم 
برای حضور در انتخابات خواهند داشت. مردم هم اگر روزنه های حداقلی را ببینند که قرار است 
مجلس رکن رکین قانونگذاری تلقی شود و نه هیچ نهاد و سازمان و فرد دیگری و تضمین شود که 
بعد از انتخابات مجلس می تواند خواسته های مردم را نمایندگی و برآورده کند، روح امید به آنها 
تزریق می شود و این موجب مشارکت گسترده خواهد شد. این نماینده مجلس در پایان با بیان 
اینکه »شورای نگهبان باید شرایط و مقتضیات کشور را درک کند«، گفت: شورای نگهبان در عین 
حالی که به وظایف قانونی خود عمل می کند، نباید اجازه دهد حرف و حدیث ها پیرامون رد و تایید 
صلاحیت ها در مشارکت مردم تاثیرگذار باشد. ما هم در راستای عمل به وظیفه ملی خود و افزایش 

مشارکت مردم در انتخابات که تضمینی برای بقای کشور است، از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم.

اینکه علت  با بیان   سخنگوی جامعه روحانیت مبارز کشور 
جامعتین  محوریت  به  نبودن  پایبند  اصولگرایان  میان  تفرقه 
بود، خاطرنشان کرد: به تعبیر شاعر عرب "قوم من همه رئیس 
موضوع  این  سرند"  همه  که  اید  دیده  را  پیاز  مزرعه  هستند، 

واقعیتی است که در اصولگرایان اتفاق افتاده است. 
»غلامرضا مصباحی مقدم« در گفت وگویی در پاسخ به پرسشی 
رضا  محمد  الله  آیت  مرحوم  چون  شخصیتی  فقدان  درباره 
مهدوی کنی و نقش وی در همگرایی میان اصولگرایان، گفت: 
به طور شخصی این تحلیل را ندارم، چون با حضور مرحوم آیت 
الله مهدوی کنی هم ما شاهد تکثر و تفرقه بودیم. وی با اینکه 
شخصیت بسیار محترم و والایی بود و غالبا از او حرف شنوی 
داشتند، اما برخی اوقات مورد بی مهری قرار می گرفت، گویا 
نامزدهای  جمهوری ۹۲  ریاست  انتخابات  در  کردید  فراموش 
اصولگرا بدون هماهنگی با وی اعلام ائتلاف ۳ نفره داشتند 
و اما به  اصرار وی گرد هم نیامدند؟  نمی شود بگوییم قبل از 
رحلت وی اصولگرایان همواره به وحدت می رسیدند بعد دچار 

پراکندگی شدند.
وی ادامه داد: علت پراکندگی میان اصولگرایان این است که 
به محوریتی که باعث وحدت و شکوه حرکتشان می شد، پایبند 
نماندند. این موضوع ریشه تاریخی دارد و به سال ۸۴ و حتی 
پیشتر برمی گردد که برخی ها گفتند دوران شیخوخیت پایان 

یافته است.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: مجموعه 
جامعتین  محوریت  به  که  وقتی  از  اصولگرا  و  انقلابی  جریان 
)جامعه مدرسین و روحانیت مبارز( کمتر پایبند شدند دچار تفرقه 
و تشتت شدند. فرض پایان یافتن دوران شیخوخیت به معنای این 
است که کسی بخواهد خواسته خودش را به این مجموعه دیکته 

کند، حال آنکه چنین اراده ای در جامعه روحانیت وجود ندارد.
مصباحی مقدم در گفت وگو با ایرنا عنوان کرد: جامعه روحانیت 
می گوید اگر می خواهید به وحدت برسید به محور تأثیر گذار 
نیاز دارید،  چون انقلاب ما، اسلامی و روحانیت پیشتاز آن بوده 
و جامعه روحانیت سابقه دارترین تشکلی است که انقلاب به خود 
دیده است، می تواند چنین نقش محوری را ایفا کند و محور جمع 
و داور اختلافات باشد وگرنه به تعبیر شاعر عرب "قوم من همه 
رئیس هستند، مزرعه پیاز را دیده اید که همه سرند"  این موضوع 

واقعیتی است که در اصولگرایان اتفاق افتاده است.
*با وجود اصلاح طلبان هم اصولگرایان دچار تشتت 

هستند
مصباحی مقدم درباره تعبیر بهزاد نبوی مبنی بر اینکه "اگر 
اصلاح طلبان نباشند اصولگرایان به جان هم می افتند" یا در 
نبود اصلاح طلبان، اصولگرایی دچار انشعاب می شود، گفت: 
این حرف به دور از واقعیت نیست! اما با وجود اصلاح طلبان هم 

اصولگرایان دچار تشتت هستند.
وی یادآور شد: در انتخابات مجلس نهم بعضی از تشکل های 
اصولگرا بجای آنکه گرد هم بیایند و لیست واحدی داشته باشند 
گفتند؛ چون رقیب نداریم باید میان خودمان رقابت ایجاد کنیم 
تا شور انتخاباتی بالا برود. برای همین جبهه پایداری حرکت 

جداگانه ای آغاز کرد.
طلبان  اصلاح  وجود  با  حال  کرد:  تاکید  اصولگرا  فعال  این 
میان  ناهمگرایی  این  شاهد  ما  هم  آنها  نقش آفرینی  قدرت  و 
اصولگرایان هستیم. به نظرم غفلت از واقعیتی که در آموزه های 
دینی ما به آن تاکید شده، باعث شده است تفرقه منشأ شکست 
باشد. در شرایطی که اصلاح طلبان با قدرت و وحدت  به میدان 
می آیند، حضور دارند و نقش آفرینی می کنند طبعا باید جریان 
انقلابی و اصولگرا هم برای نقش آفرینی به وحدت و اجتماع 

حداکثری برسد.
مصباحی مقدم اضافه کرد: در انتخابات پنجمین دوره شورای 
شهر مشهد، اصلاح طلبان یک لیست و اصولگرایان ۷ لیست ارائه 
کردند. نتیجه این شد که در شهر مشهد که اکثریت حامی جریان 
ارزشی و انقلابی است اصلاح طلبان برنده شوند و شهردار را آنها 
انتخاب کنند. هرجا چنین تفرقه و اختلاف باشد باخت سیاسی 

نتیجه روشن آن است.
*پیوستن جمنا به شورای ائتلاف

مصباحی مقدم درباره دوگانگی میان شورای ائتلاف جریان 
ارزشی انقلاب )شاجا( و جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی 
)جمنا( و همچنین اظهارات مهدی چمران )نایب رئیس جمنا( 
در  ائتلاف، گفت:  بودن شورای  انتخاباتی  و  موقتی  بر  مبنی 
آخرین جلسه ای که چمران هم حضور داشت و  این موضوع 
را نفی نکرد؛ پیوستن جمنا به شورای ائتلاف بود یعنی ادغام 
ائتلاف ها، که اتفاقا خود شورا هم از چند جبهه شکل گرفته 

است.
*تشکل های انقلابی برای تاثیرگذاری بیشتر به حزب 

فراگیر تبدیل شوند
مصباحی مقدم در پاسخ به این پرسش که چرا اصولگرایان 
تمایلی به کار جمعی و جمع شدن زیر یک سقف ندارند، گفت: 
این بحث جای مناقشه دارد. جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت در 
مجموعه ای که با جامعه روحانیت کار می کنند حضور دارند و 
چند وقت پیش دعوت کردند و با آنها جلسه داشتیم و تاکید 
داشتند ذیل جامعه روحانیت حرکت کنند. احساس نکردم آنها 

روحیه جدایی داشته باشند. طیفی از طرفداران احمدی نژاد 
با محوریت مسعود زریبافان هر بار در جلسات جامعه روحانیت 

حضور دارند. روشن است که در پی جدایی نیستند.
وی افزود: در این میان فقط جبهه پایداری است که به ائتلاف 
نپیوسته است که علت این موضوع برای ما روشن نیست. اما 
تاکید ما بر این است که آقایان به این حرکت بپیوندند. اگر این 
اتفاق بیفتد می توان در تهران و کلانشهرها به لیست های واحد 
رسید و گرنه به شدت نگران هستیم. چون در نبود لیست واحد 

شاهد خنثی کردن فعالیت های یکدیگر هستیم.
این فعال اصولگرا افزود: اصولگرایان علاقه به کار تشکیلاتی 
دارند چون آنها در احزاب متشکل شده اند و فراگیرترین آن جبهه 
پیروان خط امام )ره( و رهبری با ۱۸ تشکل و همین طور جبهه 
پیشرفت رفاه و عدالت با نزدیک به ۳۰  تشکل است. پس الزاما 

نمی توان گفت اصولگرایان از کار تشکیلاتی گریزان هستند.
مصباحی مقدم یادآور شد: بهتر است مجموع این تشکل ها به 
حزبی فراگیر تبدیل شود و تاکید می کنم که اگر به حزب فراگیر 
تبدیل شود تاثیرگذارتر خواهد بود. با  فعالیت تشکیلاتی مستمر 
و دائمی، قدرت کادرسازی پیدا می کنند و قدرت تاثیرگذاری آن 
بالا خواهد رفت. این تعدد و تکثر بسیار زیاد احزاب و تشکل ها و 

جبهه ها مناسب حرکت انقلابی نیست.
*ائتلاف یعنی تاکید بر اشتراکات و کاهش اختلافات

مصباحی مقدم درباره جبهه پایداری، نواصولگرایی و جریان 
منتسب به احمدی نژاد هم گفت: با اینکه هرکدام از این گروه ها 
معتقدند قرائت راستین اصولگرایی متعلق به آنهاست، تعارضی 
نداریم. اشکالی ندارد هرکس خودش را دارای مزایایی بداند که 
معتقد است دیگران آن  را ندارند. ولی کار سیاسی اقتضا می کند 
مجموعه جریان هایی که در اصولی باهم مشترک هستند روی 
اشتراکات خود تکیه کنند و از اختلافات بکاهند. معنی ائتلاف 
اتکا روی موارد  و  از مواضع خاص هر گروه است  آمدن  کوتاه 

اشتراک است.
بالاست و هرشخص  افزود: اشتراکات میان اصولگرایان  وی 
امام )ره(، ولایت فقیه و  و گروهی چهار اصل محوری اسلام، 
قانون اساسی را بپذیرد می تواند گردهم آمده و تفاهم کند و از 
اختلافات سلیقه ای بکاهد تا اینکه به نتیجه مطلوب برسد. البته 
۱۲ بند ایجابی و ۱۲ بند سلبی هم در منشور اصولگرایی اعلام 
کردیم که اگر شخصی به این ۲۴ بند پایبند باشد آنرا انقلابی و 

اصولگرا می دانیم.
این فعال اصولگرا خاطرنشان کرد: روی این اصول به سادگی 
می شود تفاهم کرد، اختلافات غالبا جزئی است ولی متاسفانه 
همین اختلافات چنان بزرگ می شود که مانع همگرایی و وحدت 

می شود.   
مصباحی مقدم درباره محتوای جلسات ماهانه جامعه روحانیت 
مبارز کشور با گروه های ارزشی و انقلابی هم گفت: از حدود 
۶ ماه پیش این جلسات تشکیل شده است. در ابتدا جامعه 
روحانیت می خواست بازنگری در ساختار تشکیلاتی خودش را به 
اطلاع احزاب همسو برساند. یکی دو جلسه دراین خصوص برگزار 
و توضیح داده شد که جامعه روحانیت هم در سطح تهران مناطق 
ده گانه تعریف کرده است و هم در استان ها و شهرستان ها این کار 
در انجام می دهد. در ادامه، احزابی که حضور داشتند خواستار 
ادامه یافتن این جلسات شدند تا در  مورد مسائل جریان ارزشی 
بحث و گفت و گو شود تا این مجموعه به به وفاق و همگرایی دست 

یابد.
وی افزود: در جلسات ابتدایی بحثی درباره انتخابات نبود فقط 
موضوع رسیدن به وفاق حداکثری مطرح شد تا اینکه همزمان 
مجموعه شورای وحدت اصولگرایان یا ائتلاف نیروهای انقلابی 
مشغول به فعالیت شد. ۳۱ حزب رسمی و مجوزدار که در جلسات 
حضور داشتند تقاضا کردند که جامعه روحانیت مبارز با محوریت 
و دستور کار انتخابات ورود کند و با شورای ائتلاف وارد مذاکره 

شود.

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز کشور خاطرنشان کرد: در این 
یکی دو ماه گام های اولیه برداشته شد تا اینکه مجموعه ای از  
احزاب که در شورای وحدت به کار گرفته نشده بودند خواستار 
این شدند که جامعه روحانیت خود محوریت را برعهده گیرد. این 
مجموعه شروع شد ولی هنوز به نتیجه نرسیده است. در آخرین 
جلسه به اصرار مجموعه، از جامعه روحانیت خواسته شد قوی تر 
و صریح تر ورود کند که نتیجه اش ایجاد یک وحدت فراگیر باشد.

*ثبات در اصول و تحول در ادبیات
مصباحی مقدم در پاسخ به انتقادات به اصولگرایی در خصوص 
شعارزدگی، فقدان برنامه و راهبرد و به روز نکردن گفتمان، اظهار 
داشت: اگر در اصول تخفیفی داده شود آن دیگر اصولگرایی 
نیست، اگر مقصود به کارگیری ادبیات جدید باشد که موجب 

جذب نسل جوان شود حتما ضرورت دارد. 
وی ادامه داد: استفاده از روش ها، ادبیات و زبان مفاهمه ای 
که بتواند نسل جوان را به خودش جذب کند ضرورت دارد. به 
این معنا ثبات در اصول و تحول در ادبیات و شعارها لازم می شود، 

منتها مسائل اصلی را نباید فدای مباحث فرعی کرد.
اصولگرایان  اینکه  بیان  با  مبارز  روحانیت  جامعه  سخنگوی 
قطعا نیازمند برنامه عملی هستند، یادآور شد: این برنامه باید در 
چارچوب سیاست هایی باشد که نظام جمهوری اسلامی  آنرا 
مبنای حرکت بلندمدت خودش قرار می دهد. رهبر معظم انقلاب 
جایگاهشان براساس اصل ۱۱۰ قانون اساسی سیاستگذاری 
است و این سیاست ها با مشورت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
را ابلاغ می کنند. دولت، مجلس، احزاب و جریان های سیاسی 

باید در چهارچوب این سیاست های بلندمدت حرکت کنند.
*اعتدالیون هزینه مجلس دهم را گردن نمی گیرند  

مصباحی مقدم درباره اظهارات برخی اصولگرایان چون محمد 
رضا باهنر )دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین( مبنی بر پیروزی 
اصولگرایان در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
گفت: این اظهار نظرها برمبنای تحلیل و جمع بندی اوضاع و 
اصلاح  که  است  دوره  دو  وقتی  است.  کشور  سیاسی  شرایط 
طلبان نقش فعالی در مجلس و دولت دارند و خروجی مشخصی 
نداشته اند مردم به این جمع بندی می رسند که از این جریان 

عدول کرده و به جریان رقیب می پیوندند.
با  اکثریت  همواره  سو   این  به  هفتم  مجلس  از  افزود:  وی 
اصولگرایان بوده است، البته مجلس دهم سه فراکسیونی شد 
و هیچ جناحی اکثریت را بدست نیاورد. اعتدالیون به این دلیل 
به لیست امید پیوستند که بتوانند وارد مجلس شوند و نتیجه 
هم گرفتند و در این زمینه فرصت طلبانه عمل کردند و به عهد 
خودشان باقی نماندند. حالا هم  هزینه این مجلس را بر گردن 
نمی گیرند و برای فرار از آن لباس عوض می کنند و تغییر شعار 
و جایگاه می دهند و نوعی گردش به سمت اصولگرایی پیدا می 

کنند تا خودشان را از اتفاقاتی که افتاده است به دور نگه دارند.
استقبال از گفت وگوی گروه های سیاسی

میان  وگو  گفت  درباره  اخیر  مباحث  درباره  مقدم  مصباحی 
جریان های سیاسی، گفت: اصول و مبانی اسلامی هم اقتضا 
می کند که وحدت و یکپارچگی را در کشور دنبال کنیم. رهبر 
معظم انقلاب هم خواهان انسجام ملی هستند و سالی را به 
عنوان انسجام ملی نامگذاری کردند. باید بتوانیم اختلافات را 
کاهش دهیم و وحدت را در جامعه افزایش دهیم، حتی وحدت 

پیروان ادیان و مذاهب و اقوام کشور و...
وی ادامه داد: سوق دادن جامعه به سمت یکپارچگی و انسجام 
را، خواسته اسلام، امام )ره( و رهبری و انقلاب می دانم. بنابراین 
ما نیازمند چنین گفت وگوهایی هستیم که در این باره موارد 

اشتراک هم بسیار زیاد است.
این فعال اصولگرا خاطرنشان کرد: اختلاف سلیقه گروه ها 
خود  این  بجاست،  بسیار  همدیگر  ضعف  نقاط  گوشزد  برای 
نوعی امر به معروف و نهی از منکر است. حضرت آقا در سال 
۸۴ از جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، جامعه روحانیت و مجمع 

روحانیون هرکدام جداگانه دعوت کردند و گفتند بیایید باهم 
بنشینید و گفت وگو داشته باشید. در جلسه ای، مهدی کروبی 
لیدر مجمع روحانیون به نوعی سخن گفت که آن جلسه دیگر به 

نتیجه ای نرسید و ادامه نیافت.
*انقلاب اسلامی اندک فسادی را بر نمی تابد

مصباحی مقدم در بخش دیگری از سخنانش به موضوع فساد 
اشاره کرد و گفت: تاکیدات بسیار برای مبارزه با فساد به دلیل 
ذات انقلاب اسلامی و نظام ارزشی است که اندک فسادی را بر 

نمی تابد.
وی به تاکید براینکه حجم فساد میان مدیران بالا نیست، تصریح 
کرد: بهترین شاهد اظهارات عادل آذر رئیس دیوان محاسبات 
کشور است که اطلاعات مربوط به فساد در دستگاه اداری کشور 
را به خوبی می داند. وی می گوید ۲ درصد مدیران کشور فاسد 
هستند که با قاطعیت با فساد آنها برخورد می شود و ٩٨ درصد 
مدیران  دچار فساد نیستند که این آمار بسیار خوب است. ما 
بی جهت موضوع فساد را بزرگ نمایی نکنیم. می بینید دادگاه ها 

به شکل مستمر و قاطع با فساد مبارزه می کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: نتیجه تعمیم نادرست 
در مورد فساد برخی مدیران این می شود که در کوچه و بازار می 
گویند : همه فاسد هستند که این حقیقت ندارد. هرچند وجود ۲ 

درصد مفسد میان مدیران هم قابل تحمل نیست.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: ریشه فساد به 
روابط خارج از چارچوب شایسته سالاری در تعیین مسئولیت ها 
برمی گردد، یعنی به جای اینکه شایسته سالاری مبنا قرار گیرد 
تبارگرایی ملاک می شود که نتیجه اش فساد است. هرکس که 
به سیستم اداری وارد می شود باید از پایین به بالا بیاید نه اینکه 

جهش داشته باشد و در جایگاه مدیریتی قرار گیرد.
*هرکس جای خودش نباشد منشأ فساد می شود 

مصباحی مقدم بیان کرد: قوانین هیچ مشکلی ندارد و برای 
همین موضوعات قانون وجود دارد. طبق قوانین باید شایستگان 
رشد کنند و بالا بیایند. شخصی که در جای خودش قرار نمی 

گیرد منشأ فساد می شود.
وی در ادامه سخنان خود شفاف نبودن سامانه ها را یکی از علل 
فساد دانست و خاطرنشان کرد: با اینکه همه امکانات و دستگاه 
های کشور الکترونیکی شده است ولی باهم ارتباط ندارند. نبود 
ارتباط میان مجموعه سامانه ها موجب شفاف نبودن می شود. 
مراجعه مردم به کارگزاران کشور چهره به چهره است، همین منشأ 
فساد است، این مراجعه ها باید از پنجره واحدی انجام شود. 
شخصی اگر مشکلی دارد به روش الکترونیکی مشکلش را مطرح 
کند و پس از چرخش در سیستم به شکل الکترونیک پاسخش 

داده شود.
این فعال اصولگرا ادامه داد: اگر از طریق سامانه ها کار کنیم و 
دریافت ها و پرداخت ها مطابق قانون و از طریق سیستم انجام 
بگیرد دچار فساد نمی شویم. با توسعه دولت الکترونیکی شاهد 

کمترین فساد خواهیم بود.
مصباحی مقدم با رد این تعبیر که زندگی اشرافی مسئولان 
معادل فساد نیست، گفت: محال است مسئولان از طریق شغل 
شان زندگی اشرافی بهم بزنند. محال است که شخصی از طریق 
درآمدهای متعارف مسئولیت به زندگی اشرافی دست یابد، باید 
یا ارثی به او رسیده یا دچار فساد شده باشد. البته به کارگیری 
اشخاصی که از نظر ثروت وضعیت مالی آنها متفاوت از عامه مردم 
است در پست های مسئولیت غلط است، چون درد و مشکلات 

مردم را درک نمی کند و برای حل آن دل نمی سوزاند.
شفافیت مانع دور زدن تحریم ها می شود

کارگروه  با  مرتبط  تحولات  آخرین  درباره  مقدم  مصباحی 
ویژه اقدام مالی )FATF( گفت: هنوز نتایج بحث هایی که در 
کمیسیون های مربوطه در مورد لایحه کنوانسیون بین المللی 
با  و کنوانسیون مبارزه   )CFT( تروریسم تامین مالی  با  مقابله 
جرائم سازمان یافته فراملی )پالرمو( بوده است به صحن مجمع 
تشخیص مصلحت ارجاع داده نشده است. ظاهرا هیچ عجله ای 

در مجمع برای رسیدگی به این دو کنوانسیون وجود ندارد.
وی درباره عاقلانه ترین روش برای برخورد با این کنوانسیون ها 
گفت: بهترین روش همین کاری است که مجمع انجام می دهد. 
می دانید که دولایحه مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 
قبلا تصویب شده است، این دو قانون داخلی است و کاملا از 
به دلیل ضرورت  اگر کسانی  برخوردار است.  کفایت لازم هم 
مبارزه با فساد سخن از پیوستن به "اف ای تی اف" می کنند باید 

گفت اشتباه می کنند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: ضرورت مبارزه 
با فساد اقتضا نمی کند به "اف ای تی اف" بپیوندیم. ضرورت 
مبارزه با فساد اقتضا می کند این دوقانون داخلی را به شکل 
جدی و قوی در جامعه پیاده کنیم  که این موضوع ربطی هم به 

مناسبات بین المللی ندارد.
مصباحی مقدم تاکید کرد: پیوستن به دولایحه باقی مانده در 
شرایط تحریمی غلط است. اقتضا ء این دو کنوانسیون این است 
که تمام مبادلات ما در سطح بین المللی شفاف باشد. شفافیت 
مبادلات خارجی مانع از دور زدن تحریم ها می شود، پس صبر 
می کنیم تا تحریم های آمریکا متوقف شود، سپس می توانیم 

نسبت به این دو کنوانسیون تصمیم عاقلانه بگیریم.

در واکنش به چند دستگی میان اصولگرایان؛

مصباحی مقدم: قوم من همه رئیس هستند
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پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

گفت:  )س(  معصومه  حضرت  مقدس  آستان  تولیت   
و  می شود  برطرف  وحدت   در  اسلام  جهان  مشکلات 
دشمنان از همین انسجام مردم به وحشت می افتند و شرط 

همه این اتحادها ولایت امام علی)ع( است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی روز دوشنبه در خطبه های 
نماز عید سعید قربان در شبستان امام خمینی حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س(، با بیان اینکه یک جنبه روز 
عید قربان مساله تزکیه نفس است، افزود: جنبه دیگر این 

عید نمایش وحدت جامعه اسلامی است و در قرآن کریم 
و سخنان پیامبر گرامی اسلام)ص(، ائمه اطهار)ع(، امام 
خمینی و رهبر معظم انقلاب نیز بر این مساله تاکید شده 

است.
وی خاطرنشان کرد: مسلمانان در روز عید در مجالسی 
بدین منظور حضور می یابند، قربانی، اطعام و احسان می 
کنند، صله رحم انجام می دهند، به هم نزدیک می شوند و 

از کدورت ها می گذرند.

توطئه  و  نقشه  استان قم گفت:  در  فقیه  ولی  نماینده 
دشمنان در بدبین کردن مسلمانان نسبت به یکدیگر؛ در 
چنین روزی خنثی می شود و جهان اسلام قدرت و انسجام 

خود را باز می یابد.
وی تصریح کرد: برگزاری حج و نمازهای جماعت، جمعه 
و اعیاد از امکاناتی هستند که خداوند متعال برای رسیدن 
مومنان به وحدت در اختیار ایشان قرار داده است و اینها 

باعث نزدیکی مومنان به یکدیگر می شود.
آیت الله سعیدی افزود: عیدهای قربان و غدیر خم، عامل 
وحدت بین مسلمانان و مومنان است و کسانی که این روز را 
گرامی بدارند، مورد عنایت خداوند متعال و حضرت صاحب 

الزمان)عج( هستند.
وی  گفت: عید قربان از دو کلمه عید و قربان تشکیل شده 
است و مردم در این روز عید می گیرند، چراکه به فطرت الهی 
خودشان باز می گردند و قربانی کردن نیز یکی از بهترین 

کارهایی می باشد که آنها در این روز انجام می دهند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان 
اینکه برای رسیدن به قرب الهی انسان باید از همه چیز خود 
بگذرد، اظهار کرد: شهید محسن حججی ها و شهیدان از 

همه چیز در مسیر الهی گذشتند.  
آیت الله سعیدی با اشاره به اینکه تزکیه نفس انسان را 
از آلودگی ها دور نگه می دارد و به رستگاری می رساند، 
خاطرنشان کرد: تزکیه، طهارت و پاکسازی بهترین عامل 

تقوای الهی است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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 استاندار قم بابیان وجود ظرفیت های تکنیکی کادر پروازی در قم و ضرورت امدادرسانی 
در طول شبانه روز، بر لزوم راه اندازی پرواز شبانه اورژانس هوایی در این استان تاکید کرد. 

بهرام سرمست روز یکشنبه به مناسبت پنجمین سالگرد افتتاح پایگاه اورژانس هوایی قم، 
با حضور در این پایگاه ضمن تقدیر از تلاش عوامل در حوزه امداد و درمان در استان و دیگر 
استان های هم جوار ، اظهار کرد: نقش امداد هوایی در امدادرسانی سوانح جاده ای بسیار 

حائز اهمیت است.
استاندار قم با تاکید بر لزوم استفاده از تمام امکانات استان در کمک به سانحه دیدگان در 
حوادث، اظهار کرد: یکی از موارد ضروری در این زمینه راه اندازی پرواز اورژانس هوایی در 
ساعات شبانه است که با توجه به وجود ظرفیت های تکنیکی و کادر متخصص پروازی و نیاز 

به امدادرسانی شبانه روزی در استان، باید زیرساخت های لازم فراهم شود.
سرمست، خدمت به مردم را امری مقدس دانست و خاطرنشان کرد: اهتمام و تلاش جهت 
نجات جان انسان ها، دعای خیر و برکات زیادی در زندگی فردی شما خواهد داشت و باید قدر 

موقعیت خدمتی خود را بدانید.
*تاکید برتسریع در عملیات اجرایی ساخت بیمارستان مادر 

استاندار قم همچنین از روند احداث بیمارستان ۲۲۰ تخت خوابی مادر در منطقه پردیسان 
بازدید کرد.

سرمست با حضور در منطقه پردیسان، ضمن بازدید از روند پیشرفت بیمارستان در حال 
با مدیرعامل و عوامل اجرایی، موانع و مشکلات این طرح را  احداث مادر، در نشستی 

موردبررسی قرار داد.
استاندار قم با اشاره به این که بیمارستان مادر با مشارکت بخش خصوصی احداث می شود، 
اظهار کرد: حضور و مشارکت فعال بخش خصوصی در اجرای طرح های حوزه بهداشت و 

درمان نقش مهمی در توسعه زیرساخت های گردشگری سلامت در استان دارد.
وی نیاز ساکنین پردیسان به خدمات بهداشتی و درمانی را مورد تأکید قرار داد و اضافه کرد: 
این طرح می تواند علاوه بر تأمین نیاز مردم منطقه، نیاز کشورهای دیگر، اتباع و مهاجرین 

خارجی را نیز پاسخگو باشد.
سرمست، کیفیت مصالح و زیبایی های بصری را یکی از ویژگی های منحصربه فرد طرح های 
حوزه بهداشت و درمان عنوان و خاطرنشان کرد: در خصوص این مرکز، علاوه بر کادر 

متخصص و تجهیزات پیشرفته درمانی، این مهم نیز باید موردتوجه قرار گیرد.
استاندار قم همچنین تسریع در عملیات اجرایی ساخت بیمارستان مادر را مورداشاره قرار 
داد و تصریح کرد: از اولویت های اساسی استان در حوزه گردشگری، جذب گردشگران حوزه 
سلامت است و لذا باید تلاش شود تا این طرح مهم در کمترین زمان ممکن تکمیل و آماده 

بهره برداری شود.

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: آمار 
جابه جایی مسافر در سال جاری از مبدا قم به سراسر کشور ۶۷۸ هزار نفر است که رشد 

۱۱ درصدی را نسبت به سال گذشته در این بخش شاهد هستیم. 
حمید سالاری با اشاره به وضعیت جابه جایی کالا در استان قم اظهار کرد: جابه 
جایی کالا توسط ۴۱ شرکت باربری فعال در استان انجام می شود و سه هزار و ۲۱۰ 
دستگاه خودرو به همراه چهار هزار و ۷۳۴ راننده ناوگان حمل و نقل باری استان قم 

را تشکیل دادند.
و ی ادامه داد: در سال جاری با وجود تحریم ها و مشکلات اقتصادی هشت درصد 

افزایش در جابه جایی بار در استان قم نسبت به سال گذشته داشتیم.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم افزود: ۳۴ 
شرکت فعال در زمینه حمل و نقل مسافر در استان به همراه هزار و ۶۷۸ راننده داریم، 
۷۲۴ دستگاه خودرو اعم از اتوبوس، مینی بوس و خودروی سواری ناوگان حمل و نقل 

مسافر استان قم را تشکیل دادند.

وی اضافه کرد: آمار جابه جایی مسافر در سال جاری از مبدا قم به سراسر کشور 
۶۷۸ هزار نفر است که رشد ۱۱ درصدی را نسبت به سال گذشته در این بخش شاهد 

هستیم.
سالاری با اشاره به وضعیت حمل و نقل مسافری در استان قم اظهار کرد: در گذشته 
هر سال با توجه به افزایش استفاده از خودروهای شخصی در کشور، آمار مسافران 
کاسته می شد، اما در سال جاری این رقم رو به افزایش بوده است و استفاده از اتوبوس 

۱۴ درصد در استان قم افزایش پیدا کرد.
وی ادامه داد: ۱۴۱ شکایت در سال جاری در سامانه ۳۱۴۱ ثبت شد که به تمام این 

شکایت ها رسیدگی کردیم و بازخورد آن را به مردم اطلاع دادیم.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم خاطرنشان 
کرد: در سال جاری در استان با ۳۷ راننده متخلف در بحث کالا و ۳۲ راننده متخلف 
در بحث حمل و نقل مسافر برخورد داشتیم و به تخلفات رانندگان استان قم به سرعت 

رسیدگی می شود.

استاندار قم:

راه اندازی پرواز شبانه توسط اورژانس هوایی در قم پیگیری شود

معاون اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم اعلام کرد

افزایش 11 درصد جابه جایی مسافر در استان قم 

قم  استان  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  مدیرکل   
گفت: بر اساس آخرین آمار در سال های گذشته، ۳۰ 
و  روستاها  در  استان  این  رخ داده  تصادف های  درصد 

محورهای روستایی استان اتفاق می افتد. 
خبرنگاران،  جمع  در  یکشنبه  روز  جمالی  ابوالفضل 
افزود: برای کاهش تلفات و خسارات ناشی از تصادف ها 
در محورهای روستایی، همه مدارس حاشیه راه ها تجهیز 
و ایمن سازی و کلاه امینی میان راکبان موتورسیکلت 

توزیع شده است.
وی اضافه کرد: بر اساس کارشناسی های صورت گرفته 
ماه  چهار  در  که  تصادف هایی  درصد  تا ۷۰  عامل ۶۷ 
امسال صورت گرفته، انسانی بوده و ۳۰ درصد عوامل راه 

و خودرو می باشد.
وی با اشاره به شناسایی ۶۶ نقطه حادثه خیز در قم، 
ادامه داد: در ۲ سال گذشته ۲۳ نقطه حادثه خیز اصلاح 
و پارسال نیز ۳۷ نقطه برطرف شده و ۱۰ نقطه نیز امسال 
آشکارسازی خواهد شد. جمالی با اشاره به عملکرد اداره 
کل راهداری قم، گفت: آزادراه قم- تهران و ۶ کیلومتر از 
کمربندی امام علی)ع( به نیوجرسی مجهز شده است و 
سال آینده نیز بخش دوم کمربندی به سمت کاشان، به 

نیوجرسی مجهز خواهد شد.
به گفته وی، باوجود کمبود قیر و عدم اختصاص اعتبار، 
در حال حاضر سه اکیپ راهداری برای روکش آسفالت 

محورهای قم در حال فعالیت هستند.
مدیرکل راهداری قم افزود: لکه گیری مسیر بیمارستان 
توجه  با  ولی  شد،  خواهد  انجام  امسال  رضا)ع(  امام 

ایمن  پلیس راه  و  راهداری  ازنظر  مسیر  این  این که  به 
نمی باشد، تغییرات دیگری انجام نمی شود.

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: پایانه بار 
این استان در زمینی به مساحت ۳۲ هکتار در سه راهی 
شهرک محمودآباد واقع در محور قدیم قم- تهران تا پایان 

امسال به بهره برداری می رسد.
به حق  خواسته های  از  بار  پایانه  کرد:  تصریح  وی 
فرآیند  و  می باشد  پیگیری  حال  در  که  است  رانندگان 
تمام  در  نوبت  از  خارج  آن  احداث  برای  زمین  تحویل 
زمین  کرد:  اضافه  جمالی  است.  بررسی شده  گروه ها 
موردنظر چهار ماه پیش به شرکت مربوطه تحویل شد و 

تلاش می کنیم تا در هفته دولت کلنگ زنی شود.
وی ادامه داد: در یک سال آینده پایانه موقت احداث 
می شود، فاز نخست پایانه پس از ۲ سال و فاز دوم نیز پس 

از سه سال به بهره برداری خواهد رسید.
امسال  اربعین  آیین  برای  گفت:  ادامه  در  جمالی 
استان  به  مهران  پایانه  از  قمی  زائران  پیش بینی شده 
ناوگان  توسط  همدان  از  و  شوند  منتقل  همدان 

اتوبوس رانی قم به این استان انتقال یابند.
*اجرای عملیات بازیافت سرد آسفالت در محور 

راهجرد-سلفچگان 
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان قم  نیز دراین نشست خبری گفت: بازیافت 
سرد آسفالت محور راهجرد سلفچگان برای نخستین بار 
از این  در استان قم صورت می گیرد و برای ۸کیلومتر 

محور ۹ میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است.

اکبر سلیمیان قم با اشاره به وضعیت هزینه آسفالت 
در کشور اظهار کرد: هر کیلومتر آسفالت ۵۰ تن قیر نیاز 
دارد و هزینه هر یک کیلومتر آسفالت ۲۰۰ میلیون تومان 
است، در حالی که طی سال جاری یک تن قیر به اداره 

راهداری استان قم تحویل داده نشده است.
وی با بیان اینکه گاهی حمل و نقل در اتوبان قم-تهران 
در روز ۱۰۰ هزار خودرو می رسد ادامه داد: چهار هزار پل 
در محورهای استان قم داریم و راهداران استان به صورت 

شبانه روزی در این محورها فعال هستند. 
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
اقداماتی  هزینه ها  کاهش  برای  افزود:  قم  استان  ای 
همچون لکه گیری را به صورت امانی انجام می دهیم، 
در حالی که این اقدامات در گذشته به صورت پیمانی 

صورت می گرفت.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

30 درصد تصادف های قم در محورهای روستایی رخ می دهد

معاون آستان مقدس حضرت معصومه)س( خبر داد

تشکیل حلقه های قرآنی در 
حرم حضرت معصومه)س(

 معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( از تشکیل حلقه های 
در  جلسات  این  گفت:  و  داد  خبر  بیت)ع(  اهل  کریمه  حرم  در  قرآنی 

شبستان های امام خمینی)ره( و نجمه خاتون)س( تشکیل می شود.
حجت الاسلام مهدی احمدی ظهر یکشنبه در دیدار با اعضای شورای عالی 
تفسیر قرآن کریم با آیت الله سعیدی که در سالن محراب حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( برگزار شد، بیان کرد: آستان مقدس حضرت معصومه)س( در 

سه سطح پژوهشی، آموزشی و ترویجی در حوزه قرآن کریم فعالیت دارد.
وی با بیان اینکه مرکز قرآن و حدیث در سطح عموم مردم و خادمان در 
چهار  در  کریم  قرآن  مجازی  آموزش  مرکز  داد:  ادامه  است،  فعالیت  حال 
رشته مختلف در سامانه فعال است و محتوای تدریس اساتید در این مرکز به 
محتوای مجازی تبدیل می شود تا فارسی زبانان بتوانند از آموزش های قرآنی 

استفاده کنند و در آینده این مطالب به زبان های دیگر نیز ارائه می شود.
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اقداماتی که 
در حوزه ترویج انجام شده است، افزود: آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
به عنوان حرم اهل بیت)ع( باید جلوه بیشتری در حوزه امور قرآنی داشته 
امام  شبستان های  در  قرآنی  حلقه های  تشکیل  کرد:  اضافه  وی  باشد. 
خمینی)ره( و نجمه خاتون)س( نخستین گامی است که در راستای فعالیت 

در حوزه قرآنی انجام شده است.
حجت الاسلام احمدی با اشاره به انجام اقدامات گسترده راستای تقویت 
کمی و کیفی حلقه های قرآنی در آینده افزود: کرسی های تلاوت قرآن کریم 

در اعتاب مقدس از دیگر برنامه هایی است که اجرا می شود.
وی با بیان اینکه در کرسی های تلاوت قرآن کریم علاوه بر تلاوت به تفهیم و 
تفسیر قرآن کریم نیز پرداخته می شود، گفت: معاونت تبلیغ حوزه علمیه برای 
مشارکت در برنامه های قرآنی آستان مقدس بانوی کرامت آمادگی خود را اعلام 

کرده است.
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( با بیان اینکه طرح 
چهلچراغ با محوریت چهل مسجد در نقاط مختلف شهر مقدس قم دنبال 
می شود، افزود: تلاوت های اذان گاهی نیز به صورت یکپارچه در همه اعتاب 
با توجه به اوضاع، نیازهای جامعه و مناسبت های روز به صورت مشترک انجام 

می شود.
 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم :

نمای بصری شهر در دهه ولایت باید 
فضای غدیر را نمایان کند 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم گفت: نمای بصری شهر 
باید در دهه ولایت، فضای غدیر را در جامعه ساری و جاری کند.

 حسن مالکی نژاد با تاکید بر مردمی بودن جشن های دهه ولایت در قم 
اظهار داشت: دستگاه های استان در کنار نقش پشتیبانی و تسهیل گری 
باید  ولایت  دهه  مراسمات  و  جشن ها  برگزاری  در  فرهنگی  دستگاه های 
قرارگاه های فرهنگی سطح شهر را در جهت اجرای جشن های مردمی کمک 
کنند. وی با تاکید بر اینکه باید به سمت تقویت و رشد قرارگاه های فرهنگی 
سطح شهر برویم تصریح کرد: باید با یاری این فعالان،  امکانات لازم را برای 
آن ها فراهم کرده، تا با برگزاری شایسته مراسم های فرهنگی سطح شهر الگوی 

مناسبی برای سایر شهرها شوند.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه نمای 
بصری شهر باید در این دهه فضای غدیر را در جامعه ساری و جاری کند 
خاطرنشان کرد: یکی از این کارها نصب پرچم سبزرنگ در کل شهرمقدس 

قم که نماد این واقعه مهم می تواند باشد.
وی با بیان اینکه در ذیل این دهه نمایشگاه رونق تولید با تکیه بر محصولات 
خانگی در بوستان نجمه برگزار خواهد شد گفت: همچنین جشن های شبانه 
در بوستان های شهری به صورت ثابت در بوستان شهدای آذر و به صورت سیار 

در سایر بوستان های سطح شهر برگزار خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

فاز دوم تصفیه خانه پساب شهرداری قم 
احداث می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: فاز دوم تصفیه 
خانه پساب با ظرفیت ۲۵۰ لیتر بر ثانیه در برنامه احداث است.

پیام جوادیان با اشاره به احداث ایستگاه تصفیه ثانویه پساب شهر قم، گفت: 
این تصفیه خانه با ظرفیت ۳۰ لیتر بر ثانیه پساب را تصفیه می کند و سپس به 

عرصه های فضای سبز پمپاژ می کند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه آب 
حاصل شده از این تصفیه خانه کاملا استاندارد است، افزود: فضای سبز 
جنگلی با این پساب آبیاری می شود و با احداث این تصفیه خانه سه چاه آب 

صرفه جویی صورت گرفته است.
جوادیان با تاکید بر اینکه فاز دوم این تصفیه خانه با ظرفیت ۲۵۰ لیتر بر ثانیه 
در برنامه احداث است، گفت: قم نخستین شهری است که در حال حاضر 

پساب را برای آبیاری فضای سبز به صورت مستقیم استفاده می کند.
وی با اشاره به احداث باغ پرندگان به مساحت ۱۲۷ هزار مترمربع، اظهار 
کرد: بالای ۷۵ درصد کارهای عمرانی این پروژه به اتمام رسیده است و این 
پروژه در مرحله خاکریزی، خاکبرداری و تسطیح است و بلافاصله پس از اتمام 

کار عمرانی کاشت فضای سبز صورت خواهد گرفت.

مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم خبرداد

جذب5۸ نفر آتش نشان در سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم

مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: آزمون استخدامی آتش نشانی 
برگزار و از میان شرکت کنندگان در آزمون در نهایت پس از برگزاری مرحله 

عملی، جذب و گزینش، ۵۸ نفر در مشاغل مذکور به کارگیری خواهند شد.
سید علی بیگدلی ضمن بازدید از نحوه برگزاری آزمون استخدامی مشاغل 
آتش نشانی، گفت: در این آزمون بیش از ۳۰۰۰ نفر داوطلب در دو دانشگاه 
آزاد اسلامی و مفید قم در آزمون مشاغل آتش نشان و راننده آتش نشان شرکت 
نمودند. مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم افزود: از میان شرکت کنندگان 
در آزمون در نهایت پس از برگزاری مرحله عملی، جذب و گزینش، ۵۸ نفر در 
مشاغل مذکور به کارگیری خواهند شد. بیگدلی گفت: پس از اعلام نتایج 
آزمون علمی، آزمون عملی در چارچوب صلاحیت ها و آمادگی های بدنی 
مورد نیاز برای ایفای وظایف شغل آتش نشانی برگزار و افراد واجد شرایط 
برای طی سایر مراحل استخدامی انتخاب خواهند شد. وی ضمن تشکر از 
زحمات همکاران جهاد دانشگاهی قم در برگزاری آزمون، نحوه برگزاری آزمون 
را رضایت بخش دانست. مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم در پایان بیان 
کرد: امیدواریم با جذب جوانان برگزیده در مشاغل مورد نیاز شاهد ارتقاء 
کیفی فعالیت های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر قم در راستای 

خدمات رسانی به مجاورین و زائرین حرم کریمه اهل بیت )س( باشیم.

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

کاهش شدید تخلفات با نظارت دوربین ها 
در بلوار آیت الله بروجردی 

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم از پردازش روزانه بیش از 
۴۰۰ تصویر از دوربین های ثبت تخلف بلوار آیت الله بروجردی توسط پلیس 
راهور خبر داد و گفت: نصب این دوربین ها سبب کاهش شدید تخلفات 

رانندگان شده است.
رانندگی  تخلفات  در کاهش  نظارت  افزایش  لزوم  به  اشاره  با  قلیچ  اکبر 
و حرکت به سمت هوشمند سازی این نظارت ها، اظهار داشت: با توجه به 
مطالبه عمومی و افزایش سوانح در بلوار آیت الله بروجردی، دوربین های این 
بلوار در سریع ترین زمان نصب و راه اندازی شد. رئیس مرکز هوشمند سازی 
ترافیک شهرداری قم از دسترسی پلیس راهور بر دوربین های این بلوار خبر 
داد و افزود: دوربین های بلوار آیت الله بروجردی به صورت ۲۴ ساعته توسط 
پلیس راهور پایش و اعمال قانون می شود. قلیچ ادامه داد: دوربین های ثبت 
تخلف) ثبت سرعت( هسته مرکزی شهر نیز به صورت ۲۴ ساعته کنترل شده و 

پلیس راهور در صورت هرگونه تخلف اعمال قانون لازم را انجام می دهد.
با راه اندازی دوربین های بلوار آیت الله بروجردی روزانه  وی تصریح کرد: 
بیس از ۴۰۰ تصویر پایش شده و شاهد کاهش تخلفات دراین بلوار هستیم و 

امیدواریم با همکاری شهروندان ثبت تخلف به صفر برسد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز عید سعید  درقم :

مشکلات جهان اسلام با وحدت  برطرف می شود

 

بازداشت چندتن از کارکنان پایگاه هوایی ارتش در محمودآباد
رحیم رحیمی میلاشی، دادستان نظامی استان مازندران با بیان اینکه علت درگیری به یک اختلاف 
ملکی بین اهالی منطقه بیشه کلا و پایگاه هوایی ارتش بر می گردد، افزود: روز گذشته ماموران انتظامی 
در معیت نماینده دادگاه جهت جانمایی و چگونگی اجرای حکم قاضی دادگاه عمومی و انقلاب محمود 
آباد درباره آزادسازی بخشی از زمین های پایگاه هوایی ارتش در روستای بیشه کلا بخش سرخرود که 
به نفع یکی از اهالی روستا صادر شده بود، ضمن ابلاغ موضوع به فرمانده پایگاه، در محل حاضر می 
شوند. وی افزود: به دنبال ممانعت از انجام جانمایی، صاحب ملک در اقدامی خودسرانه و تحریک آمیز 
به همراه کارگران خود در محل حاضر و مبادرت به سنگ پرانی به سمت عوامل پایگاه می نمایند که 
مأموران نیز اقدام به تیراندازی هوایی نموده و با توجه به ادامه تعرض مبادرت به تیراندازی می کنند. 
رحیمی تصریح کرد: متاسفانه بر اثر این تیراندازی، دو نفر کشته و چهار نفر مجروح می شوند و به دنبال 
وقوع این حادثه، تیمی از سازمان قضایی نیروهای مسلح مازندران به سرپرستی این جانب در محل 
حضور یافته و معاینه و تحقیقات محلی را آغاز می کنند. وی اضافه کرد: پس از بررسی های مقدماتی، 
چند تن از کارکنان پایگاه دستگیر و به سازمان قضایی نیروهای مسلح مازندران منتقل و قاضی کشیک 
پس از انجام تحقیقات اولیه جهت بررسی بیشتر، متهمان را با قرار مناسب بازداشت کرده است که به 

محض حصول نتیجه، اخبار تکمیلی متعاقبا به اطلاع خواهد رسید. 

پرتکرارترین نام های خانوادگی در کشور کدامند؟ 
برابر ماده ۹۹۷ قانون مدنی هر کس باید دارای نام خانوادگی باشد. در این میان برخی نام های 
نام های خانوادگی محمدی،  ایسنا،  گزارش  تکرار شده اند.به  نام ها  باقی  از  بیشتر  خانوادگی 
حسینی، احمدی، رضائی، مرادی، حیدری، کریمی، موسوی، جعفری و قاسمی دارای بیشترین 
فراوانی در کشور هستند.براساس این گزارش برابر ماده ۴۱ قانون ثبت احوال نام خانوادگی فرزند 
همان نام خانوادگی پدر است و دارنده حق تقدم نام خانوادگی کسی است که برای اولین بار در 
قلمرو هر اداره ثبت احوال مستقل نام خانوادگی خاصی به نام او ثبت و مختص او شناخته شده 
باشد همچنین حق تقدم نام خانوادگی پس از فوت دارندگان آن به ورثه قانونی او منتقل می شود، 
دارنده حق تقدم نام خانوادگی یا وارث قانونی او می توانند اجازه استفاده از نام خانوادگی خود را به 

اشخاص دیگر مشروط به آنکه محل صدور شناسنامه آنان یکی باشد، بدهند.

هشدار سلب حضانت از والدین کودکان کار 
 استاندار تهران گفت: در مورد بچه های ایرانی اگر کودکی بیش از ۳ بار با یک ویژگی پذیرش شود سلب 
حضانت از خانواده انجام می شود و کودک تحویل بهزیستی می شود. انوشیروان محسنی بندپی در پاسخ 
به سوالی درخصوص جمع آوری کودکان کار در سطح استان تهران گفت: محوریت موضوع کودکان 
کار با استانداری تهران است. قطعا با ایجاد هم افزایی میان دستگاه های مختلف می توان عملکرد بسیار 
مناسبی در این حوزه داشت. سازمان های مردم نهاد حوزه کودکان کار را دعوت کردیم و از آنها برای این 
حوزه راهکار خواستیم. در جلساتی که با محوریت کودکان کار برگزار شد این نکته مورد تاکید قرار گرفت 

که این کودکان در معرض آسیب هستند و از نعمت دوران کودکی خود محروم می شوند.

دستگیری یک شبکه ضد انقلاب در مشهد
یک شبکه ضد انقلاب در مشهد دستگیر شدند.روز یکشنبه تعدادی از عناصر ضد نظام که در 
حال طراحی برای اغتشاش و ایجاد ناامنی بودند، در  مشهد دستگیر شدند.حسین شرافتی راد، 
مدیرکل امنیتی استانداری خراسان رضوی در این رابطه اظهار کرد: تعدادی از عناصر ضد انقلاب 
مرتبط با خارج از کشور که از نقاط مختلف ایران برای دامن زدن به اعتراضات، تحریک افکار عمومی 
علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی و ایجاد ناامنی به مشهد عزیمت کرده بودند و پس از هماهنگی 

محفلی و برنامه ریزی، در حین تجمع غیر قانونی در مقابل دادگستری دستگیر شدند.

واکنش کدخدایی به پیشنهاد تحریم جنتی 
 سخنگوی شورای نگهبان پیشنهاد تحریم آیت الله جنتی را سبکسرانه خواند و گفت: آیت الله با این 
تهدیدات خم به ابرو نمی آورد . عباسعلی کدخدایی در واکنش به پیشنهاد تحریم آیت الله جنتی نوشت: 
»پیشنهاد تحریم آیت الله جنتی پیشنهادی سبکسرانه از رژیمی دروغگو، عهدشکن و جنایت پیشه است 
که عمق کینه را نشان می دهد. این پیشنهاد مدال افتخار دیگری برای این مرد الهی است که او را ثابت 

قدم تر در حفظ انقلاب و صیانت از حق الناس می کند. او با این تهدیدات خم به ابرو نمی آورد.

عذرخواهی بیرانوند از مأمور ناجا در بوشهر
"علیرضا بیرانوند" به همراه سید جلال حسینی و حسین ماهینی با سفر به استان بوشهر، از 
استواریکم " افشین مهدویان" مأمور ناجا عذرخواهی و دلجویی کرد.در این نشست صمیمانه، 
علیرضا بیرانوند اظهار داشت: همواره قدردان زحمات مأموران خدوم نیروی انتظامی هستیم، 
قطعاً چنین رفتاری بدون سوءنیت بوده و در فضای پراسترس بازی نهایی لیگ اتفاق افتاده است.
دروازه بان تیم پرسپولیس گفت: من دست مأمور نیروی انتظامی را می بوسم، اخیراً در یک برنامه 

تلویزیونی هم رسماً در حضور مردم از مجموعه پرتلاش و زحمتکش ناجا عذرخواهی کردم.

استخدام 13 هزار معلم حق التدریس تا اول مهر 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد که تعداد ۱۲ تا ۱۳ هزار نیروی حق التدریس را تا اول مهر 
ماه سال جاری جذب می کنیم و مابقی را در طول برنامه ششم توسعه براساس نیاز آموزش و پرورش 
استخدام خواهیم کرد.سید جواد حسینی در حاشیه مراسم اختتامیه اردوی ملی پیشتازان دختر که در 
اردوگاه شهید باهنر برگزار شد، درباره تعیین تکلیف وضعیت استخدامی نیرو های حق التدریس گفت: 
توانستیم براساس نیاز آموزش و پرورش حدود ۱۲ تا ۱۳ هزار ردیف استخدامی از سازمان اداری و امور 
استخدامی اخذ کنیم.وی افزود: آیین نامه تبدیل وضعیت نیرو های حق التدریس امروز در کمیسیون 

اجتماعی دولت به تصویب نهایی می رسد.

 طرح: سجاد جعفری

برای اخذ مجوز کسب و کار باید کفش آهنی پوشیدکاریکاتـور

پیام تبریک 
ورزشکار محترم جناب آقای یونس امامی 

فرزند و افتخار صباشهر کسب مدال 
طلای کشتی آزاد مسابقات جایزه بزرگ 
گرجستان و پیروزی مقتدرانه را به شما 

و جامعه ورزشی کشور تبریک عرض 
نموده ، بی شك این قهرمانی حاصل 

تلاش و کوشش پهلوانان عزیزی همچون 
شما می باشد و از درگاه خداوند متعال 
توفیقات روز افزون را برایتان خواستارم.

امیر کریمي شهردار صباشهر

راننده عزیز به یاد داشته باشید توجه به جلو در 
هنگام رانندگی یک ضرورت و استفاده از تلفن 

همراه در حین رانندگی مانع از آن است.

پیام آموزشی


